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يادداشت- 1

 توسعه صنعتي 
در كدام مدار؟!

مهم ترين خبر اي��ن روز هاي 
صنعت و شايد اقتصاد كشور 
اج��راي 48 ط��رح توس��عه 
صنعتي است. طرح هايي كه 
جز كلياتي از آنه��ا اطلاعات 
چنداني در دس��ت نيس��ت. 
اطلاعاتي نظير سرمايه گذاري 
17 ميليارد دلاري )500 هزار 
ميليارد توماني( در توليد محص��ولات معدني و فلزي 
و پتروپالايش��ي كه س��بب 11 ميليارد دلار صادرات 
خواهند شد و حدود 85 هزار فرصت شغلي مستقيم و 
غيرمستقيم ايجاد خواهند كرد. طرح هايي كه شركت 
نفت و گاز پارس��يان و مجتمع فولاد مباركه و شركت 
مس و گل گهر و ساير بنگاه هاي بزرگ معدني و صنايع 
معدني هدايت و راهبري آنها را بر عهده خواهند داشت 
و تامين مالي آنها از محل س��ود انباشته اين بنگاه ها و 
افزايش سرمايه شركت هاي مذكور و تسهيلات بانكي 
و بورس انجام خواهد ش��د. همي��ن اطلاعات كلي هر 
چند از بي اطلاعي بهتر است اما سوالاتي جدي را ايجاد 
مي كند كه لازم است از سوي مس��وولان طرح به آنها 

پاسخ داده شود.
 اولين و مهم ترين سوال، نامشخص بودن فهرست اين 
طرح ها و مشخصات فني و ميزان ارزآوري و سوددهي 
و... آنهاست. سوال مهم ديگر نقش اين طرح ها در تكميل 
زنجيره ارزش محصولات بالا و پايين دستي و نسبت آنها 
با كس��ب و كارهاي خرد و كوچك و اصولا پيكره بندي 
صنعت كش��ور است. س��وال ديگر بي شك نسبت اين 
طرح ها با آمايش س��رزمين و س��ازگاري با منابع آبي و 
محيط زيستي كشور اس��ت و همچنين نسبت آنها با 
سياست هاي صنعتي و اقتصاد كلان و اينكه تا چه حد 
بسترهاي اقتصاد كلان براي اجراي اين طرح ها و تاثير 
مثبت شان بر شاخص هاي يك اقتصاد و صنعت رقابتي 

و نه گلخانه اي و رانت زا فراهم است. 
سوالات فوق برآمده از نگراني هاي زير است: 

- فرآيند توسعه صنعتي كشورمان در طي اجراي شش 
برنامه توسعه نشان مي دهد برخلاف مواد اين برنامه ها و 
اسناد بالادستي نظير سند چشم انداز، اقتصاد و صنعت 
كش��ور بيش از پيش به منابع خام و انرژي بر وابسته و 
سهم صنايع منبع پايه در صنعت كشور افزون تر شده 
است. چنانكه به گفته عضو هيات عامل سازمان گسترش 
در »همايش يكصد ش��ركت برتر«، حدود 50  درصد از 
500 شركت برتر كشور كاموديتي محورند )مواد اوليه 
صنايع از جمله نفت و پتروش��يمي(. همچنين بررسي 
تركيب رش��ته فعاليت هاي صنعتي ط��ي پنج برنامه 
توسعه گذشته حاكي از گذار بخش صنعت از ساختاري 
كشاورزي پايه متشكل از توليد مواد غذايي و آشاميدني 
و منس��وجات به عنوان مهم ترين توليدات صنعتي در 
برنامه اول توس��عه، به س��اختاري هيدروكربوري پايه 
متشكل از توليد محصولات شيميايي و پالايشي در صدر 
توليدات صنعتي كشور در پايان برنامه پنجم توسعه است 
)موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانسي- 1397( 
در حالي كه قرار بود صنعت كش��ور در گذار اجراي اين 

برنامه هاي توسعه اي، دانش پايه و ساخت محور شود! 
- در طي برنامه هاي توسعه اي و نيز با اجراي سياست هاي 
اصل 44 قرار بود س��هم بنگاه هاي بخش خصوصي از 
اقتصاد مولد بيشتر ش��ود اما متاسفانه عكس اين روند 
طي شد. چنانكه آخرين گزارش يكصد بنگاه برتر كشور 
نش��ان مي دهد يكصد بنگاه اول كه در مجموع س��ال 
گذش��ته بيش از دو ميليون 283 هزار ميليارد تومان 
درآمد داشتند و نيز سه شركت اول اين فهرست كه هر 
يك درآمدي بالاي 100 هزار ميليارد داشته اند، عمدتا 
بنگاه هايي خصولتي اند. اكنون نيز راهبري اين طرح ها 
با همين بنگاه هاست كه اگر چه به ظاهر خصوصي اند اما 
از طريق سهام مديريتي و نيز سهام عدالت، اختيار آنها 

كاملا در دست دولت وحكومت است. 
- قرار بود اقتصاد و صنعت كش��ور در روندي تدريجي 
بازتر و رقابتي تر ش��ود. در حالي ك��ه هم فرآيند اجراي 
اين 48 طرح توسعه اي و هم به احتمال زياد سرنوشت 
تعيين ارزش محصولات نهايي اين طرح ها بر خلاف اين 
جهت گيري و در نبود نهاد مستقل رگولاتوري در فضاي 
غيررقابتي رقم زده خواهد شد. فرآيند توليد محصولات با 
استفاده از انرژي و تسهيلات بانكي ارزان قيمت نتيجه اي 
جز عدم بهره گيري از فناوري هاي نو و بهره وري اندك 
ندارد و با قيمت گذاري دستوري محصولات اين طرح ها 
نيز توسط دولت و س��از و كار غير بازاري، نتيجه اي جز 
توزيع رانت و فس��اد در زنجيره و صنايع پايين دس��تي 

حاصل نخواهد شد.
همه اين فرض ها در صورتي اس��ت كه ابهامات ناشي از 
بي ثباتي و نااطميناني هاي فضاي بيروني )تحريم هاي 
بين المللي( و ناترازي و بي ثباتي هاي برآمده از كسري 
بودجه دولت و نظام بانكي و ن��رخ ارز و تعرفه و... اصولا 
امكان و مجال به س��ر انجام رسيدن چنين طرح هاي 
غول آسايي )و ش��ايد هر طرحي را( را امكان پذير و آنها 

را به سرنوشت هزاران هزار طرح نيمه تمام دچار نكند.
عجالتا اگر چه به لح��اظ اندازه و تعداد بنگاه ها، صنعت 
و اقتصاد كش��ور هر روز فربه تر مي ش��وند اما متاسفانه 
هر روز از فكر و خلاقيت و نوآوري كه اس��اس توسعه در 
جهان امروز است، خالي تر و مدار توسعه صنعتي كشور 

مبهم تر مي شود!

حسين حقگو

»تعادل« گزارش مي دهد: از معضل ارز ترجيحي تا يارانه بهمن

دولت،اقشاركمدرآمدرانميشناسد!

يادداشت-2

تورمي براي توليدكنندگان
اتفاقات��ي كه در س��ال هاي 
گذش��ته براي اقتصاد ايران 
رق��م خ��ورده، باعث ش��ده 
فش��اري قابل توجه بر روي 
اقشار مختلف مردم به وجود 
بيايد؛ فشاري كه در صورتي 
كه راهي براي عبور از آن پيدا 
نشود، قطعا گذران زندگي را 

براي مردم دشوار مي كند.
تحريم ه��اي اقتص��ادي از س��ويي باع��ث ايج��اد 
محدوديت هاي جدي در مسير تبادلات تجاري شده 
و از س��وي ديگر برخي تصميمات غلط اقتصادي نيز 
خود به عاملي براي فش��ار بر مردم بدل شده است. در 
اين ترديدي وجود ندارد كه در شرايط اينچنيني دولت 
بايد برنامه ريزي كند كه بخشي از اين فشارها از روي 

مردم برداشته شود.
در اين مس��ير دو راهكار بايد به شكل همزمان دنبال 
شوند، از سويي تلاش ش��ود كه بحران هاي بعدي به 
وجود نيايد و چالشي جديد در فضاي فعلي ايجاد نشود 
و از سوي ديگر، براي عبور از مشكلات فعلي، برنامه ها 

و سياست هاي حمايتي جديد در نظر گرفته شود.
در چنين فضايي يك موضوع بس��يار مه��م را نبايد 
فراموش كرد و آن حمايت از طرف توليد است. يعني 
هرچند بر روي مردم فش��ار جدي وجود داش��ته اما 
افزايش قيمت ها فشار سنگيني را نيز بر سرمايه گذاران 
و توليدكنندگان وارد كرده كه اين موضوع نيز بايد در 

سياست هاي اقتصادي مورد توجه قرار گيرد.
توليد موتور محركه اقتصاد است و اگر كشوري بخواهد 
براي رسيدن به اهداف كلان خود برنامه ريزي كند، بايد 
تلاش كرد كه مسير براي توليد هموار شود. همان مثال 
معروف ماهي و ماهي گير در حوزه اقتصاد نيز اهميت 
دارد. يعني اگر بناست از اقشار مختلف مردم حمايت 
شود، بهترين گزينه افزايش توليد و به دنبال آن افزايش 
اشتغال و درآمد است تا به اين ترتيب تعداد افرادي كه 
نياز به حمايت هاي مداوم دولتي دارند كاهش پيدا كند.

هزينه هاي توليد در سال هاي گذشته بسيار افزايش 
پيدا ك��رده و از افزايش قيمت مواد اوليه و دش��واري 
دسترسي به آنها گرفته تا هزينه ها در حوزه هايي مانند 
حمل و نقل، تماما بر روي توليد تاثير گذاشته اند. در 
چنين شرايطي بايد توجه داشت كه اگر بنا بر افزايش 
حقوق و مزايا است، دولت بايد در كنار مردم، به وضعيت 
توليد كنن��ده نيز توجه كن��د كه آيا ام��كان افزايش 
قيمت محصولات متناس��ب با تورم وجود داشته، يا 
توليدكنندگان مجبور ش��ده اند با قيمتي پايين تر از 
نرخ واقعي محصولات خود را به فروش برس��انند؟ در 
سال هاي گذشته مش��كلات اقتصادي بر روي همه 
گروه ها تاثير گذاش��ته و اگر سياست گذاران به دنبال 
برون رفت از ش��رايط فعلي هس��تند، بايد راهي براي 
حمايت همزمان از توليدكننده در كنار مصرف كننده 

در حوزه تورم پيدا كنند.

يادداشت -3

يادداشت -4

يادداشت -5

ناترازي بودجه ۱۴۰۱ دامن گير بازار سرمايه مي شود

كودك همسري محروميت از حداقل هاي عاطفي

ظرفيت هاي اقتصادي گردشگري در كرمانشاه

مهم ترين ريسك  بازار مربوط 
به ابه��ام در فضاي سياس��ي و 
مذاكرات وين مي ش��ود. علاوه 
بر اين موضوع ابهامات داخلي 
در تصميم��ات دول��ت و عدم 
شفافيت در سياست گذاري ها 
نيز از جمله م��واردي بوده كه 
منجر به تشديد ابهام در فضاي 
كلي بازار سرمايه شده است. دركنار فضاي ابهام آلود بازار، 
مواردي همچون دس��تكاري در بخ��ش هزينه و مصرف 
بودجه سال  آينده توسط نمايندگان مجلس نيز ريسك 
معاملاتي را تشديد مي كند. اين مساله باعث ناترازي بودجه 

خواهد شد و به همين ترتيب آثار زيانباري را در بازار سهام 
به وجود مي آورد. تغييراتي در بح��ث حقوق و ماليات بر 
درآمدها ديده مي شود كه به طور حتم درآمد مالياتي دولت 
با تغييرات جديدي همراه خواهد بود و همين موضوع به 
ناترازي بيشتر بودجه در سال آينده بيشتر دامن مي زند. 
اگر ناترازي بودجه سال آينده افزايش يابد، انتشار اوراق و 
استقراض از بانك مركزي نيز افزايش پيدا مي كند و منجر 
به افزايش بحث تورم يا دس��ت اندازي هاي دولت در بازار 
خواهد شد. طي هفته گذش��ته روزهاي سبزي را در بازار 
سرمايه مشاهده كرديم و س��هامداران حقوقي نيز از بازار 
حمايت هاي ظاهري داشتند اما با اين حال شاهد خروج 
نقدينگي سهامداران حقيقي بوديم؛ اين موضوع حاكي 

از آن اس��ت كه حقيقي ها نسبت به بازار سهام خوش بين 
نيستند و به علت نوع سياست گذاري و حكمراني نامناسب 
دولت در بازار، ترجيح مي دهن��د دارايي خود را به فروش 
رسانده و از بازار خارج شوند. بنابراين گمان مي كنم خروج 
پول سهامداران حقيقي ادامه دار باشد كه اين مساله اصلا 
مناسب آينده بازار نيست. از طرفي دولت هرگونه حمايتي 
كه از بازار سرمايه داش��ته، به منزله دستكاري بازار بوده؛ 
به طور مثال طي اين هفته برخي از نمادهاي بزرگ گروه 
فلزات به واسطه بازارگردان ها و تزريق نقدينگي حمايت 
شد اما مابقي بازار با رنج منفي مواجه بودند. اين اقدام هرچند 
كه توانست منجر به سبزپوشي شاخص بورس شود اما در 
حقيقت حال بازار تغييري نكرده است. بازار سرمايه بايد از 

طريق سازوكارهاي داخلي و نظام عرضه و تقاضاي آزاد به 
يك وضعيت سودده و متعادل برسد اينكه به طور مقطعي 
بازارگردان ها را در سمت فروش ممنوع المعامله كنند يا 
شركت ها را با اخذ وام و منابع بانكي ملزم كنند كه منابع مالي 
خود را به نمادهاي خود تزريق كنند تا از سهام حمايت شود، 
كارساز و مفيد نيست. اين موارد روند اصلاح يا صعود بازار را با 
اختلال مواجه مي كند. بازار بايد با عرضه و تقاضا تريد بشود 
و خود را به وضعيت معقولي برساند. عامل اصلي طولاني 
شدن روند اصلاحي بازار، همين رفتارهاي دستوري است. 
پس از گذشت حدود يك سال و نيم از اصلاح بازار سرمايه 
هنوز شاهد روند فرسايشي آن هستيم؛ اين مساله به اعتماد 

سهامداران و خود بازار آسيب جدي وارد مي كند.

آثار سوء رواني و عاطفي يكي 
از تأثي��رات مخ��رب ازدواج 
كودك است. در واقع با چنين 
ازدواجي، ك��ودك به نوعي از 
دوران كودك��ي خ��ود فاصله 
گرفته و ارتباط��ش با خانواده 
و دوس��تانش قطع ش��ده و از 
ديگر سو مس��ووليت زندگي 
نيز مزيد بر علت مي ش��ود و فعاليتش مح��دود به امور 
خانه و بچه داري خواهد ش��د، ليكن اي��ن امر منجر به 
پيدايش افسردگي و اضطراب در او مي شود. همچنين 
كودكان به دليل عدم تحمل شرايط نابرابر و ناتواني در 
قدرت حل مش��كلات، معمولًا فرار از خانه، خودكشي 
يا كشتن همس��ر را انتخاب مي كنند كه بيشتر چنين 
اعمالي در زناني مشهود اس��ت كه با فقر مالي و مهارت 
گفت وگو رو به رو هستند. از طرفي عموما ازدواج دختر 
كم سن و سال با فرد بالغ صورت مي گيرد كه به همين 

علت نمي توانند با يكديگر گفت وگو كرده و زندگي خود 
را با تفاهم پيش ببرند چرا كه ديدگاه ها متفاوت است و 
رابطه زن و شوهري شبيه رابطه پدر و فرزندي مي شود. 
دختراني كه زودتر از سن قانوني ازدواج مي كنند، بيشتر 
در معرض خشونت خانگي، سوءاستفاده و روابط جنسي 
اجباري هستند، به گونه اي كه سن، عدم آموزش، عدم 
مشاركت و تصميم گيري در امور، مي تواند آنها را بيشتر در 
معرض خشونت و سوءاستفاده قرار دهد كه اين خشونت 
تا بزرگسالي ادامه پيدا مي كند. چنين كودكاني اصولًا 
همسر مردان متأهلي مي شوند كه با عنايت به اختلاف 
سني كه با يكديگر دارند، كمتر قادر هستند با شوهرانشان 
صحبت كنند و در مورد مسائل خانواده تصميم بگيرند و 
از سلامت و تندرستي خودشان محافظت كنند، به ويژه 
در اولين رابطه جنسي، اين خشونت بيشتر نمايان است. 
در چنين شرايطي كودك دچار نوعي احساس دوگانگي 
مي شود و قبل از اينكه مهر و محبتي در دل او نسبت به 
فردي كه حالا همسرش شده ايجاد شود، بيشتر خشم و 

كينه است كه در وجودش زبانه مي كشد به همين خاطر 
هم هست كه بس��ياري از دختراني كه در سنين پايين 
ازدواج مي كنند يا پا به فرار مي گذارند يا طلاق مي گيرند 
يا يك زندگي مخفيانه را در پيش مي گيرند.  از س��وي 
ديگر محروميت از آموزش كه نقش محوري در بالندگي 
و ارتقاي بينش و آگاه��ي كودكان دارد، با پديده ازدواج 
زودرس به وجود مي آيد. اين امر باعث مي شود تا فرد از 
يك آموزش مطلوب كه منجر به رشد دانش و مهارت ها، 
تواناي��ي اعتماد به نفس و ق��درت تصميم گيري، لذت 
بردن از ارتباطات مثبت و سالم و در نهايت يك انتخاب 
آگاهانه در مورد بهداشت و رفاه در زندگي كمك مي كند، 
محروم ش��ود. تحقيقات نش��ان مي دهند، مادراني كه 
ازدواج زودرس داشته اند، كمتر به آموزش فرزندان شان 
اهميت مي دهند، زيرا از فوايد تحصيل كمتر اطلاع دارند. 
همچنين كمتر قادرند كودكان ش��ان را حمايت كنند، 
به دليل اينكه س��طح تحصيل پاييني دارند كه به تبع 
كودكان ش��ان نيز زودتر از حد معمول ازدواج مي كنند. 

آنچه به خوبي مشهود اس��ت اين است كه ميان ازدواج 
زودرس و تحصيلات پايين ارتباط وجود دارد، به گونه اي 
كه پس از ازدواج، دسترسي دختران به آموزش رسمي 
و غير رسمي به دليل مس��ووليت خانوادگي، زايمان و 
نگهداري كودك و... محدود مي شود. از ديگر سو مطابق 
بيشتر فرهنگ ها، والديني كه دخترانشان با ازدواج خانه 
را ترك مي كنند، تمايلي به سرمايه گذاري براي تحصيل 
فرزندشان نش��ان نمي دهند، در حالي كه پيشرفت هر 
جامعه اي از جنبه هاي مختل��ف اجتماعي، اقتصادي، 
فرهنگي و سياسي، به تربيت و آموزش افراد آن جامعه از 
دوران كودكي به ويژه از سنين پايين، بستگي دارد، ولي 
ترك تحصيل كودكان ني��ز اگر در پي ازدواج زودهنگام 
باشد، آنان را از ويژگي هاي شخصيتي اي كه به رشدشان 
و در نتيجه به رش��د جامعه كمك مي كند، بازمي دارد. 
همچني��ن اين كاس��تي ها باعث تحمي��ل هزينه هاي 
س��نگين، به دليل از دست دادن توان افزايش بهره وري 

درآمد و بهبود كيفيت زندگي مي شود.

اين فعال گردشگري كرمانشاه، 
با اشاره به تنوع بالاي جاذبه هاي 
گردش��گري در منطقه مرزي 
غرب ايران گفت: ما مي توانيم 
جذاب تري��ن مس��ير ب��راي 
گردش��گران از اقص��ي نق��اط 
كش��ور و حتي جهان باش��يم 
كه با دي��دگاه باز و روش��ن به 
گردشگري، همچنين دقت نظر و توجه مسوولانه، وظيفه 
داريم پتانسيل ها و ظرفيت هاي بالاي مناطق مرزي را به 
نحو  احسن در معرض ديد، كنكاش و بررسي عملي و موثر 
برنامه ريزان و نخبگان و فرهيختگان منطقه قرار بدهيم. 
خانم ملكي در ادامه سخنان خود با بيان اين مطلب مهم كه 

پس از گذشت چندين سال، مبحث گردشگري در ايران، 
از جمله مناطق مرزي كش��ور، از ديد گردشگران خارجي 
و بسياري از گردش��گران داخلي، به يك مسير كلاسيك 
محدود ش��ده، اظهار كرد: اين در حالي است كه از طريق 
مرزهاي كش��ور، از جمله كش��ور عراق؛ مسير قابل تامل 
گردشگري، آغاز مي شود و از شهر نوسود و مناطق نودشه و 
پاوه و جوانرود وروانسر و ثلاث باباجاني مي گذرد كه علاوه 
بر داشتن چش��م انداز هاي طبيعي تاريخي و بازارچه هاي 
مرزي و فعاليت تجارت مرزي، گردش��گري سلامت براي 
درمان ني��ز در آن گنجانده ش��ده و بس��ياري از مردم در 
گستره عراق، براي مداواي بيماران از اين مسير مي گذرند 
و بخش درمان و پزشكي در مسير مذكور از درجه اهميت 
بالايي برخوردار بوده و شناسايي پتانسيل هايي كه نشان از 

جاذبه هاي سلامت براي افراد در بين ساكنان محلي دارد 
و نيز شناس��ايي مكان هاي طبيعي ازجمله چشمه ريزه 
براي درمان س��نگ كليه و خاك خركان يا اگزما و درمان 
بيماري هاي پوستي از ديگر ظرفيت هاي منطقه به شمار 
مي رود. اين كارشناس گردشگري كرمانشاهي، طبيعت 
و تنوع گونه گياه��ي و دارويي را از ديگر امكانات خدادادي 
و طبيعي دانست كه مي تواند از طريق طب سنتي، خيلي 
بسيار تاثيرگذار باشد. وي افزود: از پيش از انقلاب، روي اين 
مسير براي فعاليت در خصوص گردشگري صورت نگرفته و با 
وجود ثبت جهاني هورامان، كم كم مردم به فكر گردشگري و 
جذب سرمايه هاي مختلف افتاده اند و اين مي تواند در صورت 
حمايت، نويدبخش روزهاي خوش براي گردشگري استان 
باشد. ملكي همچنين گفت: در شرايط فعلي، گردشگران به 

ويژه گردشگران خارجي بيشتر اين مسير را مي شناسند. 
اين راهنماي گردشگري تصريح كرد: بخشي از اين مسير 
داراي هويت تاريخي است و بخشي از آن هم بناهايي است 
كه تاريخي هستند، اما بايد آنها را به گونه اي بازسازي و مرمت 
كنند كه متناسب با روح تاريخي آنها باشد و سنخيتي با روح 
هنر و معماري ايراني اسلامي و منطقه اورامانات داشته باشد. 
وي اعمال ذوق و قريحه هنري و تلاش در جهت حفظ بافت 
تاريخي اين آثار بسيار مهم است به نحوي كه بايد بيشتر باب 
سليقه و طبع توريست ها باشد و شمايل تاريخي و بافت و 
قدمت آنها حفظ شود؛ چرا كه ماندگاري و قدمت، مهم ترين 
پارامتر براي محور گردشگري محسوب مي شود. وي ادامه 
داد: در كنار مسير كلاسيك گردشگري در اورامانات و مناطق 
ادامه در صفحه 8 مرزي كشور، يك...  

حميدرضا جيهانيجمشيد عدالتيان

عاطفه عباسي

فريبا  ملكي

 تاييد و تكذيب هاي 
كمبود دارو همچنان ادامه دارد

 زنگ خطر خروج سرمايه 
با قانون مجلس به صدا درآمد؟ 

مذاكرات وين به خط پايان نزديك مي شود؟

 كمبود برخي اقلام دارويي 
واقعي است

صفحه8 صفحه7

صفحه2

 دعواي ماليات ستاني 
از مناطق تجاري 

نمايندگان اقتصادي ايران در وين
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شهرداري تهران 
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صفحه5

ولادت با سعادت مولي الموحدين  امام  علي)ع( و روز پدر را تبريك مي گوييم



همزمان با سالروز پيروزي انقلاب اسلامي در 22 بهمن ماه، 
دولت اعلام كرد كه يارانه اي جديد را به حساب چهار دهك 
كم درآمد جامعه واريز كرده است. بر اساس اطلاعات ارايه 
شده اين يارانه براي هر نفر 100 هزار تومان بود و مجموعا به 

حساب حدود 32 ميليون نفر واريز شد.
هرچند دولت با قاطعيت اعلام كرد كه اين يارانه بر اساس 
اطلاعات قطعي بررسي شده به اقشار كم درآمد پرداخت 
شده اما در روزهاي گذشته گمانه زني هايي به ميان آمده 
كه از اين حكايت دارد كه شايد اطلاعات دولت، لزوما قطعي 
و نهايي نبوده و اش��تباهاتي در مس��ير پرداخت اين يارانه 
رخ داده اس��ت. تسنيم در اين رابطه نوشته: براساس اعلام 
سازمان هدفمندسازي يارانه ها، اطلاعات دهك بندي ها 
تماماً در اختيار وزارت تعاون اس��ت. در واقع ليست آماده 
ش��ده وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي توس��ط سازمان 
هدفمند سازي يارانه ها دريافت و براساس آن اقدام مي شود. 
در مورد يارانه معيشتي كه در روز 22 بهمن ماه پرداخت شد 
نيز يكي از دفاتر وزارت تعاون ليستي را توسط وزير تعاون به 
رييس جمهور ارايه كردند و اين يارانه به 32 ميليون نفر تعلق 
گرفت. سازمان هدفمندسازي صرفا مجري پرداخت اين 
يارانه ها بوده است. با وجود تمام ابهامات موجود در خصوص 
دهك بندي ها وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي كوچك ترين 
پاسخگويي در اين زمينه نداشته است. به نظر مي رسد كه 
مدت ها از آخرين به روزرس��اني دهك بندي ها گذشته و 
همچنين معيارهاي مشخصي نيز در اين زمينه وجود ندارد. 
اين صحبت ها نشان مي دهد كه همچنان يكي از اصلي ترين 
دغدغه هاي دولت ها در مسير پرداخت يارانه به جاي خود 
باقي است، موضوعي كه از عمر آن لااقل 11 سال است و از 
دوره اجراي گام نخست هدفمندي يارانه ها مي گذرد. در 
دولت دهم، زماني كه بنا شد يارانه نقدي براي نخستين بار 
در اختيار مردم قرار بگيرد، بحث هاي زيادي درباره حذف 
پولدارها از اين فهرست و رساندن يارانه نقدي صرفا به اقشار 
كم درآمد مطرح شد. در عمل اما با توجه به اينكه دولت ابزار 
نظارتي خاصي براي مشخص كردن ابعاد اين ماجرا نداشت، 
به تمامي افرادي كه ثبت نام كرده بودند يارانه تعلق گرفت و 
به اين ترتيب بخش مهمي از جامعه در فهرست تحت پوشش 
قرار گرفت. اين روند تا سال هاي مياني دولت روحاني نيز ادامه 
پيدا كرد تا زماني كه تيم اقتصادي دولت وقت اعلام كرد كه 
قصد دارد يارانه نقدي سه دهك بالاي جامعه را حذف كند. به 
اين ترتيب برخي از اصلاحات آغاز شد اما با توجه به اعتراضات 
گسترده درباره حذف هاي اشتباه يا گمانه زني هايي كه درباره 
جاماندن برخي افراد ثروتمند از فهرست حذفي ها حكايت 
مي كرد، در نهايت مشخص شد كه دولت نمي تواند كارنامه 
دقيقي در اين زمينه ارايه كند. به اين ترتيب، برخي از افراد 
از فهرست حذف شدند اما در نهايت مشخص نشد، دقيقا با 
چه ابزاري اين حذف ها صورت گرفته و با گذشت چند سال، 
آمارهاي رس��مي از اين حكايت دارد كه همچنان حدود 
78 ميليون ايران��ي، يارانه 45 هزار و 500 توماني ماهانه را 

دريافت مي كنند. در آبان 98 و همزمان با افزايش قيمت 
بنزين، بار ديگر بحث درباره حمايت از اقشار كم درآمد به 
صدر خبرها آمد اما باز هم مشخص نشد ابزار دولت در اين 
زمينه چه معيارهايي بوده است. هرچند يارانه بنزين كه با 
نام سبد معيشتي واريز مي شود تنها در اختيار 60 ميليون 
نفر قرار گرفت اما اينكه اين افراد تا چه حد به حمايت دولتي 

نياز دارند، همچنان به عنوان يك علامت سوال باقي ماند.
در آخرين گام اما دولت رييسي براي پرداخت يارانه اي كه 
در بهمن ماه و بدون اعلام قبلي واريز كرد، 32 ميليون نفر 
را در فهرست دريافت كنندگان اين يارانه قرار داد. در كنار 
افراد تحت پوشش كميته امداد، بهزيستي و ساير نهادهاي 
حمايتي كه نامشان مشخص است، معلوم نيست كه ديگر 
گروه ها به چه شكل انتخاب شده و از آن مهم تر فهرست افراد 
حذف شده چگونه نهايي شده است. با افزايش سوالات در 
اين زمينه و با توجه به خبرهايي كه از اين حكايت مي كند 
كه فهرست هاي وزارت تعاون به روز رساني نشده، مشخص 

نيست چقدر اقدام اخير دولت قابل اتكا خواهد بود.
نامشخص بودن عملكرد در اين بخش، باعث شده برنامه هاي 
آتي دولت نيز با ابهام هايي مواجه ش��ود. در حالي كه براي 
ماه ها بحث بر س��ر حذف ارز 4200 توماني وجود داشت و 
دولت و مجلس از لزوم كنار زدن اين ارز سخن مي گفتند، 
در نهايت اعضاي كميسيون تلفيق به اين نتيجه رسيدند 

كه پرداخت ارز 4200 توماني را براي سال آينده نيز تمديد 
كنند، موضوعي كه شايد بخشي از آن به دليل نامشخص 
بودن برنامه هاي حمايتي دولت از اقشار كم درآمد و نحوه 

پوشش تبعات اين ارز نهايي شده است.
محمدرضا ميرتاج الديني – عضو كميسيون تلفيق مجلس 
– در اين زمينه گفته: به هر حال اين نگراني وجود دارد كه 
حذف ارز 4200 توماني مشكلاتي ايجاد كند؛ اما به هر روي 
بر هيچ كس پوشيده نيس��ت كه حذف اين ارزهاي رانتي 
به صلاح اقتصاد است؛ اما بايد توجه داشت كه جايگزيني 
يارانه كالايي ارز 4200 توماني بايد به نحوي باشد كه قدرت 
خريد مردم تضعيف نشود. اين نگراني است كه وجود دارد. 

محمدرضا ميرتاج الديني مي افزايد: به هر حال اين رفتار 
دولت كه محور آن استقراض از بانك مركزي براي خريد ارز 
از بازار آزاد و پرداخت آن براي ارز 4200 توماني است بايد 
متوقف شود، چراكه ايجاد تورم كرده و گراني ناشي از آن، 

حتي بيشتر از زماني است كه ارز ترجيحي را حذف كنيم.
وي معتقد اس��ت كه دولت بايد به گونه اي منابع حاصل از 
حذف ارز 4200 توماني را مديريت كند كه مردم به اندازه 
كافي از يارانه كالايي بهره مند ش��وند و قدرت خريد آنها 
تضعيف نشود. به هر حال هر چقدر بتوان قدرت خريد مردم 
را با يارانه كالايي بيشتر حفظ كرد، شرايط بهتر پيش خواهد 
رفت.  ميرتاج الديني به معايب سياست ارز ترجيحي اشاره 

و تصريح كرد: سياست ارز ترجيحي در عمل نتوانست به 
اهداف خود، دست يابد. اگرچه اين سياست تا حدي توانست 
قيمت كالاهاي اساسي را كنترل كند، اما به اين خاطر كه 
بس��تري براي رانت و فس��اد بود، باعث بروز مشكلاتي در 
كشور شد؛ چراكه برخي ارز ترجيحي دريافت مي كردند اما 

كالاهاي مورد نياز را براي مردم تهيه نمي كردند. 
وي افزود: بر اين اس��اس همزمان با ح��ذف ارز ترجيحي 
حتماً بايد جبران آن را مدنظر قرار دهيم تا مشكلي به لحاظ 
معيشت براي مردم به وجود نيايد. دولت به اين منظور كارت 
اعتبار يارانه اي را در نظر گرفته است؛ اما با اين كارت ها فقط 
مي توان كالا تهيه كرد تا با حذف ارز ترجيحي قيمت كالاها 
براي جامعه هدف افزايش پي��دا نكند؛ ضمن اينكه با اين 
برنامه ها هم مي توان ارز ترجيحي را حذف و مش��كلاتش 
را كم كرد و هم از بروز مش��كلات براي مردم جلوگيري به 

عمل آورد.
با وجود آنكه بسياري از كارشناسان در سال هاي گذشته 
از لزوم نهايي شدن روشي براي شناسايي اقشار كم درآمد 
س��خن گفته و از دولت خواسته اند مقدمات لازم را در اين 
زمينه فراهم كند اما به نظر مي رسد دولت رييسي نيز هنوز 
در اين زمينه به جمع بندي نرس��يده و يارانه بهمن و البته 
نامشخص بودن سرنوشت ارز 4200 توماني، نشان مي دهد 

كه دولت هنوز اقشار كم درآمد را نمي شناسد.

رهنمود

سياست
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پيام رهبر انقلاب به 
توليدكنندگان نوشت افزار ايراني

حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي با ابراز خرسندي از 
اقدام افتخار آفرين توليدكنندگان نوشت افزار ايراني، 
توليد با كيفيت اين محصول را براي هر كشوري مايه 
افتخار دانستند. متن پيام رهبر انقلاب كه صبح ديروز 
در آيين پاسداش��ت جريان نوشت افزار ايراني اسلامي 

منتشر شد به اين شرح است:   بسم الله الرحمن الرحيم
نوش��ت افزار، در ش��مار كالاهاي حياتي براي امروز و 
فرداي هر كشور است. توليد باكيفيت آن نيز براي كشور 
توليد كننده، مايه  افتخار است. از اينكه مجموعه هايي 
در كشور ما بر اين اقدام افتخارآفرين همت گماشته و 
گام هاي موفقيت آميز برداشته اند، خرسندم و پايداري 
آنان در اي��ن راه را از خداوند متعال مس��ألت مي كنم. 
سيدعليخامنهاي توفيقاتتان مستدام باد ان شاءالله. 

برگزاري آزمايشگاه هاي 
سياست هاي اقتصادي

رييس مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري 
و وزير اقتصاد در نشس��تي مش��ترك، بر »استفاده از 
ظرفيت مركز بررسي هاي اس��تراتژيك در برگزاري 
آزمايش��گاه هاي سياس��تي در حوزه اقتصاد« تأكيد 
كردند. محمدصادق خياطيان رييس مركز بررسي هاي 
استراتژيك رياست جمهوري در راستاي تبيين وظايف 
و افزاي��ش تعامل اين مركز با دس��تگاه ها و نهادهاي 
اجرايي با حضور در وزارت امور اقتصادي و دارايي با سيد 
احسان خاندوزي ديدار و گفت وگو كرد. در اين ديدار، 
رييس مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري 
با بيان كاركرده��ا و انتظارات رييس جمه��ور از اين 
مركز در دوره جديد، بر ضرورت افزايش همكاري ها با 
وزارت اقتصاد و مجموعه هاي پژوهشي و سياستي اين 
وزارتخانه تأكيد كرد. همچنين در اين جلسه استفاده از 
ظرفيت مركز بررسي هاي استراتژيك رياست جمهوري 
در برگزاري آزمايشگاه هاي سياستي در حوزه اقتصاد 
و اتصال شبكه نخبگان و استفاده از اين امكان جهت 
حل مسائل اقتصادي كشور و ارايه راهكار به مجموعه 
دول��ت و وزارت اقتصاد از طريق مركز بررس��ي ها به 
عنوان اتاق فكر دولت، مورد تأكيد طرفين قرار گرفت. 
سيد احسان خاندوزي وزير اقتصاد نيز در اين ديدار با 
استقبال از افزايش همكاري هاي اين وزارتخانه با مركز 
بررسي هاي اس��ترتژيك، بر ضرورت رصد روندهاي 
كلان اقتصاد كشور توسط مركز و همكاري نزديك تر 
ميان اين دو نهاد و ارايه تحليل هاي همه جانبه مبتني بر 
تحولات داخلي و بين المللي به مسوولان وزارت اقتصاد 
و دارايي توسط مركز بررس��ي ها تأكيد و از همكاري 
بيشتر معاونين اين وزارتخانه با آن مركز استقبال كرد.

حذف ارز4200 توماني
به نفع توليدكننده است

نابب رييس كميسيون كشاورزي مجلس، گفت: بر اساس 
اقدامات كارشناسي انجام شده با قطعيت اعلام مي كنم 
كه برداشته شدن ارز 4200 به نفع توليد كننده است. وي 
با پاسخ به اين سوال كه چرا حذف ارز 4200 توماني به نفع 
توليد كننده است، افزود: حداقل80-70 درصد يارانه اي 
كه به نهاده دامي تعلق مي گيرد به دست توليد كننده و 
مصرف كننده نمي رسد. اگر دولت مي تواند نظارت كند، 
ارز 4200 تومان كما في السابق پرداخت شود ولي آنقدر 
راه فرار وجود دارد كه نظارت شدني نيست. نماينده مردم 
شريف كرج، فرديس و اشتهارد در مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه 24 هزار مرغداري صنعتي در كل كشور وجود 
دارد، اظهار كرد: از اين تعداد نزديك 4 هزار مرغداري نهاده 
را با ارز 4200 توماني تحويل گرفتند ولي يك گرم هم مرغ 
توليد نكردند، با اين حساب 20 درصد نهاده از بين رفت. 

تعيين عيدي 1.6 ميليون 
توماني كاركنان و بازنشستگان

هيات وزيران با تعيين 16 ميليون ريال به عنوان پاداش 
پايان سال 1400 كاركنان و بازنشستگان دولت، مقرر 
كرد مبلغ 4 ميليون ريال براي همسر و براي هر فرزند 
تحت تكفل نيز يك ميليون و 500 هزار ريال به عنوان 
كمك هزينه خانواده  پرداخت شود. به گزارش ايرنا، بر 
اساس مصوبه جلس��ه عصر ديروز هيات وزيران كه به 
رياست محمد مخبر معاون اول رييس جمهور برگزار 
شد، به دس��تگاه هاي اجرايي، نيروهاي مسلح، وزارت 
اطلاعات و سازمان انرژي اتمي ايران اجازه داده شد به 
كارمندان خود )اعم از رس��مي، ثابت، پيماني، خريد 
خدمت، ق��راردادي و موقت( و اعض��اي هيات علمي 
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالي و تحقيقاتي و قضات 
كه به طور تمام وقت اشتغال به كار دارند )به استثناي 
كارگران شاغل در كارگاه هاي مشمول قانون كار(، مبلغ 
ثابت 16 ميليون ريال به نسبت مدت خدمت تمام وقت 
در س��ال 1400 به عنوان پاداش آخر سال )عيدي( در 
بهمن ماه سال جاري از محل بودجه مصوب دستگاه هاي 
اجرايي پرداخت كنند. پرداخت پاداش آخر سال )عيدي( 
به كاركنان خريد خدمت، قراردادي و موقت به نسبت 
خدمات تمام وقت آنان در سال 1400 بوده و در هر حال 
ميزان عيدي اين گونه افراد از 50 درصد رقم مذكور كمتر 
نخواهد بود. علاوه بر اي��ن، ميزان پرداخت پاداش آخر 
سال )عيدي( بازنشستگان، مستمري بگيران، حقوق 
وظيفه از كارافتادگي، حقوق وظيفه وراث مستخدمين 
متوفاي مشمول صندوق بازنشستگي كشوري، سازمان 
تامين اجتماعي نيروهاي مسلح و ساير صندوق هاي 
بازنشستگي و نيز ش��هدا و جانبازان از كار افتاده كلي 
نيز به مبلغ ثابت 16 ميليون ريال حسب مورد از محل 
بودجه مصوب صندوق بازنشستگي يا دستگاه اجرايي 
ذي ربط قابل پرداخت است. عيدي بازنشستگان مشمول 
صندوق بازنشستگي كشوري كه در سال 1400 حق 
عائله مندي، اولاد و بيمه خدمات درماني آنها را صندوق 
مذكور پرداخت كرده، توسط آن صندوق قابل پرداخت 
است و ساير مواردي كه مشمول صندوق هاي ياد شده 
نيستند، از محل اعتبارات دستگاه اجرايي، سازمان يا 
شركت دولتي ذي ربط قابل پرداخت است. خدمت نيمه 
وقت بانوان از لحاظ اجراي اين تصويب نامه، تمام وقت 
محسوب مي شود و معلمان حق التدريس نيز نسبت به 
ساعات تدريس مشمول اين تصويب نامه خواهند بود. 
همچنين شركت هاي دولتي موظفند از پرداخت هر 
مبلغي تحت عنوان عيدي يا عناوين مشابه علاوه بر مبلغ 
مذكور به مديران و اعضاي هيات مديره خودداري كنند 
و سازمان حسابرسي يا حسابرسان قانوني شركت ها نيز 
مكلفند نظارت لازم در اين خص��وص را اعمال و موارد 
خلاف را گزارش كنند. به مشمولين اين تصويب نامه 
كه بر اس��اس قوانين و مقررات مربوط از كمك هزينه 
عائله من��دي و اولاد برخوردار هس��تند، علاوه بر مبلغ 
عيدي موضوع مصوبه، در راس��تاي حمايت از خانواده 
مبالغي به شرح زير توسط مرجع پرداخت كننده عيدي 
پرداخت مي شود: »بابت همسر مبلغ ثابت 4 ميليون 
ريال و بابت هر فرزند تحت تكفل مبلغ ثابت يك ميليون 

و 500 هزار ريال.«

به پرونده فايل صوتي
رسيدگي شده است

يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه اتهامات مربوط به تخلفات مطرح شده در فايل 
صوتي بررسي قضايي شده است، تاكيد كرد: در بررسي 
قاطع و صريح به اين پرونده براي تخلفاتي كه رخ داده، 
حكم صادر و مشخص شده كه بخشي زيادي از ادعاها نيز 
دروغ بوده و به همين دليل حكم تبرئه صادر شده است.

مجتبي توانگر در گفت وگو با ايسنا با اشاره به فايل صوتي 
كه اخيرا منتسب به يكي از جلسات فرماندهان نظامي 
منتشر شده است، گفت: اينكه در يك دستگاه تخلف 
رخ دهد مساله عجيبي نيس��ت اما مهم تر آن است كه 
اين تخلفات شناسايي شده و به آنها رسيدگي مي شود 
و افراد متخلف مجازات مي شوند. وي ادامه داد: حتي اگر 
تخلف اندك باشد در دستگاه هاي مختلف پذيرفته شده 
نيست و اين تخلفات در بخش هاي نظارتي با صراحت 
رسيدگي شده اس��ت. البته ما از دشمن انتظار نداريم 
ابعاد ديگر اين ماجرا يعني رسيدگي به تخلف و مجازات 
مجرمان را برجسته كند چراكه دشمن به دنبال تخريب 
نهادهاي مختلف از جمله سپاه پاسداران است كه عملكرد 
آنها منجر به تامين امنيت مردم ايران و منطقه و نابودي 
گروه هاي تروريستي وابسته به سعودي ها و امريكا شده 
است. توانگر خاطرنش��ان كرد: در ماجراي انتشار اين 
فايل، نام افراد مختلف برده مي شود كه فرافكني است و 
رسانه هاي معاند ضربه زدن به نظام جمهوري اسلامي و 
امنيت مردم را هدف قرار داده اند. اينكه عده اي در داخل 
با هدف حمله به رييس مجلس از اين فايل صوتي استفاده 
مي كنند، خواسته يا ناخواسته در حال تبليغ عليه نظام 

بوده و پازل دشمنان عليه سپاه را تكميل مي كنند.

جنگ امروز تنها با سلاح
به پيروزي نمي رسد

فرمانده نيروي زميني ارتش گفت: جنگ امروز تنها با سلاح 
به پيروزي نمي رسد. جنگ يك علم است كه انسان هاي 
عالم بهره مند از هنر فرماندهي با در اختيار داشتن علم 
جنگ و تجهيزات به روز شده مي توانند جنگ را به پيروزي 
برسانند. به گزارش ارتش، امير سرتيپ كيومرث حيدري 
فرمانده نيروي زميني ارتش در دوره تئوري هيات معارف 
جنگ  شهيد صياد شيرازي در دانشگاه علوم و فنون هوايي 
شهيد ستاري، با بيان اينكه ولي فقيه موجب مي شود مسير 
را به درستي تشخيص دهيم گفت: در غياب امام عصر)عج( 
صراط مس��تقيم، ولي فقيه است. امير سرتيپ حيدري 
با بيان اينكه ش��هيد صياد شيرازي يك الگوي هميشه 
جاودان است، افزود: شهيد صياد شيرازي ولايت مداري 
را با گوش��ت، پوست و خون خود لمس كرده بود و سرباز 
واقعي ولايت فقي��ه بود.فرمانده نيروي زميني ارتش در 
ادامه با اشاره به حضور پرشور ملت ايران در راهپيمايي 22 
 بهمن گفت: ملت قهرمان ايران، بار ديگر حماسه آفريدند و 
ولايت محوري و ولايت مدار بودن خود را به منصه ظهور 
رساندند. امير سرتيپ حيدري با بيان اينكه بايد ياد و نام 
ش��هدا را زنده نگه داريم، تصريح كرد: دس��ت اندركاران 
برگزاري دوره هاي هيات معارف جنگ اهتمام دارند تا خط 
سرخ شهادت نسل به نسل الگو شده و هرگز به فراموشي 
سپرده نشود. فرمانده نيروي زميني ارتش افزود: دوران 
دفاع مقدس گنجينه بزرگي است كه هر چقدر برداشت 
كنيم ب��ه آن گنجينه افزوده و هرگ��ز فراموش نخواهد 
شد.امير سرتيپ حيدري فرمانده نيروي زميني ارتش با 
بيان اينكه ارتش جمهوري اسلامي ايران در دوران دفاع 
مقدس جانانه در مقابل دشمن افسار گسيخته ايستادگي 
كرد، گفت: ارتش در دوران دفاع مقدس دش��من بعثي 
را متوقف كرد و با كاس��تي  هاي موجود تمام نيروهاي 
مردمي شناس��ايي شده در كشور توس��ط كادر نظامي 
نيروي زميني و هوايي ارتش آموزش داده شده و مسلح 
شدند.امير سرتيپ حيدري خطاب به دانشجويان حاضر 
در دوره هيات معارف جنگ گفت: جنگ امروز تنها با سلاح 
به پيروزي نمي رسد. جنگ يك علم است كه انسان هاي 
عالم بهره مند از هنر فرماندهي با در اختيار داشتن علم 
جنگ و تجهيزات به روز شده مي توانند جنگ را به پيروزي 
برسانند. فرمانده نيروي زميني ارتش يادآور شد: نيروي 
هوايي قهرمان ما در دوران دفاع مقدس به دشمن فهماند 
كه يك نيروي الهي است و دشمن را سر جاي خود نشاند 
و در دريا نيروي دريايي ارتش ايران، نيروي دريايي صدام 
ملعون را از رده خارج كرد. امير سرتيپ حيدري با تاكيد 
بر اينكه ارتش نقش بسيار پررنگي در دوران دفاع مقدس 
ايفا كرد، گفت: در دوران دفاع مقدس نيروي زميني ارتش 
در تمامي عمليات   ها با قدرت حضور داشت و پس از جنگ 
تحميلي، نيروي زميني در پاكسازي اراضي مين گذاري 
شده نيز به ياري ملت ش��تافت. فرمانده نيروي زميني 
ارت��ش عنوان كرد: نيروي زميني ارتش از س��ال 75 تا 
81 يك نبرد نفس گير مظلومانه با منافقين و ضدانقلاب 
در مرزهاي جنوب غرب و غرب كشور داشت و همچون 
دفاع مقدس در مرز مستقر شديم و به مبارزه با منافقين 

پرداختيم كه در هيچ كتابي آورده نشده است.

از معضل ارز ترجيحي تا يارانه بهمن

محسني اژه اي تشريح كرد:مذاكرات وين به خط پايان نزديك مي شود؟

دولت،اقشاركمدرآمدرانميشناسد!

دو ماموريت مهم براي مركز وكلا و كارشناسان قوه نمايندگان اقتصادي ايران در وين

منابع نزديك به هي��ات مذاكره كننده ايران اعلام 
كردند كه نشست ها و جلسات برگزار شده در هفته 
گذشته تاكنون در فضايي »رو به جلو« و »سازنده« 
برگ��زار ش��ده و در م��ورد موضوع��ات باقي مانده 
بحث هايي جدي صورت گرفته است. به نظر مي آيد 
با حضور نمايندگان بانك مركزي و وزارت نفت در 
وين و نيز شركت مهدي صفري معاون ديپلماسي 
اقتصادي وزير امور خارجه كشورمان در مذاكرات در 
روزهاي گذشته و آتي به رفع اختلافات به طور كامل 
نزديك تر مي ش��ويم. ش��ايان ذكر است كه حضور 
نمايندگان��ي از وزارت نفت و بان��ك مركزي ايران 
در مذاكرات با هدف انجام بررس��ي هاي دقيق تر و 

رايزني هاي فني انجام مي شود.
در ادام��ه مذاكرات وين در دور هش��تم، ميخاييل 
اوليانوف نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي 
در وين با رابرت مالي نماين��ده ويژه امريكا در امور 

ايران ديدار كرد.
اوليان��وف در توييت��ي نوش��ت ك��ه درب��اره 
بحث برانگيزترين مس��ائلي صحبت كرديم كه بايد 
در مذاكرات وين حل ش��وند. نماينده روس��يه در 
مذاك��رات وين همچنين روز ش��نبه با علي باقري، 
مذاكره كننده ارش��د ايران در وين دي��دار و درباره 
مس��ائل پيش رو در مذاكرات وي��ن گفت وگو كرد. 
ع��لاوه بر اين نمايندگان روس��يه و تروييكاي اروپا 
با حضور نماينده اتحاديه اروپا روز شنبه با يكديگر 
ديدار كردن��د. در روزهاي گذش��ته كارگروه هاي 
رفع تحريم، ترتيبات اجرايي و اقدامات هس��ته اي 
با حضور كارشناس��ان ايران و گ��روه 1+4 در هتل 
كوبورگ وين برگزار ش��ده اس��ت. منابع نزديك به 
هي��ات مذاكره كننده ايران اعلام كردند كه با توجه 

به پيشرفت قابل توجه به دست  آمده در مذاكرات و 
نگارش بخش زيادي از متون توافق نهايي، رسيدن 
به خط پايان مذاكرات و دستيابي به تفاهم در وين 
اكنون تنها نيازمند اتخاذ تصميمات لازم از س��وي 
طرف هاي غربي است. اگر اين كشورها تصميمات 
لازم را ب��ه خص��وص در دو حوزه رف��ع تحريم ها و 
موضوعات هسته اي بگيرند، مي توان در مدت زماني 
كوتاه مذاكرات را جمع بندي كرد و به نتيجه رسيد.

متاس��فانه همانط��ور ك��ه از ابت��داي مذاك��رات 
مش��خص بود هنوز طرف امريكاي��ي به هماهنگي 
لازم در سياس��ت داخلي خود براي مواجه ش��دن 
با برج��ام و اتخ��اذ تصميمات لازم دس��ت نيافته 
اس��ت و بر خلاف ايران كه با سياس��تي روش��ن و 
موضعي واح��د در وين حضور يافته اس��ت، طرف 
 امريكايي چه در س��طح هيات مذاكره كننده شان

 و چه در سطح سياست داخلي دچار اختلاف نظر و 
ناهماهنگي است. با اين حال به نظر مي آيد چند گام 
تا توافق طرفين براي بازگشت به برجام و از سرگيري 
تعهدات در فرمت تازه باقي نمانده است. با اين حال 
همانطور كه در 2015 برخي كش��ورهاي منطقه و 
رژيم اسراييل نسبت به هرگونه توافق نگران بودند 
و در روند مذاك��رات و بعد از اجرايي ش��دن توافق 
هسته اي دست از كارشكني برنداشتند اكنون هم 
تحركات جدي براي ش��كاف در مذاكرات و اعمال 
نفوذ به ويژه از سوي اسراييل مشهود است. ضروري 
است تا دولت هاي غربي با اتخاذ تصميمات سريع تر 
نسبت به جمع بندي گفت وگوها در وين اقدام كنند 
و به جاي آنكه با هر س��از اي��ن رژيم روند مذاكرات 
را تغيير دهند در مذاكرات ب��ا اراده جدي و انگيزه 

بيشتر وارد شوند.

رييس قوه قضاييه، گفت: گزارشات متعارض كارشناسي 
پيرام��ون يك موض��وع واحد، ايج��اد ران��ت در موضوع 
پرونده هاي ارجاعي به كارشناسان، كمبود مستندات در 
پرونده ارجاعي به كارشناسي و پذيرش همزمان پرونده هاي 
ارجاعي توس��ط يك كارش��ناس بخش��ي از آسيب ها و 
معضلات فرآيند فعلي كارشناسي است. به گزارش مركز 
رس��انه قوه قضاييه، حجت الاسلام والمسلمين محسني 
اژه اي در ديدار با رييس و مسوولان مركز وكلا، كارشناسان 
رسمي و مشاوران خانواده قوه قضاييه با اشاره به فضيلت 
ماه رجب المرجب و تبريك اي��ام الله دهه فجر اظهار كرد: 
دستگاه قضايي يك ركن و مجموعه اي متشكل از اجزاي 
مختلف است كه اقدامات و كاركردهاي اين اجزاي مختلف 
شامل قضات، وكلا، كارشناسان، ضابطين و ... به هم پيوسته 
و مكمل يكديگر است و خروجي كار مشترك و پيوسته اين 
مجموعه بايد تحقق عدالت و احقاق حق مردم و مظلومان 
و رضايت توأمان خالق و مخلوق باشد.  رييس قوه قضاييه 
در ادامه با اش��اره به اهميت مقوله كارشناسي در فرآيند 
دادرسي و رسيدگي به پرونده هاي قضايي گفت: كارشناسان 
رسمي دادگستري در امر كشف حقيقت و كمك به علم 
قضات براي صدور آراي متقن و مستند، نقش تأثيرگذار و 
غيرقابل انكاري دارند. رييس دستگاه قضا نقش كارشناسي 
را در تحقق عدالت بسيار حائز اهميت دانست و بيان كرد: 
بسياري از آراي قضايي مبتني بر نظريه هاي كارشناسي 
اس��ت؛ لذا امر كارشناس��ي نيز به اندازه قضاوت و داوري 
خطير است. رييس عدليه مجهز بودن كارشناسان رسمي 
دادگستري به علم و آگاهي به روز را با توجه به مستحدثه 
بودن بسياري از امور از ضروريات دانست و گفت: ازآنجايي كه 
نظريه هاي كارشناسان رسمي دادگستري نقش و مدخليت 
غيرقابل ان��كاري در آراء و احكام ص��ادره از جانب قضات 
دارند، بنابراين ضروري است كه كارشناسان ما پيوسته و 

مستمراً خود را پيرامون موضوعات حوزه تخصصي شان 
به روز كنند تا بتوانند نظرات مستندتر و عالمانه تري را به 
قضات ارايه دهند. حجت الاسلام والمس��لمين محسني 
اژه اي، حادث شدن برخي از مشكلات در فرآيند رسيدگي 
به پرونده هاي قضايي ازجمله اطاله دادرس��ي ها را ناشي 
از كارشناس��ي هاي نادرست دانست و تصريح كرد: منشأ 
بخش قابل توجه��ي از مش��كلات در پرونده هاي بانكي، 
پرونده هاي خصوصي سازي و پرونده هاي ملكي به واسطه 
كارشناسي هاي مساله دار و غيرمتعارف است. رييس قوه 
قضاييه افزود: ارجاعات غيرضروري و نادرس��ت پرونده ها 
به كارشناسان نيز در ايجاد مشكلات درروند رسيدگي به 
پرونده هاي قضايي و اطاله دادرسي نقش دارند. گزارشات 
متعارض كارشناس��ي پيرامون يك موضوع واحد؛ ايجاد 
ران��ت در موض��وع پرونده هاي ارجاعي به كارشناس��ان؛ 
كمبود مستندات در پرونده ارجاعي به كارشناسي؛ پذيرش 
همزمان پرونده هاي ارجاعي توس��ط يك كارشناس و ... 
بخشي از آسيب ها و معضلات فرآيند كارشناسي است كه 
در اين نشست مورداشاره رييس دستگاه قضا قرار گرفت. 
رييس عدليه بر همين اساس به مركز وكلا و كارشناسان 
ماموريت داد هر چه سريع تر در راستاي ساماندهي فرآيند 
و سازوكار امر كارشناسي در پرونده هاي قضايي و شفاف 
شدن فرآيندهاي كارشناسي اقدام عملي و جامعي داشته 
باشد. رييس عدليه در همين راستا در واكنش به سخنان 
»پيمان پاليزگير« معاون كارشناسان مركز كه از عملياتي 
شدن »سامانه هوشمند ارجاع كارشناسي« ظرف 2 ماه 
آينده خبر داد، گفت: ساماندهي جامع فرآيند و سازوكار 
امر كارشناسي در پرونده هاي قضايي به منظور جلوگيري از 
اطاله دادرسي و تسريع در كارشناسي پرونده ها و همچنين 
شفافيت و نظارت پذير شدن فرآيند كارشناسي، از ضروريات 

است كه بايد با جديت پيگيري شود.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
تسهيلات پرداختي بانك ها در ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۰ به 
بخش هاي اقتصادي 2296 هزار ميليارد تومان بوده كه 
در مقايس��ه با دوره مشابه سال قبل 855 هزار ميليارد 
تومان، مع��ادل 59.۴ درصد افزايش نش��ان مي دهد. 
اين رشد بالاي تسهيلات دهي بانك ها نشان مي دهد 
كه ادامه حيات واحدهاي اقتصادي در ش��رايط ركود، 
تحريم ها، كرونا و مش��كلات اقتص��ادي و چالش هاي 
موجود كش��ور، همچنان با تزريق ش��ديد نقدينگي و 
رشد بالاي تسهيلات بانكي امكان پذير شده و با وجود 
رشد بالاي تسهيلات دهي بانك ها، همچنان سرمايه در 
گردش سهم بالاي 66 درصدي از كل تسهيلات دارد كه 
به معناي تلاش براي حفظ توليد و ادامه حيات و روي پا 
ماندن واحدهاي اقتصادي است تا با جذب پول بيشتر 
از سوي بانك ها بتوانند سود تسهيلات سال هاي قبل 
را پرداخت كرده و تورم موجود را پوشش دهند و حقوق 
پرسنل و هزينه تامين مواد و هزينه هاي اداري و كسب 

وكار را پرداخت نمايند. 
در نتيجه با وجود رش��د 59 درصدي تسهيلات بانكي 
در سال ۱۴۰۰ مانند سال هاي قبل، تزريق پول بيشتر 
عم��لا به افزايش س��هم ايجاد و توس��عه و تعميرات و 
خريد كالاي شخصي منجر نشده و سرمايه در گردش 
همچنان سهم خود را حفظ كرده است. از سوي ديگر 
بخش عمده و نزديك به ۴2 درصد تسهيلات به بخش 
خدمات تزريق ش��ده اس��ت و س��هم صنعت و معدن 
همچنان همان سهم 3۰ درصدي سال هاي قبل است 
و جالب اين است كه بخش عمده وام هاي بخش صنعت 
نيز به سرمايه در گردش يعني تامين هزينه هاي مواد و 
حقوق و هزينه هاي اداري اختصاص يافته و به ايجاد و 
توس��عه واحدهاي جديد اختصاص نيافته است. تنها 
۱9 درصد تسهيلات بانكي را ايجاد و توسعه در بخش 
صنعت تشكيل داده و 79 درصد را سرمايه در گردش 

تشكيل داده است. 
اين وضعيت نش��ان مي دهد كه رشد بالاي تسهيلات 
بانكي عملا به رشد ايجاد و توسعه و فناوري و تقاضاي 
كالاهاي توليد داخلي و رشد سرمايه گذاري و توسعه 
اقتصادي كمكي نمي كند و تنها روي پا ماندن واحدهاي 

اقتصادي هدف بوده است. 
سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه در گردش 
در هم��ه بخش هاي اقتص��ادي در ۱۰ ماهه امس��ال 
مبلغ ۱52۰ هزار ميليارد توم��ان معادل 66.3 درصد 
كل تسهيلات پرداختي است. س��هم ايجاد واحدها و 
فازهاي جديد نيز به ۱۱.3 درصد تسهيلات رسيده كه 
معادل 26۰ هزار ميليارد تومان بوده است. سهم توسعه 
واحدهاي اقتص��ادي نيز با ۱7۴ هزار ميليارد تومان به 
7.6 درصد كل تس��هيلات بانكي رسيده است. سهم 
تعميرات نيز با رقم 5۱ هزار ميليارد تومان به 2.2 درصد 

كل تسهيلات بانكي رسيده است. 
براين اساس سهم ايجاد و توسعه و تعميرات كه به نوعي 
به راه اندازي واحدهاي اقتصادي مي انجامد و بازسازي 
و نوس��ازي واحدهاي اقتصادي را كمك مي كند، روي 
هم 2۱.۱ درصد كل تسهيلات بانكي را شكل داده است. 
از سوي ديگر، سهم خريد كالاي شخصي به 7 درصد 
كل تس��هيلات بانكي رس��يده كه مي تواند به رشد 
تقاضا براي كالاهاي توليدي كم��ك كند و رقم آن 
معادل ۱6۰ هزار ميليارد تومان بوده است. همچنين 
س��هم خريد مس��كن به رقم اندك ۱.5 درصد كل 
تسهيلات بانكي با رقم 35 هزار ميليارد تومان رسيده 

كه نشان دهنده ادامه ركود نسبي در بخش مسكن و 
بازار معاملات ملك و مسكن و زمين است.  همچنين 
س��هم بخش مسكن و س��اختمان از كل تسهيلات 
بانكي نيز معادل ۱25 هزار ميليارد تومان بوده است 
كه نسبت به رقم بزرگ 229۴ هزار ميليارد توماني 
كل تسهيلات بانكي معادل 5.۴ درصد كل تسهيلات 

بانكي بوده است. 
بخش خدمات با 959 هزار ميليارد تومان معادل ۴۱.8 
درصد كل تسهيلات بانكي بيش��ترين سهم از جذب 
تس��هيلات بانكي را داشته اس��ت. به دنبال آن بخش 
صنعت و معدن با 693 همت معادل 3۰.2 درصد كل 
تس��هيلات بانكي در رتبه دوم جذب تسهيلات بانكي 
بوده اس��ت. همچنين بخش بازرگان��ي با 352 همت 
معادل ۱5.3 درصد تسهيلات بانكي را جذب كرده و در 
رتبه سوم بخش هاي اقتصادي از نظر دريافت تسهيلات 

بانكي بوده است. 
از سوي ديگر، بخش كشاورزي با ۱6۴ همت معادل 7.۱ 
درصد كل تسهيلات بانكي را جذب كرده و رتبه چهارم 
را در بين بخش هاي اقتصادي داش��ته اس��ت. در رتبه 
آخر نيز بخش مسكن با ۱25 هزار ميليارد تومان جذب 
تسهيلات بانك ها سهم 5.۴ درصدي از كل تسهيلات 

بانكي داشته و در رتبه پنجم بوده است.
سهم تسهيلات پرداختي بابت تأمين سرمايه در گردش 
بخش صنعت و معدن در اي��ن دوره معادل 55۰ هزار 
ميليارد تومان بوده كه حاكي از تخصيص 36.2 درصد 
از منابع تخصي��ص يافته به س��رمايه در گردش همه 

بخش هاي اقتصادي است. 
براس��اس اين گ��زارش، از 693 هزار ميلي��ارد تومان 
تسهيلات پرداختي در بخش صنعت و معدن، معادل 
79.3 درصد آن )مبلغ 55۰ ه��زار ميليارد تومان( در 
تأمين سرمايه در گردش پرداخت شده كه بيانگر توجه 
و اولويت دهي به تأمين منابع براي اين بخش توس��ط 

بانك ها در سال جاري است. 

بان��ك مركزي در گ��زارش خود تاكي��د دارد كه براي 
ادامه مسير تسهيلات پرداختي بانك ها به بخش هاي 
اقتصادي ضروري اس��ت ملاحظات مربوط به كنترل 
تورم را نيز در نظر گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن 
پتانسيل تورمي ناش��ي از فشار تقاضاي كل در اقتصاد 
نيز بود. از سوي ديگر، سهم تسهيلات پرداختي بانك ها 
و موسسات اعتباري خصوصي به بخش هاي مختلف 
اقتصادي كشور در 9 ماهه سال ۱۴۰۰ معادل 37 درصد 

از كل تسهيلات شبكه بانكي است.
به گزارش روابط عمومي كانون بانك ها و موسس��ات 
اعتباري خصوصي، بر اس��اس آمار و اطلاعات منتشره 
در س��ايت بانك مركزي درباره تس��هيلات اعطايي به 
بخش هاي اقتصادي و هدف، كل تسهيلات پرداختي 
شبكه بانكي از ابتداي سال جاري تا پايان آذر ماه امسال 
مجموعاً 2۰ ميلي��ون و ۱95 هزارو 839 ميليارد ريال 
تسهيلات در شش گروه ش��امل كشاورزي، صنعت و 
معدن، مسكن و ساختمان، بازرگاني، خدمات و بخش 

متفرقه بوده است.
براين اس��اس، س��هم بانك ها و موسس��ات اعتباري 
خصوصي از كل تس��هيلات پرداختي در شبكه بانكي 
كشور مجموعاً 7 ميليون و 5۰6 هزارو 89 ميليارد ريال 
بوده كه اين رقم حدود 37 درصد از كل تس��هيلات را 

شامل مي شود.
اين ميزان براي بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي 
در مقايسه با عملكرد پنج ماه ابتداي سال جاري بيش 
از ۱۰۰ درصد رش��د داشته است. تسهيلات پرداختي 
در اين 6 گروه طي اين مدت مجموعا 3 ميليون و 378 

هزارو ۱22 ميليارد ريال بود.
با توجه به ميزان منابع در اختيار، س��هم 37 درصدي 
بانك ها و موسس��ات اعتباري خصوصي در پرداخت 
تسهيلات و حمايت از بخش هاي اقتصادي كشور رقم 
قابل توجهي است.اين نكته بيانگر توجه ويژه بانك ها 
و موسس��ات اعتباري خصوصي به تأمين منابع مالي 

بخش هاي مختلف به منظور رونق اقتصادي در كشور 
است. بر اس��اس اين گزارش تسهيلات پرداختي در 
قالب تامين سرمايه در گردش به بخش هاي اقتصادي 
طي نه ماهه سال جاري بالغ بر 5 ميليون و ۱32 هزارو 
729 ميليارد ريال معادل 68 درصد از كل تسهيلات 
پرداختي بانك ها و موسس��ات اعتب��اري خصوصي 

بوده است.
همچنين در راس��تاي حمايت بانك ها و موسس��ات 
اعتباري خصوص��ي از كارآفرين��ان و توليدكنندگان 
از مجم��وع 2 ميليون و 7۰ ه��زارو 5۴7 ميليارد ريال 
تسهيلات پرداختي در بخش صنعت و معدن معادل 79 
درصد آن )مبلغ يك ميليون 633 هزارو 236 ميليارد 
ريال( صرفا به منظور تأمين سرمايه در گردش اين مراكز 

پرداخت شده است.
سهم اعطاي تسهيلات براي اين بخش اقتصادي نسبت 
به عملكرد دوره 5 ماه ابتداي سال ۱۰۰ درصد افزايش 

داشته است.
در 9 ماهه س��ال ۱۴۰۰ تس��هيلات اعطايي در بخش 
خدم��ات مبلغ 3 ميليون و 8۴۱ ه��زارو 3۴۱ ميليارد 
ريال بوده كه اين رقم 5۱ درصد از كل تسهيلات اعطايي 
توسط بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي را شامل 
مي ش��ود. عملكرد اين بخش نسبت به دوره پنج ماهه 
ابتداي سال جاري بيش از ۱۰۰ درصد رشد داشته است. 
اين بخش به دليل س��هم بسزايي كه در ايجاد اشتغال 

دارد از اهميت ويژه اي برخوردار است.
همچنين بايد به افزايش ت��وان مالي بانك ها از طريق 
افزايش سرمايه و بهبود كفايت سرمايه بانك ها، كاهش 
تسهيلات غيرجاري و بازگرداندن آنها به مسير درست 
اعتباردهي بانك ها، افزايش بهره وري بانك ها در تامين 
سرمايه در گردش توليدي، پرهيز از فشارهاي مضاعف 
بر دارايي بانك ها و ترغيب بنگاه هاي توليدي به سمت 
بازار س��رمايه به عنوان يك ابزار مه��م درتامين مالي 

طرح هاي اقتصادي )ايجادي( توجه ويژه اي كرد.
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كاهش قيمت كالا
از طريق تامين مالي زنجيره اي

در صورت تحقق تامين مالي  
زنجيره اي كل چرخه با هزينه 
كمتر مورد حمايت مالي قرار 
مي گيرد كه اين امر به كاهش 
قيمت تمام شده محصولات 
كمك خواهد ك��رد. تامين 
مالي زنجيره اي در حقيقت 
عمليات تامين مالي را براي 
كل زنجيره توليد در نظر مي گيرد و به صورت زنجيره اي 
بنگاه هاي اقتصادي متعدد را در فرآيند توليد محصول 
از تامين مواد اوليه تا توليد نهايي محصول كه در اختيار 
مصرف كننده قرار مي گي��رد تامين مالي مي كند. اين 
نوع از تامين مالي بيش��تر بر تامين سرمايه در گردش 
ش��ركت هايي كه در اين فرآيند وجود دارند، متمركز 
است و به صورت پيوسته اتفاق مي افتد. تامين سرمايه 
در گردش واحدها و بنگاه هاي توليدي كه به توليد كالاها 
و خدمات منجر مي شود، بحثي است كه فعالان در اين 
حوزه را برآن داشته تا ورود بانك مركزي در اين زمينه و 

سياست گذاري مرتبط را مطالبه كنند.
در واقع اين توقع وجود دارد كه اقداماتي انجام گيرد كه 
تامين سرمايه در گردش كافي تحت اختيار بنگاه هاي 
توليدي قرار گيرد، اما متاسفانه بعضا به دليل مشكلات 
منابع نقدي كه براي بانك ه��ا وجود دارد يا بحث هاي 
دريافت تسهيلات توس��ط واحدهاي توليدي و عدم 
وجود وثيقه هاي كافي و تامين آن توس��ط بنگاه هاي 
توليدي موفق، تامين س��رمايه در گردش كافي وجود 

ندارد، بنابراين با ظرفيت پايين دست به توليد مي زنند.
بر اين اساس لازم بود كه تامين مالي زنجيره اي يا تامين 
مالي سرمايه در گردش براي بنگاه هاي زنجيره توليد 
اتفاق افتد تا به صورت پيوسته منابع نقدي آنان تامين 
شود تا از اين طريق نهاده هاي لازم و مواد اوليه كافي از 
تامين كنندگان مورد خريداري قرار گيرد و محصولات 
به توليد درآيد و در نهايت به دست مصرف كننده برسد. 
استفاده از اين روش فرآيند تامين مالي را تسريع مي سازد 
و وضعيت سرمايه در گردش مورد نياز بنگاه هاي توليدي 
را بهبود مي بخشد. طرح تامين مالي زنجيره اي نياز به 
مراجعه جداگانه واحدها به بانك را كاهش خواهد داد و 
از آنجايي كه به صورت زنجيره اي توليد و مصرف كننده 
را در بر مي گيرد، به نوع��ي وجوه را از مصرف كننده به 
تامين كننده برمي گرداند، بنابراين مطالبات غيرجاري 
بانك ها در اين موضوع كاهش پيدا خواهد كرد. علاوه 
براين مساله انحراف از مصرف منابع كاهش پيدا مي كند 
زيرا منابع بابت سرمايه در گردش به شكل مستقيم در 
توليد مصرف مي ش��ود و مانند ساير تسهيلاتي كه به 
صورت تك تك يا م��وردي بنگاه ها دريافت مي كردند 
و در جاهاي ديگر به مصرف مي رساندند، نخواهد بود. 
اجراي طرح تامين زنجيره اي سبب خواهد شد تا براي 
هر يك از صنايع يك چرخه توليد مورد شناسايي قرار 
گيرد تا براساس آن نظارت پذيري جريان هاي اقتصادي 
مرتبط با اين زنجيره توليد از جنبه مالياتي و نظام بانكي و 
سياست هاي حمايتي امكان پذير شود. موضوع مهم ترآن 
است كه دست واسطه ها نسبت به بحث توليد تا مصرف 
در اين حوزه قطع و توزيع رانت حذف مي شود زيرا وقتي 
قرار باشد يك زنجيره توليد به صورت كامل تامين مالي 
شود و سرمايه در گردش مورد نياز آن به تامين درآيد، 
توزيع رانت كاهش پيدا مي كند. نكته حائز اهميت ديگر 
اين اس��ت كه از آنجا كه برخي از واحد هاي توليدي به 
دليل محدوديت هايي كه وجود دارد نمي توانند به منابع 
بانك ها دسترسي داشته باشند و واحدهاي توليدي كه 
دست شان به منابع بانكي نرسيده، مجبور مي شود در 
بازار از طرق مختلف با هزينه هاي مالي بيش��تر تامين 
مالي كنند كه اين امر هزينه تمام شده محصول را افزايش 
مي دهد و مصرف كننده نهايي متضرر خواهد شد، اما 
وقتي تامين مالي زنجيره اي اتفاق افتد، با هزينه مالي 
يكسان كل چرخه حمايت مالي مي شود، لذا به كاهش 
قيمت تمام شده محصولات هم كمك مي كند كه اين 

در حقيقت يك مزيت به حساب مي آيد.

در حال��ي كه نزديك ب��ه ۱۰۰ هزار ميلي��ارد تومان از 
سپرده هاي بانكي در اختيار شركت هاي بزرگي توليدي 
كش��ور قرار دارد، با وصول ماليات از سود سپرده بانكي 
اين شركت ها، عملا زمينه براي جهت دهي اين منابع 
به سمت بازارهاي مولد از جمله بورس فراهم مي شود. 
داود منظور رييس سازمان مالياتي كشور اخيرا از حذف 
معافيت ماليات بر س��ود س��پرده هاي بانكي اشخاص 
حقوقي هم خب��ر داد كه منبع جدي��دي خواهد بود و 
 عنوان كرد: به علاوه از س��ال آين��ده دو درصد ماليات 
علي الحس��اب براي ارايه خدمات ني��ز منظور خواهد 
ش��د، زيرا اكنون بخش بزرگي از حوزه خدمات ماليات 
نمي دهند و پيش بيني مي شود از اين محل هفت تا هشت 
هزار ميليارد تومان درآمد حاصل شود. گفتني است، 92 
هزار ميليارد تومان از س��پرده هاي بانكي در اختيار 63 
شركت توليد كالا و خدمات قرار دارد. طبق برآوردها در 
يك سال اخير اين شركت ها حدود ۱5 هزار ميليارد تومان 
سود از اين سپرده ها دريافت كرده اند. برآورد مي شود اين 
مقدار سود معادل ۱5 درصد كل سود اين شركت هاست 
كه از محل سود سپرده هاي بانكي به دست مي آورند. به 
عبارت ديگر، اين شركت ها به جاي سرمايه گذاري در 
راستاي توليد بيشتر و افزايش ظرفيت هاي صادراتي، 
براي كسب سودآوري بيشتر، صنايع شان را به بانك ها 
س��پرده اند! اين موضوع نش��ان مي دهد، سود بانكي از 
سرمايه گذاري مولد در بخش هاي واقعي اقتصاد جذاب تر 
است! بر اين اساس، به نظر مي رسد تصويب ماليات بر سود 
سپرده هاي اين شركت ها در صحن علني مجلس، كه در 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ نيز آمده است، بسيار ضروري است.

اثر دريافت ماليات از سود سپرده  
شركت ها و اشخاص حقوقي 

پيش بيني رشد اقتصادي
با تورم كمتر در سال آينده

آنچ��ه كه مردم در س��ال 
آين��ده از نظ��ر اقتصادي 
ح��س خواهن��د ك��رد، 
همانند امسال است اما با 
تورم كمت��ري خواهد بود 
و اگر تحريم ها برداش��ته 
ش��ود، با افزاي��ش درآمد 
نفت مي توان انتظار رشد 
اقتص��ادي ۱۰ ت��ا ۱2 درصدي را داش��ت. توصيه 
كارشناس��ي اين اس��ت كه تغييرات عمده اي در 
سياست گذاري اقتصادي صورت گيرد كه يكي از 
اين تغييرات، تفكيك بودجه ارزي از ريالي است. در 
زمينه نرخ ارز نيز توصيه من اين است كه تا دو سال 

نرخ ارز در محدوده فعلي تثبيت شود.
درباره چشم انداز ش��اخص هاي اقتصادي در سال 
آينده برآوردهاي مختلفي وجود دارد. هنوز قانون 
بودجه سال آينده تصويب نشده است تا متوجه نگاه 
بودجه به شاخص هاي اقتصادي شد اما بودجه سال 
آينده نسبت به بودجه سال جاري روند متعادل تري 
دارد و بهتر اس��ت. درحالي كه در روند بلندمدت، 
بودجه س��ال ۱۴۰۱ نيز همانند بودجه سال هاي 
گذشته تورم زاست.  پيش بيني ها نشان مي دهد كه 
تورم در بودجه سال آينده حدود 3۰ درصد خواهد 
بود اما اگر تحريم ها قدري برداشته شود و دسترسي 
به ارز ب��ه صورت نقدي بهبود يابد و ارزپاش��ي نيز 
متاسفانه صورت بگيرد، مي توان به صورت موقت 
و مصنوعي ت��ورم را كنترل كرد.  اينگونه كه در پي 
كاهش قيمت ارز، قيمت كالاهاي خارجي كاهش 
مي ياب��د و واردات نيز زياد مي ش��ود ت��ا كالاهاي 
وارداتي با قيمت ارزان در اختيار مردم قرار گيرد و 
قيمت بخشي از سبد كالاها افزايش پيدا نمي كند 
يا حتي با كاهش نيز مواجه خواهد ش��د اما بخش 
ديگر س��بد كالاها افزايش قيمت خواهند داشت.  
اگر اين روش كه در طول 5۰ سال گذشته نيز انجام 
شده است، در س��ال آينده تكرار شود، به بيماري 
هلندي منجر خواهد ش��د. درباره رشد اقتصادي 
نيز تا زماني كه تغييري در لايحه بودجه سال آينده 
از منظر مقررات زدايي، مانع زدايي توليد و تسهيل 
كس��ب وكار صورت نگيرد، نمي ت��وان انتظاري از 
افزايش رشد اقتصادي داشت. البته اگر تحريم ها 
برداش��ته ش��ود، با افزايش درآمد نفت مي توان 
انتظار رشد اقتصادي ۱۰ تا ۱2 درصدي را داشت 
كه اين رشد هم واقعي نبوده و تاثيري بر رفاه خانوار 
نخواهد داش��ت. براي تامين كسري بودجه لازم 
است تا از انتشار اوراق استفاده شود و در زمينه بازار 
سرمايه نيز بايد از دانش كارشناس هايي استفاده 
ش��ود كه مورد اعتماد بازار باشند تا با تصميمات 

خود بتوانند به بهبود بازار كمك كنند.

افزايش دوره بازپرداخت
وام قرض الحسنه به ۵ سال

ش��وراي پول و اعتب��ار با پيش��نهاد بانك مركزي 
مبني بر افزايش سقف دوره بازپرداخت تسهيلات 
قرض الحسنه ضروري از 36 ماه به 6۰ ماه موافقت 
كرد. شوراي پول و اعتبار در جلسه مورخ ۱9 بهمن 
۱۴۰۰ دوره بازپرداخت تس��هيلات قرض الحسنه 
ضروري را تا پنج س��ال افزاي��ش داد.  پيش از اين 
ش��وراي پول و اعتبار در مردادماه س��ال جاري با 
افزايش سقف تس��هيلات قرض الحسنه ضروري 
و عادي بانك ها و بانك هاي قرض الحس��نه تا مبلغ 

پانصد )5۰۰( ميليون ريال موافقت كرده بود.

تعيين تكليف مالياتي
 4.7 ميليون كارتخوان

اف��رادي ب��ا داش��تن 22۰۰ كارتخ��وان ماليات 
نمي دهند. رييس مركز تنظيم مقررات س��ازمان 
امور مالياتي كش��ور از تعيين تكليف ۴ ميليون و 
7۰۰ هزار كارتخوان تا امروز خبر داد و گفت: اين 
سازمان به زودي به پرونده مالي كساني كه شائبه 

فرار مالياتي دارند، ورود خواهد كرد.
محمد برزگري اف��زود: بر اس��اس اطلاعات اخذ 
ش��ده از بانك مرك��زي، از مجم��وع ۱3 ميليون 
كارتخوان موجود در كش��ور، مالكان 2 ميليون و 
۴۰۰ هزار كارتخوان درخواست اتصال كارتخوان 
به پرونده مالياتي و 2 ميليون و 3۰۰ هزار كارتخوان 

درخواست غيرفعال سازي كرده اند.
وي با بيان اينكه اشخاصي در كشور بيش از 22۰۰ 
كارتخوان دارند، ولي تاكنون مراجعه اي به ادارات 
مالياتي نداش��ته اند افزود: كس��اني ك��ه مراجعه 
نكرده اند ش��ائبه فرار مالياتي دارند و به اين افراد 
توصيه مي كنيم براي روشن شدن پرونده، هرچه 

سريع تر به ادارات مالياتي مراجعه كنند.
پس از اين، ساماندهي حساب هاي بانكي تجاري 
و غير بانكي در دس��تور كار س��ازمان قرار دارد و 
بنابراين كار هايي نظير كارت به كارت يا استفاده 
از س��اتنا و پايا موجب نمي ش��ود كه عده اي فرار 
مالياتي داشته باشند. براي تس��ليم اظهارنامه يا 
اتصال كارتخوان به پرونده مالياتي، بايد ابتدا ثبت 
نام انجام ش��ود و موجودي تا س��قف 36 ميليون 
تومان اگر در زم��ان مقرر اظهارنامه آن تس��ليم 
شود از ماليات معاف اس��ت. رييس مركز تنظيم 
مقررات س��ازمان امور مالياتي كشور ساماندهي 
كارتخوان ها را مانع اخذ ماليات مضاعف دانست و 
گفت: كساني كه پرونده مالياتي داشته يا تشكيل 
پرونده داده و اظهارنامه خود را در موعد مقرر اظهار 
كنند، از مشوق هاي مالياتي بهره مند مي شوند و در 
واقع اين سامانه مانع اخذ ماليات مضاعف مي شود.

رشد ۱۰۰ درصدي پرداخت تسهيلات در بانك هاي خصوصي

سكه به ۱۲ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان رسيد 

افزايش ۵۹ درصدي تسهيلات پرداختي بانك ها در ۱۰ ماهه  ۱۴۰۰ 

رشد قيمت انواع ارز، سكه و طلا در بازار
گروه بانك و بيمه | 

روز يكشنبه 2۴ بهمن ۱۴۰۰، در بازار آزاد هر دلار امريكا 
26 ه��زار و ۴8۰ تومان و درهم ام��ارات 7 هزار و 27۰ 
تومان معامله ش��د. در ساعات عصر نيز دلار تا 2675۰ 
تومان و درهم تا 735۰ تومان بالا رفت. قيمت سكه نيز 
متاثر از رشد قيمت دلار به ۱2 ميليون و 2۰۰ هزار تومان 
رسيد.  علاوه بر اين، در صرافي هاي بانكي قيمت فروش 
دلار 25 هزار و 3۰5 تومان و قيمت خريد دلار از مردم 
25 هزار و 53 تومان تعيين ش��ده است. قيمت فروش 
يورو نيز معادل 29 هزار و ۱۴۰ تومان و قيمت خريد يورو 

نيز 28 هزار و 85۰ هزار اعلام شده است.

     نوسان قيمت دلار در كانال ۲۵ هزار تومان 
نرخ دلار در صرافي هاي بانكي با ۴3 تومان كاهش نسبت 
به روز گذش��ته، با قيمت 25 ه��زار و 27۴ تومان معامله 
ش��د.قيمت فروش يورو با كاهش ۱3۱ توماني نسبت به 
روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 77۴ تومان بود.قيمت 
خريد هر دلار 25 هزار و 23 تومان و نرخ خريد هر يورو نيز 
28 هزار و ۴87 هزار تومان اعلام شد. علاوه بر اين، بهاي 
خريد دلار در بازار متشكل ارزي 2۴ هزار و 89۰ تومان و 
نرخ فروش آن 25 هزار و ۱۱6 تومان بود.اين در حالي است 
كه نرخ خريد يورو در اين بازار 28 هزار و 25۰ تومان و نرخ 
فروش آن نيز 28 هزار و 5۰6 تومان اعلام شد. همچنين 
در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به قيمت 27 هزار 
و 35۱ تومان فروخته و حواله دلار به بهاي 2۴ هزار و 98 
تومان معامله شد. افزايش قيمت دلار در صرافي هاي بانكي 
از ابتداي امسال شروع شد و از خردادماه وارد كانال 26 هزار 
تومان شد. نوسان قيمت  دلار در صرافي هاي بانكي ادامه 
داشت و به طور مشخص در 2۴ آذرماه در كانال 27 هزار 
تومان ثابت مانده بود. در روزهاي سرد زمستاني نرخ ارز نيز 
سير نزولي را شروع كرد، به اين صورت كه پس از 6 ماه وارد 
كانال 26 هزار تومان شد و در آخرين روزهاي دي ماه )27 

دي ماه( دوباره به كانال 25 هزار تومان بازگشت. قيمت 
دلار در صرافي هاي بانكي از 27 بهمن ماه 25 هزار تومان 

و از ۱7 بهمن ماه در كانال 2۴ هزار تومان نوسان داشت.

     رشد اندك قيمت انواع سكه و طلا در بازار 
قيمت سكه يكشنبه، 2۴ بهمن ماه در بازار تهران با ۱۰۰ 
هزار تومان افزايش نس��بت به روز گذشته به ۱2 ميليون 
و ۱۰۰ هزار تومان رس��يد و س��كه تمام بهار آزادي طرح 
قديم نيز با قيمت ۱۱ ميليون و 95۰ هزار تومان معامله 
شد. همچنين نيم سكه بهار آزادي 6 ميليون و 75۰ هزار 
تومان، ربع سكه سه ميليون و 78۰ هزار تومان و سكه يك 
گرمي 2 ميليون و 3۰۰ هزار تومان قيمت خورد.علاوه بر 
اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گ��رم طلاي ۱8 عيار به يك 
ميليون و 2۱۴ هزار تومان رسيد و قيمت هر مثقال طلا 
نيز پنج  ميليون و 26۰ هزار تومان شد.اونس جهاني طلا 
نيز با قيمت يك هزار و 859 دلار و ۴۰ سنت معامله شد. 
مهم ترين عوامل موثر در رشد قيمت طلا و سكه، بالا رفتن 
نرخ دلار و اونس جهاني اس��ت. نرخ دلار در صرافي هاي 
بانكي از چند هفته گذشته پس از مدت ها تثبيت قيمت در 
كانال 27 هزار تومان وارد كانال 25 هزار تومان و سپس 2۴ 
هزار تومان شد. اما در اين مدت بهاي اونس جهاني به دليل 
تحولات سياسي و اختلافات روسيه و اوكراين افزايشي بود. 
كاهش نرخ ارز، افزايش بهاي انس جهاني را پوشش مي داد 

و در روزهاي گذشته شاهد كاهش قيمت فلز زرد بوديم.

   ارزش بازار رمزارزها 
به مرز ۲ هزار ميليارد دلار نزديك شد

رمزارزه��ا با اندكي افزايش قيمت رو به رو ش��دند و 
حجم بازار رمزارزها نيز ب��ه محدوده 2 هزار ميليارد 
دلار نزديك ش��د.اغلب ۱۰ رمزارز صدرنشين بازار 
)به غي��ر از رمزارزهاي با قيمت ثابت( افزايش قيمت 
بس��يار اندكي را تجربه كردند. بيش��ترين افزايش 

قيمت نيز مربوط به رمزارز »ريپل« است كه نسبت 
به روز گذش��ته ب��ا افزايش بي��ش از هفت درصدي 
قيمت مواجه ش��د. بر اس��اس رصد ب��ازار رمزارزها 
)coinmarketcap.com( در س��اعت ۱3 و 3۰ 
دقيقه، بهاي بيت كوين ب��ا كاهش افزايش حدود 2 
درصدي نسبت به هفته گذش��ته به نرخ ۴2 هزار و 
376 دلار معامله ش��د. اين ارز قديم��ي و تاثيرگذار 
بازار رمزارزها در ۱۰ روز گذشته وارد كانال ۴۴ هزار 
دلار ش��د اما اين روند صعودي خيلي دوام نياورد و 
نرخ بيت كوين با 2 ه��زار دلار كاهش قيمت مواجه 
شد.بر اس��اس آخرين آمار، تعداد ارزهاي ديجيتال 
جهان اكنون به ۱7 هزار و 5۱۴ رمزارز رسيده است.

    ارزش بازار بيت كوين 
به ۸۰۵ ميليارد دلار رسيد

اكنون سهم داميننس )Dominance( بيت كوين به 
۴2.3 درصد رس��يده و تس��لط »اتريوم« در اين بازار نيز 
۱8.۴ درصد است.ارزش اين بازار اكنون از يك هزار و 9۰5 
ميليارد دلار عبور كرده و اين در حالي اس��ت كه حدود 3 
هفته قبل، ارزش بازار 2 هزار ميليارد دلار را نيز پشت سر 
گذاش��ته بود. ارزش بازار بيت كوين )Bitcoin( به 8۰5 
ميليارد و 36۱ ميلي��ون دلار و ارزش بازار اتريوم به 35۰ 

ميليارد و ۱3۱ ميليون دلار رسيده است.

  كاهش سه درصدي قيمت اتريوم
اتريوم با كاه��ش 3 درصدي قيمت نس��بت به هفته 
گذشته، به نرخ 2 هزار و 92۴ دلار در بازار معامله شد.در 
 USD( يك دلار، يو. اس. دي كوين )Tether( بازار، تتر
Coin( يك دلار، ب��ي. ان. بي  )BNB( ۴۰3 دلار و ۱8 
 )Cardano( 83 سنت، كاردانو )XRP( سنت، ريپل
يك دلار و 6 سنت، سولانا )Solana( 96 دلار و 6 سنت، 
ترا )Terra( 53 دلار و 53 سنت و آوالانچ )AVAX( با 

قيمت 83 دلار و 7 سنت معامله شد. براي اولين بار است 
كه در 2 ماه گذشته، رمزارز آوالانچ توانسته در ليست ۱۰ 
رمزارز صدرنشين بازار مبادلات قرار بگيرد و ارزش بازار 

خود را به بيش از 2۱ ميليارد دلار برساند.

    رمزارزها پشت چراغ قرمز
با كاهش قيمت ارزهاي ديجيتال براي دومين روز متوالي، 
اتريوم به زير س��ه هزار دلار سقوط كرد و بيت كوين نيز 
پايين تر بود و برخي از س��ودهاي اين هفته را كاهش داد. 
قيمت بيت كوين پس از صعود به بالاي ۴5 هزار دلار براي 
س��ومين دوره متوالي كاهش يافت زيرا به نظر مي رسد 
فشار صعودي آرام شده است.  به گزارش بيت كوين نيوز، 
كاهش اتريوم ادامه يافت زيرا دومين ارز ديجيتال بزرگ 
جهان به زير سطح حمايت كليدي خود سقوط كرد. اين 
ارز ديجيتال، به پايين ترين سطح روزانه سقوط كرد كه 
پايين ترين قيمت اتريوم از چهارم فوريه تاكنون است.  در 
حال حاضر، شاخص قدرت نسبي ۱۴ روزه در رتبه 5۴ قرار 
دارد كه از 65 دو روز پيش كاهش يافت و اين كف قيمتي 
بسياري را وادار مي كند كه منتظر بمانند. مجموع ارزش 
بازار جهاني ارزهاي ديجيتالي در حال حاضر ۱.9۰ تريليون 
دلار برآورد مي ش��ود كه اين رقم نسبت به روز قبل ۱.6۱ 
درصد بيشتر شده اس��ت. در حال حاضر ۴2.29 درصد 
كل بازار ارزهاي ديجيتالي در اختيار بيت كوين است. بيت 
كوين ۱2 سال پيش توسط گروه گمنامي از معامله گران بر 
بستر بلاك چين ايجاد شد و از سال 2۰۰9 معاملات اوليه 
آن شكل گرفت.  حجم كل بازار ارزهاي ديجيتال در 2۴ 
ساعت گذشته 67.53 ميليارد دلار است كه 23.22 درصد 
كاهش داشته است. حجم كل در امور مالي غير متمركز در 
حال حاضر 8.93 ميليارد دلار است كه ۱3.22 درصد از كل 
حجم 2۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. حجم تمام 
سكه هاي پايدار اكنون 5۴.67 ميليارد دلار است كه 8۰.97 
درصد از كل حجم 2۴ ساعته بازار ارزهاي ديجيتال است. 

علي سعدوندي  حجت الله فرزاني



گروه بازارسرمايه|
حدود 35 روز تا پايان س��ال 1400 باقي مانده است 
اما همچنان شاخص در محدوده 1.2 ميليوني نوسان 
مي كند و ميزان خروج نقدينگي از بورس نيز تقويت 
شده است. به عقيده اغلب كارشناسان بورس پايان سال 
چندان متفاوت با روزها و هفته هاي اخير خود نخواهد 
بود. بخشي از كارشناسان نيز مي گويند تعيين تكليف 
مذاكرات وين مي تواند بورسي ها را از سردرگمي نجات 

دهد و دريچه هاي سودآوري را باز كند.
ناهنجاري سياس��ت گذاري در بازاره��اي مختلف، 
بورس بازان را هم بي نصيب نگذاش��ته است. رد پاي 
تدابير سياست گذار به قدري در مسيري كه بازارسهام 
پيموده پررنگ است كه وضعيت مخاطره انگيز كنوني 
اين بازار پرحاش��يه را مي توان زير س��ايه آن مي توان 
كامل ديد. گرچه حداقل در 2 س��ال گذش��ته چه در 
زم��ان اوج بازار و چ��ه در زمان اف��ول آن پارامترهاي 
ش��وك         آور از جمله دخالت درمكانيزم ب��ازار، اجراي 
دس��تورالعمل هاي24 س��اعته در قيمت گ��ذاري 
برخي صنايع و حمايت   هاي پولي توانس��ت به عنوان 
مُسكن هاي مقطعي چندروزي از بحران به ورود آمده 
بكاهد اما در نهاي��ت به عنوان اهرمي بازدارنده بورس 

تهران را با تراژدي فراموش نشدني همراه كرد.
نوسان چندباره به محدوده كانال 1.3 ميليوني و ورود آن 
به كانال 1.2 ميليوني علي رغم برخي تلاش   ها سيگنال 
ضد و نقيضي به سرمايه گذاران بورسي مخابره مي كند. 
در اين ميان به گفته تحليلگران، سرمايه گذاران به دليل 
حمايت  حقوقي ها از بازار، ابهامات موجود در نهايي شدن 
مباحث مربوط به لايحه بودج��ه و پرونده باز توافقات 
هسته اي قادر به فعاليت در فضاي شفاف         تري نيستند. به 
همين دليل است كه در روزهاي اخير شاهد ركوردزني 
خروج منابع از تالارهاي شيشه هاي بوديم. با اين حال 
مشخص شدن سرنوشت مذاكرات هسته   اي مي تواند 
بورس   بازان را تا حدودي از سردرگمي و ترديد كنوني 
برهاند تا شايد با قدرت تعقل بيشتري براي چينش پرتفو 
و همچنين ورود سرمايه هاي جديد به بورس بينديشند.

    بورس و مشكلات
بهنام عليخاني، كارش��ناس بازار س��رمايه مي گويد: 
شاخص كل بازار سرمايه روزگذشته با بيش از۶هزار 
واحد افزاي��ش، در جايگاه يك    ميلي��ون و 2۸1 هزار 
واحدي قرار گرفت. اين در حالي اس��ت كه از ابتداي 
هفته، بازار در مدار نزولي قرار گرفته بود. اين وضعيت 
در حالي است كه سرمايه گذاران همچنان در بلاتكليفي 
به س��ر مي برند. در به وج��ود آمدن اي��ن بلاتكيفي 
چندعامل مهم اثرگذار دخيل هستند. همانطور كه 
مي دانيم نتايج مذاكرات هسته اي و احتمال توافقات 
بين المللي بر همه بازارهاي س��رمايه گذاري س��ايه 
افكنده، ازاين رو بازار س��رمايه نيز دركن��ار بازارهاي 
موازي محتاطانه دنبال مي شود. احتمال عقب نشيني 
بيشتر قيمت دلار از كانال 2۶ هزارتومان اين شائبه را 
به وجود آورده كه با محتمل شدن اين رخداد در بازار 
ارز، وضعيت قيمت س��هام با تغيي��رات جدي مواجه 
شود. برهمين اساس افزايش ريسك سرمايه گذاري 
در تالارهاي شيشه اي به بيشترين حد ممكن رسيده 
است. سهامداراني كه در داخل بازار هستند با علم به 

اين موضوع، راه خروج را درپيش گرفته اند. 
وي توضيح مي دهد: در اين ميان سرمايه گذاراني كه از 
بازارهاي رقيب رانده شده اند انگيزه اي براي واردكردن 
س��رمايه خود به بورس ندارند. در چنين شرايطي كه 
پرونده بازارس��هام در س��ال جاري 40 روز ديگر بسته 
مي شود كفه خروج سرمايه مي تواند تحت تاثير عوامل 

مختلف، سنگين تر از كفه ورود باش��د. خروج پول در 
ماه هاي اخير بر تداوم اين روند صحه مي گذارد. با توجه 
به رشد قيمت كاموديتي ها، برخي صنايع مرتبط با اين 
گروه با بازدهي مثبت ماهانه، شرايط نسبتا متعادلي را 
به رخ س��هامداران كشيدند. صنايع كاموديتي محور و 
گروه هاي صادراتي عملكرد نسبتا مناسبي را به نمايش 
گذاشتند. اما برآوردها نشان مي دهد اين وضعيت براي 
همه گروه ها يكسان نبوده، به طوري كه برخي صنايع 
از جمله خودرو و بانك به دليل انتشار اخبار حاشيه اي 
مرتبط با مسائل مذاكرات هسته اي و قرارگرفتن دلار در 
مدار نزولي، نوسانات شديدي را پشت سرگذاشتند. بازار 
سرمايه در ماه هاي اخير با موج خروج منابع مواجه بود. از 
آنجا كه اين مهم تحت تاثيرعواملي در خارج از بازار )كه 
همچنان در گردنه بلاتكليفي حيرانند( به وقوع پيوسته 
احتمالا ادامه دار خواهد بود. نكته بسيار مهمي كه نبايد از 
كنار آن به راحتي عبور كرد بحث حمايت هاي مصنوعي 
از بازار است. اين سبك از حمايت ها بارها ازسوي فعالان 
و متخصصان بورسي به متوليان امر هشدار داده شده 
اما سياس��ت گذار بدون توجه به عواقب حمايت هاي 

دستوري، بازار را به چالش بيشتري كشانده است.
اين كارشناس بازارسرمايه در نهايت مي گويد: كنترل 
بازار به دس��ت حقوقي ها معمولا يك��ي از حربه هايي 
است كه سياست گذار براي كنترل بحران بازارسهام 
دس��ت به دامن آن ش��ده؛ اين در حالي است كه اين 
سبك از حمايت ها هرگزنتوانس��ته ناجي بازارشود. 
تداوم روند كنترل دستوري بازار در هفته هاي آينده 
نيز مي تواند دردسرس��از شود. در ش��رايطي كه بازار 
با عدم ش��فافيت دس��ت به گريبان اس��ت، اصراربه 
اجراي برخي سياست گذاري ها از جمله قدرت نمايي 
حقوقي ها در وراي معاملات نه تنها نمي تواند به جذب 
سرمايه منتهي شود بلكه حتي بر خروج بيشتر منابع 

نيزدر هفته هاي بعد سرعت مي بخشد.

    تداوم روند فرسايشي
شايان كرمي، كارشناس بازار سرمايه نوشت: واقعيت 
اين اس��ت كه بازار سرمايه بيشتر از بازارهاي رقيب با 

عدم اعتماد س��رمايه گذاران مواجه است. تصميمات 
ضد و نقيضي كه در يك س��ال و نيم گذشته براي اين 
بازار اتخاذ ش��ده بي اعتمادي س��رمايه گذاران را رقم 
زده اس��ت. بازگش��ت اعتماد صاحبان پول به بورس 
در حال حاضر كار سختي اس��ت كه به نظر مي رسد 
در كوتاه مدت امكان پذير نباش��د. قرارگرفتن دراين 
سيكل احتمالا نتايج مثبتي تا پايان سال دربر نخواهد 
داش��ت و بازار به صورت نوس��اني به روند خود ادامه 
خواه��د داد. در حال حاضر هي��چ محرك مثبتي كه 
منجر به خيز جدي صعود بازار شود وجود ندارد. روند 
ملايم افت قيمت ارز در حالي آغاز ش��ده كه از سوي 
ديگر، كاموديتي ها نيز شرايط پر ريسكي را پشت سر 
مي گذارند. افزايش ميزان نرخ تورم امريكا و اثرگذاري 
آن بر نرخ كاموديتي ها نشان مي دهد كه نمي توان به 
رشد قيمت اين گروه ها دلخوش كرد. موضوع قيمت 
نفت نيز از جمله موضوعات مهم و اثرگذار بر بازارهاي 
سرمايه گذاري از جمله بورس است. به همين دليل به 
نظر مي رسد بايد منتظر ماند تا ببينيم نفت مي تواند 
قله 100 دلاري و بيشتر از آن را فتح كند يا نه. شواهد 
نشان مي دهد كاهش عرضه نفت توسط روسيه به دليل 
اختلافات پيش آمده با كش��ورهاي اروپايي و ناكامي 
اوپك در افزايش س��قف توليد نفت، نقش مهمي در 
سرنوشت قيمت طلاي س��ياه و صنايع زيرمجموعه 
آن بازي مي كند. اين موارد باعث افزايش قيمت نفت 
خواهد شد. افزايش��ي كه مي تواند تغييرات جدي در 
قيمت صنايع بورس��ي مرتبط با اين ح��وزه به وجود 
آورد. اما اين همه ماجراي بازار سرمايه نيست. فعالان 
بورسي مي دانند تا وقتي ابهامات در مسائل بين المللي 
كشور و موضوعات مربوط به احياي برجام مرتفع نشود، 
خبري از بازگشت پول به بازار نخواهد بود. بازار سرمايه 
در هفته هاي آينده اگر بتواند با اخبارمثبت بين المللي 
روبرو ش��ود و دو طرف ايران��ي و امريكايي به توافقات 
اصلي دست يابند احتمالا با توجه به سقوط قيمت ارز 
به كانال هاي پايين تر، با تغييرات قيمتي سهام مواجه 
خواهد ش��د. با درنظر گرفتن احتمال افزايش قيمت 
نفت، صنايع پالايشي شايد وضعيت بهتري را تجربه 

كنند اما تجربه ثابت كرده معمولا شركت هاي بورسي 
نسبت به نوسانات قيمت دلار واكنش بيشتري نشان 
مي دهند تا س��اير عوامل اثرگذار، از اين رو با توجه به 
اينكه بازار خال��ي از هرگونه محرك جدي براي خيز 
به س��مت صعود است، به نظر مي رسد روند ركودي و 

فرسايشي بازار ادامه مي يابد.
رضا جعغري، كارشناس بازار سرمايه توضيح مي دهد: 
وضعيت بازار س��رمايه چنگي به دل نمي زند. قيمت 
دلار به عنوان اصلي ترين محرك بازار براي رشد قيمت 
س��هام در حال نوسان منفي اس��ت. اين مهم در كنار 
خ��روج ادامه دار منابع از بازار، س��يگنال مثبتي براي 
س��رمايه گذاران به همراه ندارد، از اين رو مي تواند در 
صورت تداوم، بازار س��رمايه را ب��ه ركودي عميق فرو 
ببرد. كمتر از يك ماه و نيم تا پايان سال باقي مانده اما 
سهامداران در بلاتكليفي به سر مي برند. بخش عمده اي 
از سهامداران خرد از بازار خارج شده اند و آن دسته از 
سهامداراني كه در بازار مانده اند نيز انگيزه اي براي انجام 

معاملات بيشتر ندارند. 
وي ادامه مي دهد: در حالي بورس بازان در مس��يري 
نااميد كنن��ده گام برمي دارن��د كه اي��ن وضعيت در 
ماه هاي قبل مي توانس��ت تا ح��دي كنترل و از عمق 
فاجعه بكاهد. اجراي برخ��ي قوانين مزاحم در بازار از 
جمله محدوديت هاي دامنه نوسان در صورت حذف، 
پويايي بيش��تري به دادوس��تدها مي بخشد و جلوي 
فرار سرمايه گذاران را سد مي كند. با اين حال متوليان 
بورس��ي در همين راستا با آزمون و خطاهاي تكراري 
راه س��رمايه گذاران را س��خت كردند. عدم اعتماد به 
سياست گذاري هاي انجام شده از سوي سرمايه گذاران 
به اوج خود رس��يده و پناه بر س��هامداري را به امري 
غيرممكن تبديل كرده است. وضعيت قيمت ارز نيز 
تا حدي مشخص اس��ت. ريزش اسكناس امريكايي 
توانسته سهامداران بي شماري را راهي درهاي خروج 
كند. گزارش ه��اي دي ماه برخي ش��ركت ها نيز در 
مقايسه با ماه قبل از آن، ازعملكرد ضعيف تري حكايت 
مي كند. مجموع اين عوامل چش��م انداز روش��ني از 

معاملات هفته هاي آتي ترسيم نمي كند.
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دولت سهامش
در خودروسازي را نمي فروشد

ص�دا و س�يما| حس��ين قربان��زاده، ريي��س 
سازمان خصوصي س��ازي افزود: 5 درصد از سهام 
ايران خودرو و 1۷ درصد از س��هام سايپا به دولت 
تعلق دارد، ولي همه اين سهام وثيقه است و امكان 
فروش آن توسط سازمان خصوصي سازي وجود 
ندارد پس ابتدا بايد اين سهام از وثيقه خارج شود تا 
امكان واگذاري و شيوه آن مشخص شود.وي گفت: 
نظر ما به عنوان نظر تخصصي و كارشناس��ي اين 
است كه هم بلوك دولت و هم بلوكي كه نهادهاي 
عمومي و غيردولتي مثل صندوق بازنشس��تگي 
كه حدود ۸ درصد از سهام ايران خودرو را دارند يا 
نهادهاي ديگر و هم سهام اين 2 شركت خودروساز 
)س��ايپا بيش از 30 درصد و ايران خودرو بيش از 
20 درصد سهام تودلي( دارند مي توانند در قالب 
بلوك 40 درصدي و با تركيب سهام مستقيم دولت 
و سهام نهادهاي عمومي غيردولتي كه مي توانند 
به س��هام نهاده��اي دولت خود را برس��انند، اين 
قابليت را دارند در مزايده ش��ركت كنند و شركت 
يا مجموعه اي كه تخصص اين كار )خودروسازي( 
دارد كه بلوك ها را خريداري كند.رييس سازمان 
خصوصي س��ازي اف��زود: راه حل خ��روج صنعت 
خودروسازي از بحران كنوني كه با آن درگير است 
حتماً واگذاري اس��ت. البته به نحو شايس��ته اي 
ك��ه در آن ملاحظاتي مثل ح��ذف قيمت گذاري 
دس��توري، حذف اجباري كارگ��ران مازادي كه 
وجود دارند و مناسبات ديگري كه اختلال در بازار 
تلقي شود بايد مورد بررسي قرار بگيرد.وي اضافه 
كرد: اما نظر كارشناسي اين است كه تا زماني كه 
سهام ايران خودرو و س��ايپا وثيقه است نمي توان 
در مورد واگذاري آنها نظر دادقربانزاده گفت: بعد 
از مباحث مربوط به خصوصي سازي باشگاه هاي 
استقلال و پرسپوليس دس��تور بعدي ما در مورد 
خصوصي سازي هولدينگ پتروشيمي خليج فارس 
بود كه به كميسيون تخصصي واگذار شدوي افزود: 
15 درصد از س��هام دولت در پتروش��يمي خليج 
فارس كه قرار است در قالب مزايده با پريميوم 5۷ 
درصد عرضه شود موكول شد به جلسه كميسيون 
تخصصي تا جلسه آينده در هيات واگذاري مطرح 
شود.رييس سازمان خصوصي سازي گفت: شركت 
لوله گس��تر اس��فراين هم در قالب مصوبه هيات 
دولت به صندوق بازنشس��تگي و سازمان تأمين 
اجتماع��ي قيمت آن تصويب ش��د كه 40 درصد 
به س��ازمان تأمين اجتماع��ي و 40 درصد هم به 
صندوق بازنشس��تگي در قالب انتقال س��هام به 
اين 2 مجموعه انتقال پي��دا كند.قربانزاده افزود: 
عليرغم اينكه م��ا معتقديم موضوع رد ديون جزو 
مواردي است كه بايد اصلاح شود و به دليل اينكه 
از مصوبات دوره گذش��ته است، اساس��ا از مقوله 
واگذاري ها كنار رود، ام��ا مجبوريم اين مصوبات 
دوره گذشته را تا پايان سال ا جرا كنيم تا سال آينده 
بتوانيم در قالب فروش س��هام به طور مستقيم در 

بازار سرمايه شركت ها را به فروش برسانيم.

جابه جايي در رنكينگ 
برترين هاي بورس كالا

بررس��ي ارزش فروش شركت ها در بخش داخلي 
بازار فيزيكي بورس كالاي ايران طي هفته گذشته 
نش��ان مي دهد ك��ه ش��ركت هاي پالايش نفت 
اصفهان، مل��ي صنايع مس ايران و پتروش��يمي 
تندگويان در مكان هاي اول تا س��وم قرار گرفتند 
و پ��س از آنها نيز ش��ركت هاي معدني و صنعتي 
چادرملو، ورق خ��ودروي چهارمحال و بختياري، 
پالايش نف��ت بندرعباس، ذوب آه��ن اصفهان، 
پالايش نفت تهران )تندگويان(، فولاد خوزستان 
و سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنايع معدني 
اي��ران به ترتيب در رده هاي بع��دي قرار گرفتند.

شركت پالايش نفت اصفهان با ثبت معامله 153 
هزار تن محصول ش��امل وكيوم باتوم و لوب كات 
سبك ارزشي معادل 14 هزار و 213 ميليارد ريال 
را به ثبت رساند و در رتبه اول ايستاد. شركت ملي 
صنايع مس ايران با ف��روش 23۹۹ هزار تن مس 
كاتد، مس كم عيار، سولفور موليبدن و كنسانتره 
فل��زات گرانبها به ارزش بي��ش از 441۶ ميليارد 
ريال در جايگاه دوم ايستاد.ش��ركت پتروشيمي 
تندگويان با ثبت معامله 11 هزار و 4۹0 تن انواع 
پلي اتيلن ترفتالات و نخ پلي اس��تر در گريدهاي 
مختل��ف ارزش 3۸۸0 ميليارد ريال��ي را رقم زد 
و در جايگاه س��وم قرار گرفت. ش��ركت معدني و 
صنعتي چادرملونيز با فروش 30 هزار تني شمش 
بلوم ارزش��ي بالغ بر 3۸۶0 ميليارد ريال را رقم زد 
و چهارم شد.ش��ركت ورق خودروي چهارمحال و 
بختياري با ثبت معامله 13 ه��زار و ۶00 تن ورق 
گالوانيزه خودرو و ورق گالوانيزه G ارزش��ي بيش 
از 3533 ميلي��ارد ريال را رقم زد و بعد از ش��ركت 
چادرملو در جايگاه پنجم ايستاد. پس از آن شركت 
پالايش نفت بندرعباس نيز با ثبت معامله 30 هزار 
ت��ن وكيوم باتوم به ارزش بي��ش از 34۶5 ميليارد 
ريال ششم شد.شركت ذوب آهن اصفهان با فروش 
24 هزار و 55۷ تن ميلگرد، تيرآهن و ناوداني ارزش 
بيش از 34۶3 ميلي��ارد ريال را رقم زد و در جايگاه 
هفتم قرار گرفت. پس از آن نيز شركت پالايش نفت 
تهران )تندگويان( با ثبت معامله 25 هزار و 430 تن 
لوب كات سبك و س��نگين، وكيوم باتوم و گوگرد 
گرانوله موفق ب��ه ثبت ارزش 32۷۸ ميليارد ريالي 
شد و جايگاه هشتم را به خود اختصاص داد.شركت 
فولاد خوزستان با دادوس��تد 23 هزار تن شمش 
بلوم و تختال به ارزش بيش از 31۹2 ميليارد ريال 
رتبه نهم را كسب كرد و بعد از آن سازمان توسعه و 
نوسازي معادن و صنايع معدني ايران با ثبت معامله 
34 هزار و 500 تن آهن اسفنجي به ارزش 2۹۹5 

ميليارد ريال در جايگاه دهم جاي گرفت.

سود سهام عدالت
يكجا پرداخت مي شود؟

ايسنا| فهيمه لزگي، معاون اقتصادي اداره امور 
اقتصادي و دارايي اس��تان قزوين اظهار كرد: در 
اس��تان قزوين حدود ۷۶0 هزار سهامدار عدالت 
وجود دارند كه ۶0 درصد روش غيرمس��تقيم و 
حدود 40 درصد روش مس��تقيم سهامداري را 

انتخاب كردند.
وي ادامه داد: شوراي عالي بورس تصويب كرده 
س��ود عملكرد س��هام عدالت تا پايان اسفند ۹۹ 
پرداخت ش��ود؛ ميزان اين سود براي افرادي كه 
س��هام 530 هزار توماني دارند تقريباً 550 هزار 
تومان و براي دارندگان س��هام يك ميليوني نيز 

حدود يك ميليون تومان خواهد بود.
مع��اون اقتصادي اداره امور اقتص��ادي و دارايي 
اس��تان قزوين خاطرنشان كرد: پرداخت يكجا و 
مقطعي سود بستگي به اين دارد كه شركت هاي 
س��رمايه پذير س��ود خود را چه زماني به حساب 
شركت س��پرده گذاري مركزي بريزند؛ اگر اين 
ش��ركت ها تا زمان معين سود خود را واريز كنند 
سود پرداختي به مردم به صورت يك مرحله اي 
خواهد ب��ود و در غيراين صورت طي چند مرحله 

پرداخت خواهد شد.
وي بي��ان ك��رد: كس��اني ك��ه روش مس��تقيم 
را انتخ��اب و بخش��ي از س��هام عدال��ت خود را 
فروخته باش��ند به نس��بت س��هامي ك��ه دارند 
س��ود دريافت خواهن��د كرد و آنان��ي كه روش 
غيرمس��تقيم را انتخ��اب كردند نيز تمام س��ود 
خود را درياف��ت خواهند ك��رد؛ خريد و فروش 
س��هام افرادي كه روش غيرمستقيم سهامداري 
را انتخاب كردند در بورس متوقف ش��ده اس��ت 
چون س��هام دار ش��ركت هاي س��رمايه گذاري 
 اس��تاني هس��تند بنابراي��ن تمام س��ود خود را 

دريافت مي كنند.
لزگي با اعلام اينكه در استان قزوين حدود 150 
هزار نفر سهام يك ميليون توماني دارند، يادآور 
شد: در ابتدا به همه س��هام يك ميليون توماني 
دادند سپس گفته شد طي 10 سال سودي كه به 
افراد تعلق خواهد گرفت به جاي اقساط مستهلك 
شود چون س��ود 10 ساله ش��ركت ها نتوانست 
سهام يك ميليون توماني را پوشش دهد به افراد 
تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي 50 درصد 
تخفيف داده ش��د و س��هام آنان به يك ميليون 
توم��ان افزايش پيدا ك��رد اما به اف��راد عادي به 
اندازه 530 هزار تومان سهام تعلق گرفت و گفته 
ش��د افراد در صورت علاقه مي توانند 50 درصد 
باقي مانده را واريز و س��هام ي��ك ميليون توماني 
دريافت كنند در غيراين صورت سهام آنان 530 

هزار تومان خواهد بود.

دخالت دولت
عامل عقب ماندگي صنايع

س�نا| حس��يني كيا، نايب رييس كميس��يون 
صنايع و مع��ادن مجلس با بي��ان اينكه واردات 
خودرو ج��زو اختي��ارات دولت ها اس��ت گفت: 
ب��ا اينك��ه دولت بخ��ش مح��دودي از س��هام 
خودروس��ازي را در اختي��ار دارد ول��ي بيش از 
ح��د در ام��ور آنها دخال��ت مي كن��د. دولت در 
ش��ركت ايران خودرو 5/۶ درصد و در ش��ركت 
س��ايپا 14 درصد س��هام دارد ولي بيش از 200 
 درص��د در انجام ام��ور اداره اين دو خودروس��از 

دخالت دارد!
نايب رييس كميس��يون صنايع و معادن مجلس 
اظهار ك��رد: از وزير صمت قول گرفته ش��ده كه 
دولت از خودروسازي جدا شود و سهام دولت را 
به طور كامل به بخش خصوص��ي واگذار كند. با 
واگذاري سهام اگر بخش خصوصي هم راه توليد 
بي كيفيت را در پيش گرفت دولت موظف است 
از سياس��ت تعرفه واردات استفاده كند تا بازار را 

تعديل كند.
اين نماين��ده مجلس با تاكيد ب��ه اينكه صنعت 
خودروسازي بايد متحول شود خاطرنشان كرد: 
براي صنعت خ��ودرو طرحي وجود دارد كه طي 
اين طرح قرار ش��ده مردم به ي��ك خودرو از نطر 
كيفي��ت و قيمت امتياز دهن��د و اگر اين خودرو 
امتياز لازم را كس��ب نكرد طب��ق قانون نيروي 
انتظام��ي مكلف مي ش��ود كه از ش��ماره گذاري 
اين خودروه��ا جلوگيري ش��ود. در مقابل قرار 
شده اگر خودرويي در فضاي رقابتي بيش از ۸0 
درصد رضايت مشتريان را برآورده كرده و امتياز 
لازم را كس��ب كند، مشوق هايي براي آن در نظر 

گرفته شود.
ب��ه گفته حس��يني كيا؛ با توجه ب��ه بيانات مقام 
معظم رهبري مبني ب��ر حمايت از توليد داخل، 
ظرفيت  انجام اين كارها فراهم شده و مجلس به 
دولت تكليف كرده در جهت تنظيم بازار خودرو 
اقدام ب��ه واردات خودرو كن��د. در اين صورت با 
حذف دول��ت از چرخه مديريتي و قيمت گذاري 
دس��توري در اي��ن صنع��ت و همچني��ن ايجاد 
رقابت، خود ب��ه خود قيمت خودروهاي خارجي 
 كاهش يافت��ه و قيمت خودروه��اي داخلي نيز 

تعديل مي شود.
حسيني كيا در مورد بازار لوازم خانگي هم گفت: 
اين صنعت داراي ظرفيت هاي فراواني اس��ت و 
رشد خوبي هم داشته است. دليل اين رشد وجود 
فض��اي كاملا خصوصي اس��ت ك��ه در اين فضا، 
شركت ها با يكديگر رقابت مي كنند. البته برخي 
از شركت هاي بزرگ فضا را در اختيار شركت هاي 
كوچك قرار نمي دهن��د و از طرف ديگر با توجه 
به اينكه توليدات آنها داخلي اس��ت ولي گاهي از 
برندهاي خارجي استفاده مي كنند در حالي كه 

هردو يك توليد هستند.

»تعادل« روند بازار سرمايه را در 35 روز پاياني سال بررسي مي كند

بورسدرروزهايپايانيجانميگيرد؟

ارزش سرخابي ها مشخص شد

شاخص نزولي شد

حسين قربان زاده، رييس س��ازمان خصوصي سازي 
بعد از پايان نشس��ت مجمع دو باش��گاه اس��تقلال و 
پرس��پوليس در وزارت اقتصاد گف��ت: ارزش گذاري 
2 باشگاه پرس��پوليس و اس��تقلال در اين جلسه به 

تصويب رسيد.
قربان زاده افزود: ارزش نهايي باش��گاه پرس��پوليس 
3 ه��زار و 210 ميليارد تومان و ارزش نهايي باش��گاه 
اس��تقلال 2هزار و ۷۸0 ميليارد تومان اعلام شد. اين 
ارزش گذاري رس��مي كارشناس��ان دادگس��تري از 
دارايي هاي اين دو باشگاه و به ويژه داراي نامشروط كه 
لگوي اين دو باشگاه است مورد تصويب اعضاي هيات 
واگذاري قرار گرفت.او گفت: مقرر شد در مجامع اين دو 
باشگاه در خصوص افزايش سرمايه از محل صرف سهام 
زيرنظر دولت مصوبه نهايي ارايه شود و بعد به طور مجدد 
در هيات واگذاري مطرح شود. عملا مردم مي توانند با 
ارزشگذاري صورت گرفته است، در افزايش سرمايه دو 
باش��گاه با فرآيندي كه صورت گرفته است مشاركت 

داشته باشند.
رييس سازمان خصوصي س��ازي گفت: پس از ثبت 
در س��ازمان بورس و درج در بازار پايه فرابورس مردم 
مي توانند در اين افزايش س��رمايه مش��اركت كنند. 

ان ش��اءالله تا هفته آينده و نهايتا هفته اول اسفند اين 
اتفاق خواهد افتاد.قربان زاده افزود: تغيير در تركيب 
سهامداري اين 2 باشگاه بررسي شد و در ۶ ماه آينده تا 
اواسط سال 1401 بلوك هاي مديريتي دو باشگاه هم 
واگذار مي شود تا هم حكمراني بهتري داشته باشيم و 
هم مشكل )AFC( و خطر حذف اين دو باشگاه برطرف 
شود و اين دو باشگاه بتوانند با قدرت در جام باشگاه هاي 

آسيا حاضر شوند.

    ۵  درصد سهام
 براي هواداران باشگاه هاي سرخابي

رييس سازمان خصوصي سازي گفت: رويكرد اصلي 
هيات واگذاري اولا شفافيت عملكردي اين دو باشگاه 
است كه به طور حتم كمك مي كند اين اتفاق پس از 
درج در ب��ازار كاري فرابورس ك��ه همه اطلاعات اين 
باشگاه ها در خصوص رويدادهاي عمده مثل تعهدات و 
قراردادهايشان منتشر شود و طبيعتا حسابرسي بهتري 
در اين خصوص صورت بگيرد.قرب��ان زاده افزود: دوم 
اينكه مردم مشاركت مي كنند و اين مشاركت اين اتفاق 
را تقويت مي كند كه اين دو باشگاه با بررسي دقيقتري 
عملكرد هيات مديره و مديرعامل و قراردادهاي اين دو 

باشگاه را مورد ارزيابي قرار مي دهند و نكته سوم اينكه 
اس��تقلال مالي اين دو باشگاه اس��ت.رييس سازمان 
خصوصي سازي افزود: طرح كسب و كار ارايه شده است 
به سازمان بورس و سازمان خصوصي سازي تا موضوع 
كپي تلويزيوني و درآمدهاي مستمر اين دو باشگاه هم با 
توافقي كه بين سازمان صدا و سيما، دو باشگاه و وزارت 
ورزش صورت مي گيرد.او گفت: در جلسه امروز وزير 
هم حضور داشت و نظرات خود را در خصوص مطرح 
كرد و تلاش مي كنند با توسعه فرهنگ واگذاري اين 
2 باشگاه ها مردم مشاركت داشته باشند و ضمن اينكه 
مقرر شد در جلسه آينده هيات واگذاري، گزارشي را 
سازمان خصوصي سازي مبني بر اينكه 5 درصد سهام 
به هواداران دو باشگاه با تاييد هيات مديره دو باشگاه، 
5 درصد هم به همه بازيكنان، پيشكسوتان و كادر فني 

همه ادوار باشگاه ها واگذار خواهد شد.

    معضل اصلي سرخابي ها 
بدهي هاي مالياتي است

قربان زاده افزود: بلوك هاي مديريت مثل شركت هاي 
تعاوني و... مي توانند در تغيير تركيب سهام داري در 
آينده مذاكره و در مزايده نهايي ش��ركت كنند.او در 

خصوص بدهي هاي ميلياردي كه اين دو باش��گاه به 
اش��خاص حقيقي و حقوقي گفت: صورت هاي مالي 
اين دو باشگاه شفاف و حسابرسي شده است، مجامع 
آنها هفته گذشته برگزار و تصويب شده است، مشخص 
اس��ت كه اين دو باش��گاه چه ميزان بدهي دارند و در 
آينده در خصوص درآمدزايي شان در سال 1401 كه 
بالغ بر 250 ميليارد تومان درآمد براي اين دو باشگاه 
پيش بيني شده، مورد بررسي قرار گرفته است. رييس 
سازمان خصوصي س��ازي اظهار كرد: در صورت هاي 
حسابرسي شده طبيعتا معضل اصلي اين دو باشگاه 
بدهي هاي مالياتي است كه اصل جرايم و نوع مالياتي 
كه دارند محل صحبت و بحث است، در خصوص ماده 
251 مكرر هم اكنون پرونده مالياتي اين دو باشگاه در 
حال بررسي اس��ت امكان كاهش بدهي مالياتي آنها 
وجود دارد كه به كاهش زيان دو باشگاه كمك مي كند.

او افزود: اميدواريم با اين مس��ير بورسي شدن اين دو 
باشگاه و مس��ير مش��اركت مردم و پولي كه در قالب 
افزايش سرمايه از محل صرف سهام به باشگاه ها واريز 
مي شود اين پول به خزانه دولت نمي رود، پول در قالب 
اندوخته در اختيار باش��گاه ها ق��رار مي گيرد كه اين 

مشكلات موجود را برطرف كند.

روز يكشنبه شاخص كل بورس هشت هزار و 3۸ واحد 
افت داشت و در نهايت به سطح يك ميليون و 2۷۶ هزار 
واحد رسيد. همچنين افزايش سرمايه شستا ثبت شد. 
بر همين اساس س��رمايه 14200 ميلياردي توماني 
شستا با افزايش 1052 به 1۶3 هزار و ۶01 ميليارد و 

345 ميليون و ۶00 هزار تومان رسيد.
براساس داده هاي شركت بورس و اوراق بهادار، امروز 

ش��اخص كل هم وزن 0٫44 درصد افت داش��ت و به 
محدوده 324 هزار و ۸۶۶ واحد رس��يد. معامله گران 
امروز در بازار سرمايه 2۸3 هزار و 1۸۸ معامله به ارزش 

2۷ هزار و ۸23 ميليارد تومان انجام دادند.
نماده��اي ميدكو، ن��وري، فملي، خ��ودرو، ومعادن، 
وتجارت و وبملت بيشترين تاثير منفي را بر شاخص كل 
بورس داشتند. همچنين نمادهاي فارس، وسكرمان، 

كوير، قرن و بموتو بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص 
كل بورس گذاشتند.

در روز يكشنبه شاخص فرابورس با افت ۷4 واحدي به 
محدوده 1۷ هزار و 4۹3 واحد رسيد. تعداد معاملات 
انجام شده در فرابورس نيز 241 هزار و ۹۶1 معامله بود.

نمادهاي بپاس، زاگرس، آريا، تجلي، فرابورس و شگويا 
تاثير منف��ي و نمادهاي فزر، توس��ن، وهور، قچار نيز 

بيشترين تاثير مثبت را بر شاخص فرابورس گذاشتند. 
نمادهاي فزر، تجلي، كرمان، فرابورس، توسن، مديريت 
و فجه��ان نيز لقب نمادهاي پرتراكن��ش فرابورس را 
گرفتند.بيش از س��ه درصد از نمادها معادل ۷۶ نماد 
رشد داشتند. 1۹۷ نماد نيز روند نزولي به خود گرفتند. 
ارزش كل معام��لات خرد بورس و فراب��ورس نيز در 
مجموع به حدود دو هزار و 3۸5 ميليارد تومان رسيد.



گروه راه و شهرسازي|
اعضاي شوراي ش��هر تهران ديروز در دو نوبت صبح و 
عصر، بودجه سال آتي شهرداري را در حضور عليرضا 
زاكاني و برخي ديگر از مس��وولان شهرداري بررسي 
ك��رده و درباره هر يك از م��واد و تبصره هاي مربوطه 
راي گيري كردن��د. مهم ترين مناقش��ه ديروز ميان 
شوراي شهر و شهرداري، »خزانه واحد« بود، جايي كه 
شهرداري اصرار داشت كه تمام درآمدهاي شركت ها و 
سازمان هاي زيرمجموعه خود را در خزانه واحد دريافت 
كند، اعضاي ش��ورا نيز اگر چه در كلي��ت با اين ايده 
موافق بودند اما همزمان به مساله حاكميت شركتي 
و لزوم ش��ناخته شدن اس��تقلال و اختيارات قانوني 
هيات مديره هاي شركت هاي يادشده توجه داشتند، از 
اين رو، تصويب كردند كه شهرداري حداكثر پس از 14 
روز از دريافت درآمدهاي واريزي شركت ها، بايد مبالغ 
يادشده را به سازمان ها و شركت هاي يادشده عودت 
دهد. محمد آخوندي، رييس كميسيون برنامه و بودجه 
با قرائت كميس��يون تلفيق بودجه 1401 شهرداري 
گفت: در سال 1401 از حيث منابع تامين اعتبار شامل 
درآمدها، واگذاري دارايي هاي سرمايه اي و واگذاري 
دارايي هاي مالي نقد و غير نقد بالغ بر ۵0۳ هزار و ۷00 
ميليارد ريال و از نظر مصارف، اعتبارات هزينه اي مبلغ 
۲۲۵ هزار و 1۸ ميلي��ارد و ۹۸1 ميليون و ۳4۷ هزار 
ريال، اعتبارات تملك دارايي هاي س��رمايه اي مبلغ 
۲0۸ هزار و ۶۸1 ميليارد و 1۸ ميليون و ۶۵۳ هزار ريال، 
اعتبارات تملك دارايي هاي مالي مبلغ ۷0 هزار ميليارد 
ريال است.  او ادامه داد: به شهرداري تهران اجازه داده 
مي شود تا سقف ۲0 درصد از منابع و مصارف بودجه 
1401 را به صورت غيرنقدي عمل كند. ش��هرداري 
تهران مكلف است در صورت كاهش يا افزايش بيش 
از ۲0 درصد درآمدها، نسبت به ارايه لايحه اصلاحيه 
بودجه اقدام و منابع افزايش يا كاهش يافته را در بودجه 
عمومي مطابق برنامه ۵ ساله سوم توسعه شهر تهران و 
در راستاي اولويت ها و مسائل كليدي شهر يعني عدالت 
در دسترس��ي به زيرساختها و توسعه متوزان مناطق 
ومحلات وهمچنين ترافيك عبور و مرور و توسعه شبكه 
حمل و نقل عمومي در اصلاحيه بودجه پيشنهاد كند. 
آخوندي گفت: عدد بودجه به ۵0 هزار و ۳۷0 ميليارد 
رسيد و با مشورتي كه با آقاي چمران داشتيم گفتند در 
همين ماده واحده راي گيري و بودجه كل شهرداري 
در اين عدد تصويب شود.  بر اساس اين گزارش، ماده 
واحده به راي گذاشته ش��د و بودجه ۵0 هزار و ۳۷0 

ميلياردي شهرداري تصويب شد.

  چانه زني هاي براي واريز درآمدها 
به خزانه واحد

دي��روز همچنين اعضاي ش��وراي ش��هر ته��ران با 
پيش��نهاداتي تبصره يك بودجه ش��هرداري تهران 
مبني بر تحصيل و مصرف منابع و درآمدهاي عمومي 
و اختصاصي شهرداري را به تصويب رساندند.  محمد 
آخوندي در جريان بررس��ي تبصره يك بودجه سال 
آينده ش��هرداري ك��ه به تحصيل و مص��رف منابع و 
درآمدهاي عمومي و اختصاصي شهرداري اختصاص 
داش��ت ضمن قرائت اين تبصره گفت: براي حصول 
اطمينان از تحصي��ل و مصرف مناب��ع و درآمدهاي 
عمومي و اختصاصي براساس دستورالعمل تهيه اجرا و 
تفريغ بودجه در شهرداري و دستورالعمل خزانه داري 
در شهرداري ها و مصوبه فهرست حساب هاي درآمدي 
سازمان ها، تمامي مناطق، واحدها، شركت هاي تابعه 
و موسسات وابسته به شهرداري تهران موظف هستند 
كليه منابع درآمدي خود را به طور مستقيم وصول و 
به حساب هاي بانكي واريز كنند كه به پيشنهاد شورا 

يا شهرداري افتتاح شده است.  او ادامه داد: شهرداري 
تهران موظف است گزارش واريز درآمدهاي واحدهاي 
اجرايي را به تفكيك واحدها هر سه ماه يك بار به شوراي 
شهر ارايه كند. واريز مبالغ مذكور خارج از اين حساب ها 

تخلف است. 
او با بيان اينكه لايحه شهرداري در اين بخش متفاوت 
بوده اس��ت، گفت: لايحه ش��هرداري در كميسيون 
تلفيق به تصويب نرسيد، اما شهرداري اصرار دارد كه 
در كميسيون تلفيق درباره آن مخالفتي نشده است. 
جمع بندي ما در كميسيون تلفيق متني است كه ارايه 
كرديم. شهرداري پيش بيني كرده بود كه درآمدها به 
صورت كامل به خزانه واريز شود و به ميزان بودجه اي 
كه براي آنها تصويب ش��د به حس��اب س��ازمان ها و 

شركت ها برگردد كه با آن مخالفت شد. 
احمد صادق��ي با بيان اينكه در بن��د يك تبصره يك 
بودجه دستور العمل وزارت كشور مبني بر شيوه نامه 
اجرايي خزانه داري در شهرداري ها حذف شده و اين 
در حالي است كه وزارت كش��ور اين دستورالعمل را 
ابلاغ كرده اس��ت گفت: وزارت كشور دستورالعملي 
داده ب��ه جهت بحث خزانه واحد و ش��هرداري تهران 
در دوره جديد اين بخش نام��ه را اجرا كرد و هر چند 
زمان بحران��ي به جهت بررس��ي و پرداخت حقوق و 
مزايا داش��ت اما با اثرات خوبي كه خزانه واحد داشت 
اين مسير طي ش��د و امروز مشكلي از بابت پرداخت 
حقوق و مزايا وج��ود ندارد.  صادقي ادامه داد: با وجود 
خزانه واحد در ش��هرداري موضوع شفاف س��ازي نيز 
كامل محقق مي ش��ود و من به عنوان رييس كميته 
شفافيت و شهر هوش��مند تاكيد دارم هر آنچه كه در 
شهرداري تهران، سازمان ها و شركت ها و معاونت ها به 
عنوان درآمد مطرح است به حساب خزانه واحد واريز 
شود.  صادقي افزود: بايد تدبير مديريتي انديشيد تا در 
مهم ترين سند مديريت شهري كه بودجه سنواتي است 
بحث خزانه واحد را بياوريم. در نهايت اين پيشنهاد به 

تصويب رسيد. 

  روشن كردن تاريكخانه هاي شهرداري
در ادام��ه ابوالفضل ف��لاح معاون مال��ي و اقتصادي 
ش��هرداري تهران در توضيح اين لايحه گفت: تفاوت 
شوراي انقلابي و شوراي قبلي اين است كه تاكيد بيشتر 
كند بر خزانه واحد و بر ش��فافيت صحه بگذارد. بعد از 
اجراي كامل حساب خزانه واحد شوراي شهر مي تواند 
كل منابع و مص��ارف را رصد كند، در حالي كه قبل از 

اينچنين امكاني وجود نداشت. 
او ادامه داد: اگر پول و درآمدها در ش��هرداري به خزانه 

نيايد، قدرت نظارتي كاهش پيدا مي كند، اجراي اين 
كار ش��فافيت و پاس��خگويي به مردم را به دنبال دارد. 
از آث��ار و ثمراتي ك��ه خزانه واحد داش��ته اين بوده كه 
تاريكخانه هايي كه در گوش��ه و كنار شهرداري وجود 
داشت را روش��ن كرديم؛ بر خلاف نظر برخي دوستان 
اگر در ش��هرداري طلبكاري داش��ته باشيم، حساب 
خزانه واحد مسدود نمي شود، چرا كه اين حساب نزد 
خزانه داري بانك شهر افتتاح شده و ريسك آن حداقلي 
است.  اقراريان در واكنش به صحبت هاي معاون مالي 
ش��هرداري گفت: در ماده ۳۵ اش��اره ش��ده است كه 
درآمدهاي مناطق، سازمان ها و شركت ها در حساب هاي 
 معرفي ش��ده بانك��ي توس��ط اداره كل خزان��ه داري 
شهرداري واريز شود. در حالي كه هر سازمان و شركتي 
حساب جداگانه خود را دارد اما نزد خزانه واحد است تا 
مديريت منابع متمركز صورت گيرد و انحراف از بودجه 
اتفاق نيفتد.  سروري با بيان اينكه تذكر آقاي اقراريان 
وارد است و نكته مطرح شده از سوي صادقي گفت كه 
اين مورد به راي گذاش��ته مي شود و شيوه نامه اجرايي 
وزرات كشور بايد اجرا شود و اسناد بالا دست نيز حكم 
شده است و عملي را خلاف حكم انجام ندهيم.  حبيب 
كاشاني نيز در توضيح خزانه واحد گفت: كسي از اعضاي 
ش��ورا مخالف نظر شهرداري نيس��ت و همه به دنبال 
انضباط مالي هستند اما آنچه كه آنها را نگران مي كند دو 
نكته است. يك اينكه خاصيت مديرعامل و هيات مديره 
چه مي شود؟ اينها همان هايي هستند كه آقاي زاكاني 
به آنها حكم داده است. نكته ديگر اين است كه نگراني 
وجود دارد كه با رفت و برگشت اين پول ها اقدامات قفل 
شود. محمد آخوندي نيز ضمن تاييد نظر اعضاي شوراي 
شهر گفت: شهرداري را موظف كنيم كه حداكثر ظرف 
مدت 10 روز بودجه اخذ شده را به حساب ها باز گرداند.  
او ضمن قرائت پيشنهاد تكميلي گفت: واريز كليه وجوه 
حاصل از منابع و درآمدهاي س��ازمان ها، شركت ها و 
موسسات وابسته به استثناي موارد مندرج در جزو ب 
اعم از درآمدهاي عملياتي و غير عملياتي به حساب هاي 
خاصي كه توس��ط خزانه افتتاح شده يا مي شود خزانه 
مكلف است وجوه حاصل از درآمدهاي اين جزو را پس 
از وصول در چارچوب بودجه مصوب آنها حداكثر ظرف 
مدت 14 روز به حس��اب س��ازمان ها و شركت ها واريز 
نمايند. بر اساس اين گزارش، پيشنهاد آخوندي با 1۸ 

راي موافق به تصويب رسيد. 

  از شهرفروشي به قبرفروشي
در ادامه اعضاي شوراي شهر تهران پيشنهاداتي را براي 
كاهش رديف سازمان ها از محل درآمدها ارايه دادند. 

از جمله علي اصغر قائمي پيشنهاد كاهش درآمدهاي 
فاوا را مطرح كرد. س��وده نجفي نيز پيشنهاد كاهش 
درآمدهاي بهشت زهرا را مطرح كرد و گفت: درآمد اين 
سازمان در بحران سال گذشته كرونايي ۲00 ميليارد 
بوده و امسال به ۳۵0 ميليارد رسيده است. فكر مي كنم 
نمي توانند اين رقم را به دست آوردند و خداي نكرده 
از شهرفروشي به سمت قبرفروشي نروند و خواهش 
مي كنم اين رقم اصلاح شود. او گفت كه اين مساله را 
به شوخي گفتم تا به لبان همه خنده بيايد. ناصر اماني 
با بيان اينكه الزامي در تحقق اين اعداد نيست پيشنهاد 
داد كه رقم ها دست نخورده باقي بمانند.  در ادامه حبيب 
كاشاني با بيان اينكه درباره اين ارقام در كميسيون ها 
صحبت شده است از اعضاي شوراي درخواست كرد 
اينگونه توقف نكنند و ورود جزئي به موارد باعث ايجاد 
مشكل در س��رجمع منابع مي ش��ود.  بر اساس اين 
گزارش، در نهايت تبصره اول با 1۸ راي موافق اعضاي 

شوراي شهر به تصويب رسيد.

  تاكيد بر انتشار عمومي
 هزينه كردهاي شهرداري تهران 

اعضاي شوراي شهر تهران همچنين در جريان بررسي 
تبصره دوم بودجه س��ال آينده ش��هرداري را موظف 
كردند اعتبارات مصوب هزينه اي، تملك دارايي هاي 
مالي و تمل��ك دارايي هاي س��رمايه اي و راهنمايي و 
رانندگي ته��ران بزرگ و مفاد تبصره هاي اين مصوبه 
را پس از ابلاغ ش��وراي ش��هر تهران به كليه مناطق، 
واحدهاي اجرايي، سازمان ها، شركت ها و موسسات 
وابسته ابلاغ كند و از طريق انتشار اطلاعات در سامانه 

شفافيت در دسترس عموم شهروندان قرار دهد.
بر اساس اين گزارش، تبصره دوم بودجه شهرداري با 

1۷ راي موافق اعضاي شوراي شهر به تصويب رسيد.

    صندوق محيط زيست و حمل و نقل 
منتفي شد

اعضاي ش��وراي شهر تهران در جريان بررسي تبصره 
دوم بودجه 1401 شهرداري با ايجاد صندوق محيط 
زيس��ت و حمل و نقل عمومي در ش��هرداري تهران 

مخالفت كردند.
 در جريان جلسه ديروز شوراي شهر تهران تبصره هاي 
بودجه سال آينده شهرداري تهران پيشنهاد تشكيل 
صن��دوق محيط زيس��ت و حمل و نق��ل عمومي در 
شهرداري تهران در بند ۸ اين تبصره بررسي شد. ناصر 
اماني پيشنهاد حذف بند ۸ تبصره را مطرح كرد.  اماني 
در اين باره گفت: دولت كه كمك نمي كند و شهرداري 
نيز هرچقدر كه درآمد داش��ته باش��د در حوزه حمل 
و نقل و عمران و محيط زيس��ت هزينه مي كند و اين 
تصميم خروجي ندارد. اساسا بودجه اي نمي ماند كه 
وارد اين صندوق شود. حتي به فرض ورود هم درست 
نيست كه ريال را كه ارزش آن مدام پايين مي آيد را در 
يك صندوق، حبس كنند. اعضاي شورا در نهايت به 
حذف اين بند راي مثبت دادند.  بر اساس اين گزارش، 
در نهايت پيشنهاد اماني مبني بر حذف بند ۸ تبصره 
س��ه مبني بر ايجاد صندوق محيط زيست و حمل و 
نقل عمومي به تصويب اعضاي ش��وراي شهر تهران 
رس��يد.  در ادامه عباسي درباره بند س��ه اين تبصره 
پيشنهاد داش��ت تا بابت املاك و مستغلات واقع در 
طرح هاي مصوب تا س��قف هزار ميليارد تومان اجازه 
عملكرد داشته باشد و بهتر اس��ت اين سقف را از اين 
بند خارج كنيم و اجازه دهيم شهرداري تا هرجايي كه 
مي تواند توافقات را با مجموعه ها پيش ببرد كه پيشنهاد 
برداشت سقف ريالي عباسي به تصويب اعضاي شوراي 

شهر تهران رسيد.

ايرانشهردر شهر 5  دوشنبه 25 بهمن 1400    12 رجب 1443  سال هشتم    شماره   Mon. Feb 14. 2022  2157  راهوشهرسازي

نقش شهرداري ها
در آزادسازي سواحل كشور

احمد وحيدي، وزير كشور جزييات روند آزادسازي 
سواحل كش��ور را تش��ريح كرد.  به گزارش ايسنا، 
وحيدي در تشريح روند اجراي دستور رييس جمهور 
در خصوص آزادسازي سواحل گفت: بي ترديد بايد 
زمينه اي فراهم ش��ود تا مردم بتوانند بهره كافي از 
سواحل را داشته باش��ند. بر همين اساس دستور 
لازم و مهمي در اين خصوص توسط رييس جمهور 
صادر شد و به تبع آن بلافاصله اقدامات لازم انجام 
شد و استانداران و مسوولان گام هاي خوبي در اين 

زمينه برداشتند.
وي افزود: اس��تقبال خوبي از س��وي مردم و هم از 
سوي دستگاه ها وجود داشت به شكلي كه مقاومتي 
از سوي دستگاه ها در اين زمينه نديديم. همراهي 
خوبي كردند و بخش بس��يار زيادي از سواحل آزاد 
ش��د به ويژه س��واحلي كه در اختيار دستگاه هاي 
اجرايي بود. اگر مواردي هم وجود داش��ته باش��د 
كه مربوط به مردم باش��د بايد به صورت جداگانه 

رسيدگي و پيگيري شود.
وي تأكيد كرد: اصل ماجرا اين است كه ظرفيت هاي 
طبيعي براي همه است و در هيچ موردي نبايد اين 
ظرفيت ها محدود به گروه خاصي شود. اين دستور 
در خصوص س��واحل دري��ا بود اما در م��ورد كوه، 

رودخانه و... نيز موضوع به همين شكل است.
وي تصريح كرد: اي��ن ظرفيت هاي طبيعي گاهي 
ملاحظه مي ش��ود كه مثلا بخش��ي از كوه گرفته 
مي شود و حتي راه هاي وصول به كوه نيز در برخي 
جاها بسته شده اين در حالي است كه اين ظرفيت 
طبيعي براي همه مردم است و هيچ كس نبايد فكر 
كند نسبت به ديگري برتري دارد و مي تواند در اين 

ظرفيت ها براي خود انحصاري داشته باشد.
وزير كش��ور كه دري��ك برنامه تلويزيوني س��خن 
مي گفت، با تأكي��د بر وجود جدي��ت در پيگيري 
موضوع آزادسازي سواحل گفت: در همان تاريخي 
كه رييس جمهور دس��تور داده اند اين كار به انجام 
مي رسد. البته مرحله آماده س��ازي سواحل براي 
اس��تفاده مردم باقي است كه اين موضوع نيز ابلاغ 
شده اس��ت. براي تحقق اين كار سواحل در اختيار 
ش��هرداري ها قرار مي گيرد تا براي استفاده مردم 
آماده سازي ش��وند. در برخي نقاط نيز كه سواحل 
بين دو شهر قرار گرفته در اختيار بخشداري ها قرار 
مي گيرد تا دستگاهي نس��بت به آماده سازي آنها 
اقدام كند. اين كار انجام خواهد ش��د تا سواحل بار 
ديگر به تصرف عده ديگ��ري درنيايد. اين موضوع 

ابلاغ شده و در حال پيگيري است.

درخواست پليس راهور 
از شهروندان

سردار حسين رحيمي، رييس پليس پايتخت از اجراي 
طرح هاي ويژه براي تأمين امنيت مراكز خريد و مراكز 
تجمع��ي و همچنين روان س��ازي و مديريت ترافيك 
براي روزهاي پاياني سال خبر داد. او همچنين از مردم 
خواست تا خريدهاي نوروزي خود را به روزهاي پاياني 
س��ال موكول نكنند. به گزارش ايسنا، رحيمي درباره 
تمهيدات پليس براي روزهاي پاياني سال و ايام منتهي 
به نوروز اظهار كرد: از ابتداي اسفندماه طرح هاي تركيبي 
پليس با مشاركت پليس امنيت، پليس پيشگيري، پليس 
آگاهي و پليس راهور به اجرا درمي ايد. بر اين اساس سه 
پليس پيشگيري، آگاهي و امنيت نسبت به تأمين امنيت 
مراكز خريد و مراكز تجمعي و همچنين شهروندان و 
افراد حاضر در اين مراكز اقدام خواهند كرد. وي افزود: 
همچنين با اجراي طرح هاي عملياتي با اراذل اوباش و 
همچنين فروشندگان مواد محترقه در پايتخت برخورد 
خواهيم كرد. در حوزه ترافيكي نيز پليس راهور در اين 
زمينه فعاليت خواهد كرد و نسبت به روان سازي ترافيك 
در اطراف مراكز خريد و اماكن پرتردد و معابر اصلي اقدام 
خواهد كرد. رحيمي با بيان اينكه پيش بيني مي كنيم 
كه در روزهاي پاياني س��ال و به خصوص اس��فندماه 
ترافيك در برخي از معابر 1۵ تا ۲0 درصد افزايش پيدا 
كند، گفت: در همين راستا نيز برنامه هاي ويژه ترافيكي 
را براي اين منظور در نظر گرفته ايم. او با بيان اينكه در 
روزهاي منتهي به پايان سال پليس براي تأمين امنيت و 
آرامش مردم در آماده باش كامل خواهد بود، اظهار كرد: 
اميدواريم مردم و كسبه و صنوف نيز كمال همكاري را با 
پليس داشته باشند. وي از شهروندان خواست كه زمان 
انجام خريدهاي خود را به روزهاي پاياني سال موكول 

نكرده و آن را مديريت كنند.

۶ مصدوم در حادثه ترافيكي 
بزرگراه شهيد آويني

جلال ملكي، سخنگوي سازمان آتش نشاني شهر تهران 
از مصدوم شدن ۶ نفر در جريان حادثه تصادف در مسير 
جنوب به شمال بزرگراه شهيد آويني، نرسيده به بزرگراه 
سلمان فارسي خبر داد. به گزارش مهر، ملكي از وقوع 
حادثه تصادف در مسير جنوب به شمال بزرگراه شهيد 
آويني، نرسيده به بزرگراه سلمان فارسي خبر داد و گفت: 
ساعت ۶: 4۵ صبح يكشنبه يك مورد حادثه تصادف در 
مسير جنوب به شمال بزرگراه شهيد آويني، نرسيده 
به بزرگراه س��لمان فارسي به سامانه 1۲۵ آتش نشاني 
ش��هرداري تهران اطلاع داده ش��د. او اظه��ار كرد: در 
ادامه بلافاصله دو ايستگاه به محل حادثه اعزام شدند. 
آتش نشانان در مدت زمان چهار دقيقه به محل رسيدند 
و مشاهده كردند كه يك دستگاه ميني بوس كه سرويس 
جابه جايي پرس��نل يكي از كارخانجات صنعتي بوده 
با تعدادي سرنشين هنگام حركت به شدت با قسمت 
عقب يك دستگاه نيسان كه بار ميوه حمل مي كرده، 
برخورد كرده بود. راننده نيسان دچار مصدوميت شده 
بود و ۵ نفر از سرنشينان ميني بوس نيز كه مرد بودند، 
دچار مصدوميت شده بودند. 4 نفر از اين افراد پيش از 

رسيدن آتش نشانان خارج شده بودند.

اعطاي زمين مجاني به 
خانوارهاي داراي 3 فرزند و بيشتر 
رستم قاسمي، وزير راه و شهرسازي گفت: به خانوارهايي 
كه س��ه تا چهار فرزند داشته باشند، زمين مجاني براي 
ساخت مسكن در قالب نهضت ملي مسكن داده مي شود. 
به گزارش ايرنا، قاس��مي در آيين آغاز عمليات اجرايي 
س��اخت 1۸ هزار و 4۷۷ واحد مس��كوني در ش��هرك 
دولت آباد شهر كرمانش��اه با اش��اره به مشاركت بنياد 
مستضعفان در ساخت واحدهاي مسكوني طرح نهضت 
ملي مسكن افزود: 4۷ هكتار زمين مورد نياز براي ساخت 
۶ هزار واحد مسكوني در منطقه دولت آباد كرمانشاه توسط 
اين بنياد اهدا شده است. او همچنين گفت: 4۸ درصد از 
سبد هزينه خانوارهاي شهري مربوط به مسكن است و در 
شهرهاي بزرگ اين رقم به ۶0 درصد سبد خانوار مي رسد.

 همكاري ايران و ونزوئلا 
در حوزه حمل و نقل هوايي 

سازمان هواپيمايي كشوري از همكاري ايران و ونزوئلا 
در زمينه هاي فني، مهندس��ي و آموزشي حمل و نقل 
هوايي خبر داد.  به گزارش تسنيم، ميراكبر رضوي مدير 
روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري در اين باره 
اظهار كرد: به دنبال س��فر رييس سازمان هواپيمايي 
كش��وري ونزوئلا ب��ه ايران، همچنين سياس��ت هاي 
متخذه بين اي��ران و ونزوئلا پيرامون ارتقاء و توس��عه 
همكاري هاي حمل ونقل هوايي، نشس��تي دو جانبه 
بين روساي سازمان هواپيمايي كشوري دو كشور برگزار 
شد. وي افزود: در اين نشست رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري ونزوئلا، خواستار تبادل تجربيات و اطلاعات 
در زمينه هاي آموزش��ي، تبادل دانشجو، همكاري در 
زمينه هاي ايمني هوانوردي، امنيت هوانوردي، انجام 
خدمات تعميرات و نگهداري هواپيما، طراحي هواپيما 
و صدور گواهينامه هاي هواپيمايي شد. رضوي تصريح 
ك��رد: همكاري هاي فني در زمين��ه صدور مجوزهاي 
استاندارد پرواز، اورهال هواپيما و آموزش خلبان از ديگر 
تقاضاهاي مسوولان هوانوردي كشور ونزوئلا به شمار 
مي رود و در ادامه رييس س��ازمان هواپيمايي كشوري 
ايران نيز در ارايه هم��كاري در زمينه تمامي خدمات 
هلي كوپتري ايران نيز علاوه بر موارد فوق اعلام آمادگي 
كرد. مدير روابط عمومي سازمان هواپيمايي كشوري با 
بيان اينكه در حال حاضر در هفته يك پرواز از تهران به 
كاراكاس توسط شركت هواپيمايي ايراني در حال انجام 
اس��ت، افزود: زمينه افزايش پرواز توس��ط دو طرف در 
نشست هاي متعدد فراهم و مشكلي درخصوص افزايش 

پرواز با كشور مذكور وجود ندارد.

جزييات سفرهاي خارجي دريايي 
اعلام شد

سرپرست معاونت امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي 
 اعلام كرد: در حال حاضر خط كشتيراني بندر باهنر- شارجه 
راه اندازي شده است و اگر هزينه هاي بسيار بالاي سفرهاي 
دريايي كه حدود 40 درصد آن به س��وخت شناورها بر 
مي گردد، كاهش پيدا كند قطعا مي ت��وان اميدوار بود 
تعداد س��فرهاي دريايي خارجي افزايش يابد.حسين 
عباس نژاد در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: مشكلي كه در 
زمينه سفرهاي دريايي به ويژه سفرهاي خارجي وجود 
دارد، اين اس��ت كه با ش��رايط فعلي هزينه  كشتي هاي 
مسافري بالاست. بنابراين حتي اگر شناورها به صورت 
كامل مس��افرگيري كنند، اين سفرها صرفه اقتصادي 
ندارد. وي افزود: گرچه قيمت بليت يكي از مباحثي است 
كه در اي��ن زمينه از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. اما 
قيمت بليت سفرهاي دريايي خارجي بايد بسيار كمتر از 
پروازهاي خارجي باشد و اساسا يكي از دلايل اينكه مسافر 
زيادي تقاضاي سفر دريايي در خط بندر باهنر-شارجه 
و بندر لنگه-دوبي داشتند همين مساله بود. اما در اين 
ميان بايد به اين نكته توجه داشت كه بيش از 40 درصد 
هزينه  سفرهاي دريايي، نرخ سوخت است كه بر اساس 
قيمت هاي منطقه محاسبه مي شود. اين مساله به ويژه در 
كشتي هاي بزرگ تر، مهم تر است. او ادامه داد: براي حل 
اين مشكلات با وزارت نفت صحبت كرديم و پيگير اين 
مساله بوديم. نهايتا به اين نتيجه رسيديم كه بايد سوخت 
را به قيمت ۸0 درصد يارانه اي و ۲0 درصد به نرخ بازار به 
شناورها - مانند سفرهاي دريايي داخلي- ارايه بدهد كه 
باعث رونق مي ش��ود. عباس نژاد ادامه داد: قبل از شيوع 
ويروس كرونا و با توجه به در پيش بودن مس��ابقات جام 
جهاني قطر، مذاكرات براي راه اندازي خط كش��تيراني 
دوحه در دستور كار قرار گرفت و حتي ترمينال مسافري 

را اين بندر از سوي قطر نوسازي شد.

بي اثري وضعيت قرمز كرونا 
بر سفرهاي جاده اي 

س��فرهاي جاده اي مردم در هفته گذش��ته تغيير 
محسوسي نسبت به هفته قبل از آن نداشت و اين 
در حالي اس��ت كه همه مس��وولان و كارشناسان 
حوزه بهداشت و درمان بر رعايت دقيق پروتكل هاي 
بهداشتي تاكيد جدي داش��تند تا هر چه سريعتر 
كشور از شرايط قرمز كرونايي خارج شود. به گزارش 
ايس��نا، در ش��رايطي كه طي هفته هاي گذش��ته 
هر روز ش��اهد بيشتر ش��دن تعداد شهرهاي قرمز 
كرونايي و جولان ويروس اميكرون در كشور بوديم، 
سفرهاي جاده اي مردم در هفته اي كه گذشت تغيير 
محسوسي نسبت به هفته  قبل از آن نداشت و در اين 
ميان برخي اع��داد و ارقام افزايش و برخي آمارهاي 
سفر مردم كاهش ناچيز و جزئي را تجربه كردند. بر 
اساس تازه ترين آمارهاي منتشر شده از سوي مركز 
مديريت راه هاي كشور درباره وضعيت تردد وسايل 
نقليه مختلف در بازه زماني 1۵ تا ۲۲ بهمن ماه، به 
صورت متوس��ط يك ميليون و ۶۵1 ه��زار و ۸۳۷ 
وسيله نقليه در هر روز در محورهاي مواصلاتي كشور 
تردد كردند كه نس��بت به هفته قبل از آن كاهش 
سه درصدي داشت و در قياس با هفته مشابه سال 

گذشته رشد ۹ درصدي را تجربه كرد.

بودجه كل شهرداري تهران در سال 14۰1 با رقم ۵۰ هزار و ۳۷۰ ميليارد تومان تصويب شد

دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي خبر داد

راي به خزانه »واحد« اما »موقت« 

عرضه بليت پروازهاي نوروزي با نرخ نامه دي ماه
آن گونه كه مقصود اس��عدي س��اماني، دبير انجمن 
ش��ركت هاي هواپيمايي اع��لام كرده اس��ت، بليت 
پروازهاي نوروزي توس��ط شركت هاي هواپيمايي در 
حال عرضه اس��ت و قيمت ها هم ب��راي نوروز افزايش 
نيافته و در قالب همان نرخ نامه دي ماه است.اس��عدي 
ساماني در گفت وگو با فارس، درباره پروازهاي نوروزي 
اظهار داشت: طرح سفرهاي نوروزي از روزهاي پاياني 
اسفندماه 1400 شروع مي شود و تا پانزدهم فروردين 
1401 ادامه دارد.وي اضافه كرد: با توجه به آنكه اغلب 
ش��ركت هاي هواپيمايي برنامه پروازي خود را ۶ ماهه 
مي بندن��د و برنامه پروازي نيمه دوم س��ال از آبان ماه 
امسال آغاز شده اس��ت، بنابراين امكان تهيه بليت تا 
ارديبهشت س��ال 1401 براي مس��افران وجود دارد 
بنابراين عرضه بليت پروازهاي نوروزي در حال انجام 
است.دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي ادامه داد: 
عرضه بليت س��فرهاي نوروزي بدون افزايش قيمت 
نسبت به نرخ هاي فعلي و در دامنه نرخ هاي تعيين شده 
مصوب 1۳ دي ماه 1400 انجام خواهد شد و مسافران 
دقت كنند پيش از خريد بليت، دامنه نرخ ها را مشاهده 
كنند.اسعدي ساماني تأكيد كرد: به دفاتر فروش بليت 
هواپيما، شركت هاي هواپيمايي و همچنين سايت هاي 
معتبر فروش بليت ابلاغ شده است كه به هيچ عنوان 
اجازه ندارند خارج از دامنه نرخي بليت عرضه كنند و در 
صورت مشاهده تخلف، دستگاه هاي نظارتي و سازمان 

هواپيمايي برخورد قانوني خواهد داشت.

  امكان اعتبارسنجي بليت خريداري شده
دبي��ر انجمن ش��ركت هاي هواپيماي��ي تأكيد كرد: 
مس��افران حتما اگ��ر بليتي را از س��ايت ي��ا آژانس 

خريداري كردند از طريق لينك اعتبارس��نجي كه در 
سايت ش��ركت هاي هواپيمايي و سايت انجمن هاي 
ش��ركت هاي هواپيمايي درج شده اس��ت نسبت به 
اعتبارس��نجي اقدام كنند، همچنين نرخ عرضه شده 
بليت خود را با دامنه نرخي درج شده در سايت انجمن 
شركت هاي هواپيمايي مطابقت دهند و بهتر است ابتدا 
نرخ ها را در دامنه نرخي چك كنند و س��پس به تهيه 

بليت اقدام كنند.

  اختصاص همه ناوگان فعال 
براي سفرهاي نوروزي

وي درباره ايجاد ناوگان جايگزين اظهار داشت: برخي 
ش��ركت هاي هواپيمايي با توجه به ت��وان خود براي 
س��فرهاي نوروزي ناوگان جايگزي��ن هم اختصاص 
مي دهند، اما تلاش ش��ده اس��ت در اين عرصه، همه 
ظرفيت ناوگان براي انتقال مس��افران درنظر گرفته 
شود. اسعدي ساماني اظهار كرد: البته از مسافران هم 
مي خواهي��م كه پروازهاي خ��ود را در طول ايام نوروز 
توزيع كنند، معمولًا در برخي روزهاي نوروز تقاضا در 
يك طرف مس��ير بسيار زياد است و در مسير برگشت 
تقاضا كاهش مي يابد.  وي درب��اره احتمال راه اندازي 
پروازه��اي فوق العاده در نوروز گفت: با توجه به عرضه 
و تقاضا، ش��ركت هاي هواپيمايي درخواست برقراري 
پرواز فوق العاده در نوروز به سازمان هواپيمايي كشوري 
ارايه مي دهند و اين مورد از سوي سازمان هواپيمايي 
كش��وري رس��يدگي و اقدام مي ش��ود. بر اساس اين 
گزارش، از 1۳ دي سال جاري براساس قانون ماليات 
ارزش اف��زوده بليت هواپيما مش��مول ماليات ارزش 
افزوده  شد و ش��ركت هاي هواپيمايي براساس قانون 

مصوب مجلس ش��وراي اس��لامي مكلفند ۹ درصد 
ماليات ارزش افزوده دريافت و به سازمان امور مالياتي 
پرداخت كنند؛ باتوجه به اينكه در قانون مذكور عوارض 
ش��هرداري بر روي بليت هواپيما پيش بيني نش��ده و 
بخش��ي از ۹ درصد ماليات برارزش اف��زوده به عنوان 
سهم شهرداري منظور مي شود بنابراين با حذف شدن 
عوارض ش��هرداري از 1۳ دي م��اه 4 درصد به قيمت 
بلي��ت پروازهاي داخل��ي و ۹ درصد ب��ه قيمت بليت 
پروازه��اي خارجي به عنوان ماليات ب��رارزش افزوده 

اضافه شده است.

  انتقاد از اخذ ماليات ارزش افزوده 
در اين حال، حرمت الله رفيعي، رييس انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مسافرت هوايي با بيان اينكه ايرلاين ها هر 
وقت بخواهند قيمت بليت پروازها را افزايش مي دهند، 
گفت: دريافت ماليات بر ارزش افزوده كار بسيار عبث 
و بيهوده اي اس��ت. به گزارش تسنيم، رفيعي با اشاره 
به اخذ ماليات بر ارزش افزوده از مسافران حمل ونقل 
هوايي در كشور )پروازهاي داخلي(، اظهار كرد: سازمان 
هواپيمايي كشوري اعلام كرده ماليات بر ارزش افزوده 
در پروازهاي خارجي دريافت نمي شود. البته نبايد هم 
اين كار انجام شود، چراكه برخلاف قوانين بين المللي 
است. وي با يادآوري اينكه حمل ونقل همواره از پرداخت 
ماليات بر ارزش افزوده معاف بوده است، افزود: مشخص 
نيس��ت چرا حمل ونقل هوايي را از اين معافيت حذف 
كرده  و از آن ماليات بر ارزش افزوده مي گيرند. وي تاكيد 
كرد: اين نوع ماليات زماني بايد دريافت شود كه -فعاليت 
اقتصادي- ارزش افزوده داشته باشد. حمل ونقل هوايي 

چه ارزش افزوده اي براي مردم دارد؟

رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت هوايي با 
تاكيد بر اينكه حمل ونقل هوايي هيچ ارزش افزوده اي 
براي مردم ندارد، گفت: اين كار بهانه اي براي سودجويي 
و افزايش قيمت ها مي ش��ود. رفيعي با تاكيد بر اينكه 
درياف��ت مالي��ات بر ارزش اف��زوده كار بس��يار عبث 
و بيه��وده اي اس��ت، اضافه كرد: متاس��فانه در بخش 
حمل ونقل هوايي بارها ديده ايم كه دس��ت در جيب 
مردم مي كنند و به ناحق قيمت ها را افزايش مي دهند. 
اين وضعيت به ساير شقوق حمل ونقل از جمله قطار، 
اتوبوس، تاكسي و ... تسري پيدا كرده و باعث افزايش 

قيمت ها مي شود.

  گلايه از قيمت گذاري بي قاعده 
وي با اشاره به اينكه در اين وضعيت هيچ مسوولي هم 
از افزايش قيمت ها جلوگي��ري نمي كند، اظهار كرد: 
ايرلاين ها نه به »High Season« قانع هس��تند نه 
به »low season«. واقعيت آن است كه نرخ گذاري 
در صنعت حمل ونقل هوايي دقيقا مانند خودروسازي 
اس��ت. هر وقت دوست داشته  باشند قيمت را افزايش 
مي دهن��د و هيچ نظارتي در اين بخ��ش وجود ندارد. 
رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت هوايي 
همچنين درباره پروتكل هاي مقابله با شيوع ويروس 
كرونا در سفرهاي هوايي، گفت: معمولا عادت داريم 
ت��وپ را در زمين م��ردم بيندازي��م، بگوييم رعايت 
نمي كنند و عامل شيوع كرونا هستند. بنده به تازگي 
در يكي از دالان هاي فرودگاه امام خميني )ره( ديدم 
كه مردم به شكل فشرده كنار هم ايستاده بودند و سه 
نفر در حال تست PCR از آنها بودند، در چنين جايي 

معلوم است هر كسي كرونا مي گيرد.
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وضعيت برخورداري استان ها از 
توسعه فناوري اطلاعات و ارتباطات

نتايج نظام پايش ش��اخص هاي فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات در كشور نشان مي دهد كه وضعيت توسعه 
فاوا در ۶ استان مطلوب و در يك استان نامطلوب است 
و بيش از ۷۰ درصد خانوار ايراني به اينترنت دسترسي 
دارند. به گزارش مهر، نظام پايش شاخص هاي فناوري 
اطلاعات و ارتباطات كه توسط سازمان فناوري اطلاعات 
ايران اندازه گيري مي شود، بر مبناي سنجش، ارزيابي 
و تحليل مفاهيم كليدي فناوري اطلاعات و ارتباطات 
و تأمين زيرس��اخت هاي فني، آموزشي و پژوهشي به 
دس��ت مي آيد و در برگيرنده س��ازوكارهاي لازم براي 
ظرفيت س��ازي فني و آموزش��ي در اين حوزه اس��ت. 
يكي از مفاهيم اصلي در نظام پايش، مجموعه كليدي 
نشانگرهاي فناوري اطلاعات و ارتباطات كشور است 
كه در همسويي با اهداف كلان ملي، اسناد بالادستي و 
اهداف توسعه جهاني مانند اهداف توسعه هزاره و اهداف 
توسعه پايدار و با در نظر گرفتن نيازهاي گزارش دهي به 
نهادهاي بين المللي، تدوين شده است. نتايج اندازه گيري 
ش��اخص هاي توس��عه فاوا در ۶ ماهه اول امسال كه از 
مجموعه كليدي ۱۴۵ نشانگر احصا شده است، از سوي 
س��ازمان فناوري اطلاعات ايران منتش��ر شده است. 
در اين سند، ۴۴ ش��اخص در حوزه فناوري اطلاعات 
و ارتباطات از برنامه شش��م توسعه جمهوري اسلامي 
ايران اس��تخراج شده و ۵ ش��اخص بين المللي در اين 
سند مورد ارزيابي قرار گرفته است. چارچوب مفهومي 
تدوين سند نظام پايش شاخص هاي فناوري اطلاعات 
و ارتباطات ايران، بر اس��اس توس��عه زيرساخت هاي 
فناوري اطلاع��ات و ارتباطات، دسترس��ي به فناوري 
اطلاعات و ارتباطات، اس��تفاده از فن��اوري اطلاعات 
 Affordable( و ارتباط��ات، مقرون به صرفه ب��ودن
ICT(، كاربرده��اي فن��اوري اطلاع��ات و ارتباطات، 
 e-government( دولت الكترونيك و دولت همراه
and m-government(، س��لامت الكتروني��ك 
)e-health(، تج��ارت الكترونيك در كس��ب و كار و 
خانوار، آموزش الكترونيكي )e-learning(، محتواي 
الكترونيكي )e-content(، كش��اورزي الكترونيك 
)e-agriculture(، اث��رات اقتص��ادي و اجتماعي 
فناوري اطلاعات و ارتباطات، اش��تغال پايدار در حوزه 
فن��اوري اطلاع��ات و ارتباطات، تج��ارت بين المللي 
محصولات و خدمات فناوري اطلاع��ات و ارتباطات، 
محيط زيست و فناوري اطلاعات و ارتباطات، اثرات كلان 
اقتصادي فناوري اطلاعات و ارتباطات، زيرساخت هاي 
توانمند س��از، پژوهش در حوزه ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، امنيت اينترنت، بسط قوانين و مقررات ناظر بر 
فضاي مجازي و مهارت هاي فناوري اطلاعات و ارتباطات 
به دست آمده است. نتايج ارزيابي شاخص هاي فناوري 
اطلاعات و ارتباطات از توسعه فاوا در استان هاي كشور تا 
پايان ۶ ماهه نخست سال ۱۴۰۰ نشان مي دهد كه تنها ۶ 
استان در وضعيت مطلوب توسعه يافتگي قرار داشته و از 
متوسط كشور بالاتر هستند. در همين حال وضعيت ۱۰ 
استان قابل قبول و خوب است و ۱۴ استان نيز وضعيت 
آنچنان مطلوبي ندارن��د. در اين ميان اما وضعيت يك 
استان در زمينه شاخص توسعه يافتگي بسيار نامطلوب 
بوده و كم برخوردار از توسعه ICT است. تهران، سمنان، 
يزد، البرز، اصفهان و قم در شاخص بالاي توسعه يافتگي 
قرار دارند و وضعيت توسعه فناوري اطلاعات در استان 
سيستان و بلوچستان نامطلوب و غيرقابل قبول است. 

رگولاتور آنتي تراست روسيه 
گوگل را جريمه مي كند

سرويس فدرال آنتي مونوپولي روسيه )FAS( اعلام كرد 
گوگل با قوانين غير شفاف مسدود كردن حساب كاربري 
در يوتيوب، قانون آنتي تراست اين كشور را نقض كرده 
 FAS است. به گزارش مهر به نقل از اسپوتنيك، در بيانيه
آمده اس��ت: اين سرويس قوانيني براي ايجاد، تعليق و 
مسدود كردن حساب  هاي كاربري و محتوا در يوتيوب 
وضع كرده كه مبهم و غيرقابل پيش بيني هستند. چنين 
رفتاري برخلاف منافع كاربران است و همچنين رقابت 
در بازارهاي ديگر را محدود كرده است. ميزان جريمه 
براي گوگل، طي فرآيند تحقيقات اداري تعيين خواهد 
ش��د. اين پرونده عليه گوگل كه موقعيت ش��ركت در 
بازار اشتراك گذاري ويدئو را هدف گرفته از آوريل سال 
گذشته آغاز شده است. در ماه دسامبر روسيه جريمه اي 
سنگين براي گوگل وضع كرد. دادگاه روسيه جريمه اي 
۷.۲ ميليارد روبلي )۹۸ ميلي��ون دلاري( براي تخلف 
مداوم درباره حذف محتواي ممنوع براي گوگل وضع 
كرد. چند ساعت پس از آن جريمه اي ۲ ميليارد دلاري 

براي تخلفي مشابه براي متا وضع شد.

برنامه مخفيانه »سيا« براي   جمع آوري 
داده هاي شهروندان فاش شد

طبق نامه ۲سناتور امريكايي كه به تازگي از حالت 
محرمانه خارج ش��ده، س��ازمان س��يا يك برنامه 
مخفيانه نظارتي اجرا مي كرده كه حريم خصوصي 
ش��هروندان امريكايي را تحت تاثير ق��رار مي داده 
است. به گزارش مهر به نقل از انگجت، ران وايدن و 
مارتين هاينريش سناتورهاي امريكايي اين نامه را 
در تاريخ آوريل ۲۰۲۱ ميلادي نوشته اند. بر اساس 
اين نام��ه، اعضاي كميته اطلاعات س��ناي امريكا 
پيش از اين از سازمان سيا خواسته بودند تا درباره 
س��وابقي كه   جمع آوري مي كند، مقدار س��وابقي 
كه نگهداري مي شود و ماهيت روابط سنا با منابع   
جمع آوري داده ه��ا به مردم اطلاع دهد. همچنين 
اين س��ناتورها از »مدير اطلاعات ملي« خواس��ته 
بودند پژوهش هايي كه توس��ط يك سازمان ناظر 
به نام »هيات نظارت ب��ر آزادي  هاي مدني و حريم 
خصوص��ي )PCLOB( انج��ام ش��ده را از حالت 
 )DNI( محرمانه خارج كن��د. مدير اطلاعات ملي
يك مقام دولت ايالات متحده در سطح كابينه است 
كه طبق قانون اصلاحات اطلاعاتي و پيشگيري از 
تروريسم در س��ال ۲۰۰۴ به عنوان رييس جامعه 
اطلاعاتي ايالات متحده و هدايت و نظارت بر برنامه 
اطلاع��ات مل��ي )NIP( فعاليت مي كن��د. هيات 
نظارت بر آزادي  ه��اي مدني و حريم خصوصي در 
سال ۲۰۱۵ ميلادي درخصوص ۲ برنامه مقابله با 
تروريسم سازمان سيا تحقيقات عميقي انجام داده 
بود كه بخشي از يك بررسي نظارتي عميق تر تحت 
دستور اجرايي ۱۲۳۳۳ بوده اند. اين دستور اجرايي 
در دوره رياست جمهوري رونالد ريگان وضع شده 
كه براس��اس آن قدرت س��ازمان هاي اطلاعاتي را 
گسترده تر مي كرد. طبق گزارش نشريه وال استريت، 
س��ازمان س��يا به طور قانوني اجازه ندارد در داخل 
كشور امريكا جاسوسي كند اما اطلاعات برخي از 
شهروندان امريكايي در برخي از موارد، تحت حوزه 

نظارتي اين سازمان قرار مي گيرد. 

با وجود فروش معامله گران كوتاه مدت، نهنگ ها در حال انباشت بيت  كوين هستند

فروشكمبيتكوينبهدليلكاهشذخيرهدرصرافيها
آن ط��ور ك��ه از داده هاي ش��بكه بيت  كوين پيداس��ت، 
نهنگ هاي ثروتمند در حال خريد واحدهايي هستند كه 
معامله گران فصلي و دسته اي از هولدرها آنها را مي فروشند. 
اين در حالي است كه روند كلي بازار از ابتداي هفته نزولي 
بوده اس��ت. با وجود اين، در ح��ال حاضر مجموع ذخيره 
بيت  كوين در صرافي ه��اي ارزهاي ديجيتال به كمترين 
مقدار خود از دس��امبر ۲۰۱۸ رسيده اس��ت و اين خروج 
عظيم بيت  كوين از صرافي ها احتمالا در حال حاضر از فروش 
گسترده جلوگيري كند. در عين حال مي توان گفت حتي 
ريزش قيمت بيت  كوين پس از سقوط بازار سهام امريكا، 
نش��ان مي دهد كه هولدرهاي بلندمدت قيمت فعلي را 
نقطه ورود خوبي مي دانند. داده هاي تازه نشان مي دهد كه 
سرمايه گذاران باتجربه، ثروتمند و فعال بازار در حال خريد 
بيت   كوين هاي بيشتر در بازار آني صرافي هاي ارز ديجيتال 
هستند و اين در حالي است كه حجم بيت   كوين هايي كه به 
مقصد كيف پول هاي سرد از اين صرافي ها خارج مي شود نيز 
رو به افزايش است. بر اساس داده هايي كه ويلي وو، تحليل گر 
سرش��ناس ارزهاي ديجيتال، ارايه كرده است، بهبود دو 
هفته اي قيمت بيت  كوين در بازار با افزايش فشار فروش 
مرتبط با سرمايه گذاران بلندمدت و معامله گران فصلي 
همراه شده اس��ت. با وجود اين، توانايي قيمت بيت  كوين 
براي تحمل فشار فروش به اين معني بود كه فشار خريد از 
جاهاي ديگري به بازار وارد مي شود. از چند روز پيش هم 
ديده مي شود كه نهنگ هاي بيت  كوين در حال انباشت اين 
ارز ديجيتال در سطوح قيمتي فعلي هستند. ويلي وو گفته 
اس��ت: »اين ميزان فروش با داده هاي صرافي ها كه خريد 
بلندمدت سرمايه گذاران باتجربه در بازارهاي آني و انتقال 
بيت   كوين ها به كيف پول هاي نهنگ هاي بزرگ را نشان 
مي دهند، در تضاد است. بيت   كوين هايي كه از صرافي ها 
به  سمت كيف پول هاي سرد منتقل مي شوند، اين موضوع 
را تأييد مي كنند. در همين حال، نهنگ هايي كه بيش از 
۱،۰۰۰ بيت  كوي��ن )حدود ۴۵ ميلي��ون دلار( موجودي 
دارند نيز در حال انباشت هستند. اين جريان پول مي تواند با 

موسسات فعال در بازار بيت  كوين در ارتباط باشد.« 

    موجودي بيت  كوين صرافي ها 
به كمترين مقدار خود در ۳ سال اخير رسيد

براس��اس داده هاي درون زنجيره اي ارايه ش��ده توس��ط 
س��انتيمنت، مجموع ذخيره بيت  كوين در صرافي هاي 
ارزهاي ديجيتال به كمترين مقدار خود از دسامبر ۲۰۱۸ 
رس��يده اس��ت. طبق گزارش اين پلتفرم داده هاي درون 
زنجيره اي، سرمايه گذاران در اين مدت مرتباً بيت   كوين هاي 
خود را از صرافي خارج كرده اند، به گونه اي كه تنها ۱۰.۸۷ 
درصد بيت   كوين هاي در گردش در صرافي ها باقي مانده 
اس��ت. به باور س��انتيمنت، اين خروج عظيم بيت  كوين 
از صرافي ها احتم��الا در حال حاضر از فروش گس��ترده 
جلوگيري كند. علي رغم عقب نشيني قيمت بيت  كوين 
در ابتداي هفته، افزاي��ش موجودي نهنگ هايي كه بين 
۱،۰۰۰ تا ۱۰،۰۰۰ بيت  كوين هولد كرده اند نيز قابل توجه 
اس��ت. اكوينومتريكس، يك��ي از تحليلگ��ران داده هاي 
درون زنجيره اي كه در توييتر فعاليت مي كند، گفته است: 

»نهنگ هاي ب��زرگ بيت  كوين در حال خريد هس��تند. 
بنابراين مي توان گفت حتي ريزش قيمت بيت  كوين پس 
از سقوط بازار سهام امريكا، نشان مي دهد كه هولدرهاي 

بلندمدت قيمت فعلي را نقطه ورود خوبي مي دانند.« 

    اهداف قيمتي بيت  كوين
 در صورت صعودي شدن بازار

هانين نصير، تحليل گر ارشد صرافي اوكي اكس، گفته است 
با توج��ه به عبور و فاصله گرفتن كندل قيمت از ميانگين 
متحرك ۲۰ روزه، بيت  كوين به زمان بيشتري براي تثبيت 
روند پيش روي خود نياز دارد. با وجود اين، اگر بيت  كوين 
بتواند س��طح ۴۶،۰۰۰ دلار را پس بگيرد، جهش دوباره 
قيمت تا سطح ۵۰،۰۰۰ دلار محتمل خواهد بود. از سوي 
ديگر، ويلي وو با توجه به احساسات اخير فروش در ميان 
س��رمايه گذاران بلندمدت و معامله گران فصلي، قيمت 
۳۳،۰۰۰ دلار را به عنوان كف قيمت بيت  كوين پيش بيني 
كرده است. ۴۰،۰۰۰ دلار همچنان يك سطح مهم براي 
انباشت باقي خواهد ماند، در حالي كه ۴۶،۰۰۰ تا ۴۸،۰۰۰ 
دلار منطقه مقاومت سنگين براي خريداران است. اين در 
حالي است كه روز گذشته، رمزارزها امروز با اندكي افزايش 
قيمت رو به رو شدند و حجم بازار رمزارزها نيز به محدوده 
۲ هزار ميليارد دلار نزديك ش��د. درواقع اغلب ۱۰ رمزارز 
صدرنشين بازار )به غير از رمزارزهاي با قيمت ثابت( افزايش 
قيمت بس��يار اندكي را تجربه كردند. بيشترين افزايش 
قيمت نيز مربوط به رمزارز »ريپل« بود كه با افزايش بيش 
از هفت درصدي قيمت مواجه ش��د. در عي��ن حال، روز 

گذشته بهاي بيت كوين با افزايش حدود ۲ درصدي نسبت 
به هفته گذش��ته به نرخ ۴۲ هزار و ۳۷۶ دلار معامله شد. 
اين ارز قديمي و تاثيرگذار بازار رمزارزها در ۱۰ روز گذشته 
وارد كانال ۴۴ هزار دلار ش��د اما اين روند صعودي خيلي 
دوام ني��اورد و نرخ بيت كوين با ۲ هزار دلار كاهش قيمت 
مواجه شد. بر اساس آخرين آمار، تعداد ارزهاي ديجيتال 
جهان اكنون به ۱۷ هزار و ۵۱۴ رمزارز رسيده است. اكنون 
سهم داميننس بيت كوين به ۴۲.۳ درصد رسيده و تسلط 
»اتريوم« در اين بازار نيز ۱۸.۴ درصد است. ارزش اين بازار 
اكنون از يك هزار و ۹۰۵ ميليارد دلار عبور كرده و اين در 
حالي است كه حدود ۳ هفته قبل، ارزش بازار ۲ هزار ميليارد 
دلار را نيز پشت سر گذاشته بود. ارزش بازار بيت كوين روز 
گذش��ته به ۸۰۵ ميليارد و ۳۶۱ ميليون دلار و ارزش بازار 
اتريوم به ۳۵۰ ميليارد و ۱۳۱ ميليون دلار رس��يد. اين در 
حالي است كه اتريوم با كاهش ۳ درصدي قيمت نسبت به 
هفته گذشته، به نرخ ۲ هزار و ۹۲۴ دلار در بازار معامله شد.

    حجم تراكنش هاي روزانه كاردانو 
از بيت  كوين پيشي گرفت

شبكه كاردانو روز دوشنبه ۲۵ بهمن به روزرساني مي شود. 
قرار است با اجراي اين به روزرساني ظرفيت شبكه كاردانو 
براي بهره برداري از قراردادهاي هوش��مند بيش��تر شود. 
كاردان��و، يكي از بزرگ ترين ش��بكه هاي مبتني بر اثبات 
سهام، در آستانه يك به روزرساني مهم قرار دارد. با اجراي 
اين به روزرساني ظرفيت ش��بكه كاردانو براي ميزباني از 
تراكنش ها بيشتر مي شود. شركت اينپوت آوتپوت گلوبال 

)Input Output Global( كه وظيفه توس��عه بلاك 
چين كاردانو را برعهده دارد، گفته است اين به روزساني وارد 
مرحله نهايي شده است. اين به روزرساني از تاريخ دوشنبه 
۱۴ فوريه )۲۵ بهمن( آغاز مي شود. اگر اين به روزرساني كافي 
نباشد، توسعه دهندگان ش��ركت اينپوت آوتپوت گلوبال 
موارد جديدتري را براي پيشرفت كوتاه  مدت كاردانو بررسي 
مي كنند. اين به روزرساني بخشي از انتقال كاردانو به مرحله 
باشو )Basho( است. باشو يك دوره برنامه ريزي شده است 
كه قرار است مقياس پذيري اين ارز ديجيتال را بهتر از قبل 
كند. بعد از اينكه شبكه كاردانو وارد فاز »باشو« شود، مي توان 
از آن در فعاليت هاي پيچيده بنگاه به بنگاه يا B۲B استفاده 
كرد. دليل آن هم اين است كه در اين حالت دامنه و ظرفيت 
تراكنش��ي و مبادلاتي كاردانو بيش��تر از رقبايش خواهد 
بود. اين در حالي اس��ت كه بر اساس داده هاي بازار، حجم 
تراكنش هاي كاردانو در ۲۴ س��اعت گذشته از بيت  كوين 
پيشي گرفته اس��ت. اين بلاك چين اثبات سهام، علاوه بر 
ثبت بيشترين تعداد تراكنش، كارمزد كمتري نيز دريافت 
كرده اس��ت. در حالي كه حجم تعديل شده تراكنش هاي 
روزانه كاردانو به ۱۷.۱۵ ميليارد دلار رسيده بود، در مقايسه 
با كارمزد ۷۰۰،۰۰۰ دلاري شبكه بيت  كوين و ۲۲.۱ ميليون 
دلاري شبكه اتريوم، تنها ۵۲،۰۰۰ دلار كارمزد از كاربران 
خود دريافت كرده است. علاوه بر اين، تعداد كيف پول هاي 
كاردانو نيز از مرز ۳ ميليون آدرس فراتر رفته است كه نقطه 
عطفي ديگر براي اين بلاك چين به حساب مي آيد. طبق 
داده هاي بازار، بيت  كوين در ۲۴ ساعت گذشته تنها ۱۵.۱۱ 

ميليارد دلار حجم تراكنش داشته است.

تجديد فراخوان مناقصه عمومی)يک مرحله ای(
 شرکت گاز استان کرمانشاه درنظردارد مناقصه عمومی به شماره 2000001339000101   را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت تجدید نماید.

موضوع مناقصه:روشنایی و صاعقه گیر ایستگاه CGS سطر. 
شماره مناقصه:2000001339000116

شرکتهای متقاضی دارای گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری در رشته نیرو و نیز گواهینامه صلاحیت ایمنی پیمانکاران می توانند درصورت داشتن ظرفیت مجاز کاری ، کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها را از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( پیگیری نمایند.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
برآورد صورت گرفته جهت انجام پروژه: 7.005.168.233ریال.

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:400.000.000 ریال.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه1400/11/12 می باشد.

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت16:00روز دوشنبه مورخ1400/12/02.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 16:00 روز یکشنبه مورخ1400/12/15.

زمان بازگشایی پاکات:ساعت 8:30 روز دوشنبه مورخ1400/12/16.
 مناقصه گران می توانند جهت کس�ب اطلاعات بیش�تر به آدرس:کرمانش�اه، میدان آزادی، ابتدای بلوار شهید بهشتی شرکت گازاستان کرمانش�اه طبقه اول اتاق 215 یا پایگاه 

اطلاع رسانی الکترونیکی )WWW.NIGC-KSh.ir( مراجعه نمایند.
شناسه آگهي : 1273627

شرکت ملي گاز ایران
شرکت گاز استان کرمانشاه 

)سهامي خاص(

نوبت دوم

FR-CO-37/00

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمانشاه

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

شرکت ملي گاز ایران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت دوم

شناسه آگهي :1275577

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

2000093498000895شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
تقاضای 0040253 مناقصه شماره 00/071 شماره مناقصه و تقاضا 

خرید سرامیک بال -  ساخت داخلموضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
3/838/000/000  ریال )سه میلیارد و هشتصد و سی و هشت میلیون ریال(مبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار

 تضمین شركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شمارهنوع تضمین شركت درفرایند ارجاع كار
 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هیات وزیران مي باشد.

76/760/000/000  ریال )هفتاد و شش میلیارد و هفتصد و شصت میلیون ریال(مبلغ برآوردي مناقصه
 10 )ده( روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ایران می باشد.آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي كیفي در سامانه ستاد 

آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي كیفي )رزومه( 
ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دریافت اسناد می باشد.در سامانه ستاد

آخرین مهلت بارگذاری پیشنهادات فنی/ مالی در سامانه 
ستاد 

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه 
ستاد ارسال می گردد.

استان بوشهر-  شهرستان عسلویه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- ساختمان اداری مرکزی ستاد -مدیریت بازرگانی-آدرس مناقصه گزار
اداره خرید- گروه خرید شیمیایی

 بدیهی اس�ت کلی�ه فرآیند برگزاری مناقص�ه الکترونیکی از طریق درگاه س�امانه تدارکات الکترونیکی دولت )س�امانه س�تاد( به نش�انی:
 WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذیرد وبه پیش�نهاد های خارج از سامانه ستاد هیچگونه ترتیب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران 

بایستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی اقدام نمایند.
مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بیشتر به س�ایت WWW.SPGC.IR مراجعه و یا با شماره تلفن های 2248 -2244 3131 077   

تماس حاصل فرمایند. 

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي
دستگاه مناقصه گزار : شركت گاز استان ايلام 

موضوع مناقصه: مقاوم سازی و تعميرات شبکه و تاسيسات شهرستان ايلام
مبلغ كل برآورد: ۴۴،۶۹۹،۱۷۹،۷۷۴ ريال 

مبلغ تضمین :  ۲،۲۳۵،۰۰۰،۰۰۰ريال
لازم به توضیح است که دوره برآورداجرا  بر اساس سه ماهه چهارم سال 1399 مطابق فهارس بهای سال 1400 نفت و گاز می باشد  و برآورد کالا بر اساس سه ماهه چهارم1400 می باشد.

نوع تضمین : ضمانت نامه بانكي  شركت در مناقصه يا فيش واريزي  به حساب شماره ۰۱۱۲۷۶۶۹۱۶۰۰۴ بانك ملي شعبه ميدان امام حسن )ع(ايلام و يا ساير ضمانتنامه های معتبر و يا ترکيبی از آنها که در جدول شماره ۴ آيين نامه تضمين 
معاملات دولتی شماره ۱۲۳۴۰۲/ ت ۵۰۶۵۹ ه مورخه۹۴/۹/۲۲ قيد گرديده اند.

مدت زمان اجراي پروژه :  ۳۶۰ روز تقويمی
محل تامین اعتبار : منابع داخلی

آخرین مهلت فروش اسناد :   ۱۴۰۰/۱۲/۰۴    تاپايان وقت اداری 
آخرین مهلت ارائه پیشنهادات :  ۱۴۰۰/۱۲/۱۷       تا ساعت ۸:۴۵ دقيقه صبح

زمان گشایش پاكات :    ۱۴۰۰/۱۲/۱۷       ساعت ۹ صبح
محل گشایش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام

٭ از دستورالعمل ارزیابی مالی وفرآیند قیمت متناسب در مناقصات صنعت نفت به شماره 796-20/2 تاریخ 1399/12/11 استفاده می گردد.
شرایط متقاضیان :

۱- داشتن شخصيت حقوقي 
۲- كپي برابر با اصل اساسنامه و آگهی آخرين تغييرات 

۳- ارائه گواهينامه صلاحيت ايمنی امور پيمانکاران از وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی بر اساس مواد ۸۵ و ۹۱ قانون کار جمهوری اسلامی ايران مصوب ۸۹/۳/۵ وزير کار و امور اجتماعی . 
۴-داشتن امكانات ، ماشين آلات و نيروي متخصص 

۵- داشتن گواهي صلاحيت پيمانكاري از سازمان مديريت و برنامه ريزی کشور در رشته تأسيسات و تجهيزات يا نفت و گاز با رتبه وظرفيت مجاز .
۶- داشتن تجربه کافی معتبر و مفيد مرتبط با موضوع مناقصه 

۷-قيمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ارائه گردد .
۸- فروش اسناد به واجدين شرايط ، تکميل و شرکت در فرآيند مناقصه از طريق سامانه ستاد دولت به آدرس ir.setadiran سامانه ستاد صورت می پذيرد . 

محل گشایش پاكات : سالن كنفرانس شركت گاز استان ايلام 
۹- عقد قرارداد با برنده مناقصه در صورتی که مبلغ پيشنهادی بيش از ده برابر نصاب معاملات متوسط باشد. منوط به ارائه صورت های مالی حساب رسی شده باشد.

محل تحویل ضمانتنامه : دبير خانه شركت گاز استان ايلام 
هزینه دو نوبت آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد.

هزینه و ارائه رسید تایید شده کارمزد سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( قبل از عقد قرارداد به عهده برنده مناقصه می باشد.
هزینه چاپ و تکثیراسناد مناقصه و کتابچه های پیمان به مبلغ 3.500.000 ریال به عهده برنده مناقصه می باشد و می بایست به حساب شماره  0112766916004 به نام شرکت گاز استان ایلام واریز گردد. 

آدرس: ایلام - چهارراه پیام نور - بلوار تعمیركاري نبش خیابان استاد شهریار
  شركت گاز استان ایلام سایت WWW.Shana.irوhttp://iets.mporg.ir  و WWW.ilam-nigc.ir شماره تلفن 0843-2235824

- کد فراخوان جهت آگهی مذکور            53109215   می باشد . 

شركت ملي گاز ایران 
شركت گاز استان ایلام

شناسه آگهي :1276024

روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام

شماره گ1400/52/۳5

 فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای 
زيرسازی و آسفالت خيابان های سطح شهر سرپل ذهاب

شهرداري سرپل ذهاب در نظر دارد مناقصه عمومي زيرسازی و آسفالت خيابان های سطح شهر سرپل ذهاب به شماره ۲۰۰۰۰۰۵۲۸۷۰۰۰۰۱۴ را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی 
دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاريخ انتشار مناقصه درسامانه تاريخ ۱۴۰۰/۱۱/۲۷ می باشد.
مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت : ساعت ۱۴:۳۰روز يکشنبه تاريخ ۱۴۰۰/۱۲/۰۱

مهلت زمانی ارائه پيشنهاد: ساعت ۱۴:۳۰ روز چهارشنبه تاريخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۱
زمان بازگشايی پاکت ها : ساعت ۸:۰۰ روز پنج شنبه تاريخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۲

 ميزان اعتبار پروژه : 916/000/000/ 50ریال از محل اعتبارات تملک دارايی های س��رمايه ای )اعتبارات اس��تانی موضوع قانون استفاده متوازن از امکانات کشور و بازسازی مناطق
 زلزله زده کرمانشاه(

برآورد مالی پروژه: 31/659/951/871 ریال
مبلغ و نوع سپرده تضمين شرکت در مناقصه :  1/582/997/594ریال به صورت ضمانت نامه بانکی يا فيش واريز بانکی

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت هاي الف :
 آدرس: سرپل ذهاب- خيابان امام )ره(- خيابان شهيد فاتح فر- شهرداري سرپل ذهاب     تلفن: ۰۸۳۴۲۲۲۲۴۶۲

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : مرکز تماس ۱۴۵۶ 

نوبت اول

مراد باباخانی -  شهردار سرپل ذهاب

شهرداري سرپل ذهاب



تعادل | فرشته فريادرس |
زنگ خطر كوچ سرمايه با ماليات ستاني از مناطق 
تج��اري به صدا درآمد. براس��اس قانون مجلس، از 
سال آينده مناطق آزاد تجاري مشابه سرزمين اصلي 
بايد ماليات بر ارزش افزوده بپردازند. قانوني داراي 
ايراد و پر ابهام كه مشخص نيست، دقيقا چه هدفي 
را دنبال مي كند ونگراني فعالان اقتصادي را رقم زده 
است. ماليات ستاني كه به گفته منتقدانش مي توان 
آن را مصداق عيني و تمام عيار مانع زايي در توليد 
دانست. علاوه براين، با اجرايي شدن اين قانون از اين 
پس بايد شاهد كوچ سرمايه به كشورهاي همسايه 
هم باشيم. در همين حال، دبيرشوراي عالي مناطق 
آزاد با اعتراض به اين ش��يوه جديد اخذ ماليات، از 
مجلس خواسته كه اجراي آن در مناطق آزاد تا زمان 
تنظيم شيوه نامه جديد متوقف شود، اما نمايندگان 
مي گويند، از آنجايي كه به قانون تبديل شده امكان 
توقف در اجرا را ندارند. اين درحالي اس��ت كه هم 
گم��رك و هم س��ازمان امور ماليات��ي اذعان دارند 
كه اين قانون داراي ايراد و ابهام اس��ت و در مناطق 
آزاد قابليت اجرا ندارد. س��عيد محمد مي گويد: اگر 
قرار اس��ت كه تغييري در قوانين مرتبط با مناطق 
آزاد ايجاد ش��ود اين تغيير بايد در چارچوب قانون 
چگونگي اداره مناطق آزاد باشد و نه از طريق قانون 
بودجه. حال با وجود چالش مالياتي كه بين مناطق 
آزاد ومجلس ش��كل گرفته، بايد دي��د نمايندگان 

درنهايت چه تصميمي در اين باره مي گيرند. 

    يك طرح جنجالي ديگر!
كميس��يون تلفيق به تازگي اعلام كرد كه در سال 
آينده مناطق آزاد تجاري - صنعتي و ويژه اقتصادي 
مشابه س��رزمين اصلي مش��مول پرداخت ماليات 
بر ارزش افزوده ش��وند. مجلس ش��وراي اس��لامي 
در تصوي��ب بودجه س��ال 1400 بنا به پيش��نهاد 
كميس��يون تلفيق و در تبصره 6 اي��ن قانون، اخذ 
ماليات ب��ر ارزش افزوده را به مناطق آزاد تس��ري 
داده است و چون اين اتفاق در روزهاي پاياني سال 
1399 افت��اد فرصتي براي دف��اع و پيگيري براي 
ش��وراي عالي مناطق آزاد فراهم نش��د. نكته قابل 
تام��ل اينكه در جريان  اتخاذ اي��ن تصميم از دولت 
و تشكل هاي رس��مي و قانوني فعال در مناطق آزاد 

كشور نظرخواهي نشده است.
اين موضوع مشكلات فراواني را به چند جهت ايجاد 
مي كند. نخست آنكه، اجراي اين قانون در تناقض و 
مغايرت با قوانين مناطق آزاد است و در واقع با روح 
و فلسفه قانون مناطق آزاد در تضاد است. از طرفي 
چون تا اين لحظه الگو يا شيوه نامه مشخصي براي 
اجراي اين بخش در مناطق آزاد ابلاغ نش��ده  است 
و ش��وراي عالي مناطق آزاد و سازمان امور مالياتي 
در اين خص��وص به اجم��اع نرس��يده اند، فعالان 
اقتصادي مناطق آزاد در بلاتكليفي و سردرگمي به 
س��ر مي برند. به طوري كه لغو اين معافيت مالياتي 
اما باعث نگراني زيادي در بين فعالان اقتصادي در 
اين مناطق شده است. چراكه با توجه به مشكلات 
پيش روي فعالان اقتصادي ب��ه خصوص در حوزه 
مناطق آزاد به دليل مشكلات سياسي و تحريم ها و 
نيز فرصت طلبي برخي از كشورهاي همسايه براي 
جذب س��رمايه گذاران ايراني در كشورهاي خود با 
اعطاي تس��هيلات و امكانات زير ساختي مناسب و 
همينطور اعطاي اقامت و تابعيت و ... عملا مي تواند 
زنگ خط��ري براي خروج س��رمايه گذاران داخلي 

كشور از سرزمين اصلي و مناطق آزاد باشد. 

    خطر فرار سرمايه 
در ش��رايط كنوني س��رمايه گذاران در مناطق آزاد 
با مشكلات بسياري دس��ت و پنجه نرم مي كنند و 
ضمن كاهش مشكلات فعالان اقتصادي در مناطق 
ويژه و اقتصادي بايد متوجه تبعات كمرنگ ش��دن 
قواني��ن مناط��ق آزاد و همين طور اخ��ذ ماليات از 
فع��الان مناط��ق آزاد و ويژه اقتصادي ب��ود و براي 
اينكه جذب س��رمايه گذار داش��ته باش��يم بايد به 
دستورالعمل هاي قانون 65 مناطق آزاد عمل كرد 
و قانون س��رمايه گذاران را به خوبي تشريح كرده و 

عدول از اين قانون ضررهاي جبران ناپذيري دارد. 
از طرف��ي، معافيت ه��اي ماليات��ي، قطع��ا يكي از 
ش��اخص ترين مزيت ه��ا و امتيازات��ي اس��ت كه 
قانون گذار به درس��تي براي جذب سرمايه گذاري 
در نظر گرفت��ه و اگر اين مزيت مهم حذف ش��ود، 
نتيجه اي جز فرار سرمايه ها ندارد. برهمين اساس، 
بايد تاكيد كرد كه مقصد بخشي از سرمايه هايي كه 
از مناطق آزاد خارج مي شوند، داخل كشور نخواهد 
بود و اين س��رمايه ها به كش��ورهاي ديگر خصوصا 

همسايگان مهاجرت مي كنند.
 اي��ن ش��يوه مالي��ات س��تاني در حالي اس��ت كه 
حاكميت، خود تعهد معافيت مالياتي 20 س��اله را 
به فعالان اقتصادي براي مناطق آزاد درنظر گرفته 
است، حال در يك اقدامي قرار است مشمول ماليات 
حقوق، ماليات عايدي بر سرمايه و ماليات بر ارزش 
افزوده شوند؛ آيا در چنين شرايطي مي توان انتظار 

رونق توليد و صادرات را داشت؟ 

    مجلس موافق است يا مخالف؟ 
درهمين رابط��ه، محمدرضا ميرت��اج الديني درباره 
بحث حذف معافيت مالياتي مناطق آزاد در اظهاراتي 
گفته اس��ت ك��ه در مناط��ق آزاد جاذبه هايي براي 
سرمايه گذاري ايجاد كرده ايم كه يكي از آنها، معافيت 
مالياتي است. رييس فراكسيون راهبردي مجلس در 
عين حال تاكيد كرده كه معافيت مالياتي بايد مدت دار 
و در قانون پيش بيني ش��ود ت��ا واحدهاي توليدي پا 
گرفته و به سود برسند. به گفته او، مجلس نيز با حذف 
معافيت مالياتي مناطق آزاد مخالف است و اگر چنين 
مصوبه اي به دست ما برسد، در كميسيون هاي ذي ربط 
مورد قبول واقع نمي شود. مگر اينكه با قيود و شروطي 
مطرح شود و براي توليد كننده ها ضرري درپي نداشته 
باشد و موجب حذف مزيت ها نگردد. ميرتاج الديني 
حداقل معافيت مالياتي ب��راي توليد كننده ها را 10 
سال تخمين زد و گفته است: بنده چنين نظري دارم 
و بايد ديد روند اصلاحيه اي كه عده اي در مقام حذف 
معافيت مالياتي هستند، به چه سمت و سويي حركت 
خواهد كرد. البته مجلس ادله آنان را هم خواهد شنيد 
ولي در نهايت اين نظر كه معافيت مالياتي حذف شود، 
نبايد ديدگاهِ غالب باشد. البته اظهارات اين نماينده در 
حالي است مجلس مي گويد چون اين طرح به قانون 
تبديل شده، بايد اجرايي شود. از اين رو، ضرورت دارد 
نمايندگان مجلس و اعضاي كميسيون تلفيق به اين 
موضوع مهم توجه كنند كه مناطق آزاد فرصت است نه 
تهديد و نمايندگان مجلس بايد در اين موضوع مراقب 

فرار سرمايه به كشورهاي رقيب همسايه باشند.
    اعتراض تند »محمد« 

به قانون جديد ماليات ستاني!
ش��يوه جديد اخ��ذ ماليات از مناط��ق تجاري يك 
مخالف سرس��خت ديگر هم دارد؛ س��عيد محمد. 
دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد درباره اين تصميم 
در اظهاراتي گفته اس��ت كه اخ��ذ ماليات بر ارزش 
اف��زوده از فع��الان اقتص��ادي در مناط��ق آزاد در 
گزارش كميسيون تلفيق آمده و حتي اخذ ماليات 
عايدي بر سرمايه از مناطق آزاد هم از سوي برخي 
از نماين��دگان مجلس در حال پيگيري اس��ت و از 
سوي ديگر در بخش معافيت گمركي هم همكاري 
لازم به عمل نمي آيد و به نوعي اين مزيت هم حذف 

شده است.
س��عيد محمد با بيان اينكه تقريبا تمام مش��وق ها و 
محس��نات جذب س��رمايه به مناطق آزاد را از بين 
بردند، ادام��ه داد: برخي از نمايندگان مجلس هم به 
اين موضوع اذعان داش��تند كه حذف معافيت هاي 
مالياتي در مناط��ق آزاد باعث كوچ س��رمايه از اين 
مناطق و كشورمان به كشورهاي همسايه خواهد شد.

او با اش��اره ب��ه مش��وق هاي ماليات��ي در مناطق 
آزاد كش��ورهاي همس��ايه به »ايلنا« گفته اس��ت: 
معافيت ه��اي مالياتي در مناطق آزاد كش��ورهاي 
اطراف ايران بسيار طولاني مدت است به طوري كه 
مدت زمان معافيت مالياتي در برخي از اين كشورها 
بالاي 30 سال اس��ت و حتي در امارات به 50 سال 

هم مي رسد.
محمد با تاكيد بر اينكه م��دت زمان معافيت هاي 
مالياتي مصوب قانون در مناطق آزاد ايران 20 سال 
است اما رعايت نمي شود و به يك باره خلاف قانون 
اين مشوق حذف مي شود. اين اقدام را حتي خلاف 
شرع مي دانم چراكه وقتي سرمايه گذاري با توجه 
به قانون معافيت 20 س��اله از ماليات برنامه ريزي 
كرده و ب��ا اعتماد به قانون س��رمايه خ��ود را وارد 
اين مناطق كرده در س��ال پنجم س��رمايه گذاري 
و فعاليت اقتصادي ب��ه يك باره اين قانون را حذف 
مي كنند. او گفته اس��ت: اگر قرار باشد به يك باره 
رقم قاب��ل توجهي را ب��ه عنوان مالي��ات بپردازند 
به طور قطع مزيت سرمايه گذاري در اين مناطق از 
دست مي رود و ديگر انگيزه و توان ادامه فعاليت را 

نخواهند داشت.
او در ادامه با تاكيد بر اينك��ه اخذ ماليات از فعالان 
اقتص��ادي و س��رمايه گذاران مناط��ق آزاد باعث 
مهاجرت س��رمايه از كش��ور مي ش��ود، افزوده كه 
رقم فرار س��رمايه از كش��ورمان به تركيه در چند 
س��ال گذش��ته بس��يار چش��مگير بوده و ش��اهد 
فرار س��رمايه به س��مت ام��ارات هم هس��تيم اين 
درحالي اس��ت كه بايد ب��ا مش��وق هاي جذاب نه 

تنه��ا س��رمايه داخلي را در كش��ور حف��ظ كنيم 
 بلك��ه به دنب��ال ج��ذب س��رمايه گذار خارجي به 

مناطق آزاد باشيم.
براساس آمار اعلامي او، در حال حاضر 2500 واحد 
صنعتي در مناطق آزاد مش��غول به كار هستند كه 
اگر در س��ال پشتيباني و مانع زدايي از توليد به اين 
واحدها كم��ك كنيم مي توانيم نرخ بيكاري در اين 
مناطق را به شدت كاهش دهيم و براي مردم بومي 
مناطق آزاد اشتغالزايي كنيم. اما متاسفانه در حال 
حاضر به اين موضوع��ات توجهي نمي كنند و فقط 
به دنبال اخذ ماليات هس��تند. محم��د درباره اخذ 
ماليات 18 درصدي از فعالان اقتصادي در مناطق 
آزاد نيز به ارايه توضيحاتي پرداخته و گفته است: در 
حال حاضر در شرايطي كه فعالان و سرمايه گذاران 
حوزه توليد در مناطق آزاد ك��ه طبق قانون بايد از 
ماليات معاف باش��ند دو بار ماليات بر ارزش افزوده 

مي پردازند.
او توضي��ح داده: در جزييات قان��ون جديد مالياتي 
كه 13 دي ماه امس��ال ابلاغ شد، مناطق آزاد ديده 
نشد و اين مناطق هم مشمول قانون جديد شدند. 
امروز سرمايه گذار فعال در حوزه توليد يك بار وقتي 
كه مواد اوليه از سرزمين اصلي خريداري مي كند، 
ماليات بر ارزش افزوده را پرداخت مي كند و يك بار 
هم وقتي ك��ه توليد را انجام داده و در هنگام انتقال 
محصول نهايي به س��رزمين اصلي ماليات بر ارزش 
افزوده را مي پردازد. در حال حاضر فعالاني كه قرار 
بوده از پرداخت 9 درصد مالي��ات بر ارزش افزوده 
معاف باش��ند ام��روز 18 درصد مالي��ات بر ارزش 

افزوده مي پردازند.
او با بيان اينكه پس از ابلاغ اين قانون جديد بسياري 
از توليدكنندگان فع��ال در مناطق آزاد خط توليد 
خود را متوقف كرده اند، عنوان كرده: درخواس��ت 
داده ايم، اجراي اين قانون جديد مالياتي در مناطق 
آزاد تا زمان تنظيم شيوه نامه جديد متوقف شود اما 
مي گويند از آنجايي كه به قانون تبديل شده امكان 

توقف در اجرا را نداريم. 
نكته جالب اين اس��ت كه هم گمرك و هم سازمان 
ام��ور مالياتي اذعان دارند كه اين قانون داراي ايراد 
و ابهام است و در خصوص مناطق آزاد قابليت اجرا 
ندارد. اخيرا رييس كميس��يون اقتصادي هم اعلام 
كرده كه اين قان��ون درباره مناطق آزاد ايراد دارد و 
بايد اجراي آن متوقف ش��ود. محمد مي گويد: اگر 
قرار اس��ت كه تغييري در قوانين مرتبط با مناطق 
آزاد ايجاد ش��ود اين تغيير بايد در چارچوب قانون 
چگونگي اداره مناطق آزاد باشد و نه از طريق قانون 

بودجه و غيره.
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زمزمه حذف ارز ترجيحي 
باعث احتكار برنج شد

زمزمه حذف ارز ترجيحي كه شروع شد، بعضي ها دست 
به احتكار روغن، برنج، و گندم زدند كه دولت بايد نظارت 
بر بازار را افزايش دهد. يك عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس احتكار برنج ايراني را تأييد كرد و با اشاره به آمار 
توليد برنج در سال گذشته، گفت كه قاعدتا نبايد اين 
مشكل را مي داش��تيم. زمزمه حذف ارز ترجيحي كه 
شروع شد، بعضي ها دست به احتكار روغن، برنج، و گندم 
زدند.به گزارش ايسنا، ذبيح الله اعظمي در مورد گراني 
مجدد برنج ايراني گفت: بررسي عوامل افزايش قيمت 
برنج ايران��ي و راهكار هاي برون رفت از وضع موجود در 
دستور كار كميسيون كشاورزي، آب، منابع طبيعي و 
محيط زيست مجلس قرار داشت تا اينكه سويه جديد 
بيماري اميكرون شيوع يافت و جلسات اين كميسيون 
تعطيل ش��د.نماينده جيرفت و عنبرآباد در مجلس با 
اشاره به بازديدش به همراه رييس كميسيون كشاورزي 
مجلس از اسكله شهيد رجايي بندرعباس گفت: ما از 
يك كشتي در حال تخليه برنج بازديد كرديم كه فكر 
مي كنم اين روز ها در حال طي كردن قرنطينه و مسائل 
اداري است، اميدوارم اين محموله به زودي توزيع شود 
و از التهاب بازار كم كند.اين عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس با اش��اره به تشكيل شدن سامانه بازرگام براي 
خريد برنج دولتي گفت: مردم با رجوع به اين س��امانه 
مي توانند خري��د اينترنتي كنن��د و در منزل تحويل 
بگيرند. زيرساخت هاي اين سامانه كه واسطه را حذف 
كرده است، از پيش به خاطر التهاب بازار مرغ و تخم مرغ 
تشكيل ش��ده بود.اعظمي شائبه احتكار برنج ايراني را 
تأييد كرد و گفت: با توجه به آمار توليد برنج در س��ال 
گذشته، قاعدتا نبايد اين مشكل را مي داشتيم. زمزمه 
حذف ارز ترجيحي كه ش��روع شد، بعضي ها دست به 
احتكار روغن، برنج، و گندم زدند كه دولت بايد نظارت بر 
بازار را افزايش دهد.اعظمي با بيان اينكه ميزان متوسط 
عملكرد برنج در كش��ور پايين است، گفت: ما نيازمند 
آموزش، تحقيق و ترويج در اين زمينه هستيم؛ چيزي 
نزديك به 500 هزار هكتار زمين در گيلان و مازندران 
وجود دارد كه نيازمند زهكشي است و پس از زهكشي 
آماده كشت برنج اس��ت. كميسيون كشاورزي پيگير 

ماجراست، اما هنوز اقدام عملي صورت نگرفته است.

بررسي مشكلات اينترنت و تلفن 
۳ شهرستان استان مركزي

در جلسه اي در تفرش با حضور نماينده مردم در مجلس 
شوراي اس��لامي و مسوولان اس��تاني و 3 شهرستان 
آشتيان، تفرش و فراهان، مش��كلات مخابرات، فيبر 
نوري و وضعيت اينترنت هر سه شهرستان بررسي شد. 
در اين جلسه مقرر شد مش��كلات هر سه شهرستان 
توسط مس��وولان ذيربط پيگيري و حل و فصل شود و 
موارد لاينحل با پيگيري نماينده مردم آشتيان، تفرش 
و فراهان در مجلس ش��وراي اس��لامي در حضور وزير 
محترم ارتباطات بررسي شود.  همچنين مصوب شد 
تا دهه فجر 1400 بستر كلنگ زني فيبر نوري و تقويت 
آنتن دهي تلفن همراه در اين 3 شهرستان فراهم شود و 
در نيمه اول 1401 اينترنت و 119 كيلومتر فيبر نوري 
توسط مخابرات به بهره برداري برسد و مشكل برق سايت 
مخابراتي تفرش برق پشتيبان )باطري( مرتفع شود. 
همچنين مقرر شد جلسه اي با حضور وزير ارتباطات 
و مسوولان استاني و شهرستاني براي ساير مشكلات 
اينترنتي اس��تان مركزي برگزار گردد. جلسه بررسي 
مشكلات اينترنت و تلفن 3 شهرستان آشتيان، تفرش 
و فراهان با حضور بياتي نماينده مردم آشتيان، تفرش 
و فراهان در مجلس ش��وراي اس��لامي، خانم مهدوي 
مديركل فن��اوري و ارتباطات اس��تان مركزي، لطفي 
مديرعامل مخابرات استان، شكيبيان مدير واحد سيار 
همراه اول استان و روساي مخابرات هر سه شهرستان 
و فرماندار تفرش در فرمانداري تفرش برگزار شد.لازم 
به ذكر است پوشش اينترنتي استان مركزي ۷5 درصد 
و پوشش اينترنتي شهرستان هاي آشتيان و فراهان 83 

درصد است كه بالاتر از ميانگين استاني است.

بازديد مديركل ديوان 
محاسبات كردستان از تصفيه خانه 

فاضلاب سنندج و سد ژاوه
مديركل ديوان محاس��بات كردس��تان يكشنبه 24 
بهمن ماه از طرح توسعه تصفيه خانه فاضلاب سنندج 
و همچني��ن س��د ژاوه بازديد نم��ود.  در اي��ن بازديد 
مجتبي مقياسي مديركل ديوان محاسبات، مهندس 
تخت شاهي مديرعامل آبفا، مهندس آريانژاد مديرعامل 
آب منطقه اي، شانظري مدير پروژه هاي شركت آب و نيرو 
در كردستان و برخي ديگر از مسوولان حضور داشتند. 
در اين بازديد مديركل ديوان محاس��بات كردستان از 
بخش هاي مختلف تصفيه خانه فاضلاب سنندج و طرح 
ارتقاي آن و همچنين بخش هاي مختلف سد ژاوه بازديد 
نمود. مقيمي با اشاره به اينكه كار بزرگي در تصفيه خانه 
فاضلاب سنندج انجام شده است، گفت: انشاالله هرچه 
سريعتر بودجه مورد نياز ارتقاي تصفيه خانه فاضلاب 
سنندج تامين شود. وي با بيان اينكه ديوان محاسبات در 
كنار مديراني است كه دنبال حل مشكل باشند، افزود: 
از همه ظرفيت هاي دراختيار براي پيگيري اتمام طرح 
توسعه تصفيه خانه فاضلاب سنندج استفاده خواهيم 
كرد. مهندس تخت شاهي مديرعامل آبفا كردستان نيز 
ضمن ارايه گزارشي از نحوه فعاليت تصفيه خانه فاضلاب 
سنندج، جداسازي آب هاي سطحي از فاضلاب را يك نياز 
ضروري دانست و افزود: اين كار در سنندج عقيم مانده و 
بايد آب هاي سطحي توسط شهرداري سنندج هدايت 
و مديريت شود چراكه ورود اين آبهاي سطحي به تصفيه 
خانه فاضلاب فشار زيادي به تصفيه خانه وارد و موجب 

استهلاك آن مي شود.

شركت كروز به ياري تكميل 
خودروهاي ناقص شتافته است

اين روزها خبرهاي زيادي از تكميل و تجاري سازي 
خودروهاي ناقص منتشر مي ش��ود؛ طبق آخرين 
اطلاعيه ايران خودرو اين خودروساز در روز نزديك 
به 6 هزار خودرو را تكميل و تجاري سازي مي كند، 
خودروهايي كه طبق آخرين گفته سازمان بازرسي 
كمبود قطعه داشتند و به اين راحتي ها امكان تجاري 
سازي آنها وجود نداشت.س��ازمان بازرسي چندي 
 پيش اعلام كرد كه نزديك به »180 هزار خودرو «

 كف پاركينگ خودروس��ازان خ��اك مي خورد كه 
قطعه ندارند؛ اما قطعه سازان كشور به توصيه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت به نهضت داخلي سازي ورود 
كردند و توانستند بسياري از قطعات را داخلي سازي 
كنند و تحريم ها را دور بزنند.  ش��ركت كروز يكي از 
قطعه سازاني بود كه از زمان تحريم ها تاكنون فعاليت 
مس��تمري در توليد قطع��ات دارد، به طوري كه در 
همين مدتي كه خودروسازان نمي توانستند خودروها 
را تجاري و روانه بازار كنند، شركت كروز توانست 44 
ميليون قطعه توليد كند و تحويل خودروسازان دهد 
تا اين صنعت زمين نخورد.  علي يوسفي مدير فروش 
ش��ركت صنايع توليدي كروز با تاكيد بر كيفيت و 
نوآوري محصولات اين شركت گفت: در حال حاضر 
علاوه بر تامين بخشي از قطعات مورد نياز گروه بهمن، 
ساير خودروسازان از جمله سايپا و ايران خودرو نيز 
از قطعات توليد ش��ده در كروز اس��تفاده مي كنند. 
 يوسفي با اشاره به مش��كلات صنعت قطعه سازي 
همچون كمبود نقدينگي گف��ت: با اين وجود روند 
صعودي در توليد داشتيم و توانستيم دست كم 44 
ميليون قطعه توليد و به خودروسازان تحويل دهيم. 
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 26 ميليون، سايپا 16 ميليون و گروه بهمن 2 ميليون 
قطعه توليد كرديم و متناسب با افزايش تيراژ توليد 
خودروسازان در سال هاي آتي، روند رشد ادامه دارد. 
اين در شرايطي است كه قطعه سازان در توليد مواد 
اوليه با مشكل مواجه هس��تند و كمبود نقدينگي 
بر آنها فش��ار مالي زيادي وارد كرده است. مطالبات 
قطعه سازان از خودروساز ها البته ماجراي جديدي 
نيس��ت و از س��ال ها قبل همچنان ب��ه عنوان يك 
چالش بزرگ در صنعت خودروي كشور مطرح بوده 
است. طبق آخرين گزارش ها، طلب قطعه سازان از 
شركت هاي خودروساز به بيش از 45  هزار ميليارد 
تومان رسيده اس��ت. اين مطالبات عقب افتاده، سه 
آس��يب جدي به خودروس��ازي وارد كرده كه افت 
توليد و مختل شدن داخلي سازي را شامل مي شود.

نكته حائز اهميت اينجاس��ت كه قطعه سازان طي 
دوران تحريم در نهضت داخلي س��ازي قطعات كه 
توس��ط وزارت صمت دولت دوازدهم ب��ه راه افتاد، 
مش��اركت كردند و طبعا انتظار داش��تند حالا كه 
پاي س��اخت داخل در ميان اس��ت، روند پرداخت 
مطالباتشان تسريع ش��ود اما اين اتفاق رخ نداد، اما 
نكته ديگري كه وجود دارد اين است كه شركت كروز 
با وجود اين مطالبات كار توليد را به زمين نگذاشته 
و توانس��ته توليد را ادامه ده��د، موضوعي كه نظر 
نمايندگان مجلس را جلب كرده است. جليل رحيمي 
نماينده مردم سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامي با 
بيان اينكه فعاليت شركت كروز در بين قطعه سازان 
بسيار مثبت بوده است، گفت: اكنون حدود 60 درصد 
قطعات خودروسازان چه قطعات تزئيني و چه قطعات 
برقي را شركت كروز توليد مي كند و اين شركت تامين 
كننده بسياري از قطعات خودروهاي داخلي است. 
نماينده مردم سقز و بانه در مجلس شوراي اسلامي 
با تاكيد بر اينكه شركت كروز توانمندي بسيار بالايي 
در توليد قطعات خودرو دارد، گفت: اين شركت در 
كنار فعاليت مثبت، ايجاد شغل كرده و اكنون افراد 
زيادي خرج زندگي خود را از فعاليت در اين شركت 
در مي آورند كه اين موارد جزو نكات مثبت اين شركت 
به شمار مي آيد. رحيمي گفت: به دليل اينكه شايد 
رقابتي احس��اس نمي كنند كمي در كيفيت توجه 
نكنند كه آن نيز بسيار اندك است اما چون توانمندي 
بسيار بالايي دارد، مجلس از اين شركت توليد كننده 
حمايت مي كند. نماينده مردم سقز و بانه در مجلس 
شوراي اسلامي با بيان اينكه تحريم ها براي شركتي 
مانند كروز يك فرصت بوده اس��ت، گف��ت: در اين 
شرايط سخت تحريمي فقط 5 تا 10 درصد قطعات 
يك خودرو را شركت كروز نمي سازد آن هم در كل 
اين قطعات در ايران ساخته نمي شود ، يعني در كل 
جهان تنها برخي كشورها سازنده آن قطعات هستند.

رحيمي با تاكيد بر اينكه اگر سيس��تم ساخت اين 
قطعات در كشور وجود داشت، شركت كروز آنها را 
نيز مي ساخت، گفت: در زمينه هاي ساخت قطعات 
ش��ركت كروز به خودكفايي بالايي رسيده كه قابل 
تقدير است. اين تنها يك بعد ماجراست؛ بعد ديگر 
اشتغال زايي اس��ت، امروزه اشتغال در شركت هاي 
صنعتي كاري سخت و شايد نشدني است؛ با اين حال 
شركت كروز اقدام به ايجاد اشتغال كرده و توانسته 
12 هزار نفر از بانوان را در دل خود جاي دهد، كاري 
كه هيچ شركت توليدي تاكنون انجام نداده و اولين 
شركتي اس��ت كه به كمك آمده و در سخت ترين 
ش��رايط هم از بانوان و هم از صنعت خودرو حمايت 
كرده است. فراموش نكنيم، در شرايطي كه تحريم 
 ش��ديم و صنعت خودرو زمين خورد، اين ش��ركت 
قطعه سازي كمر همت بست و نگذاشت خودروسازان 
به دليل نداش��تن قطعه تعطيل شوند و چه بسا اگر 
تعطيل مي شدند تعداد زيادي خانوار بيكار مي شدند 

و معلوم نبود تاكنون چه اتفاقي برايشان رخ مي داد.

زنگ خطر خروج سرمايه با قانون مجلس به صدا درآمد؟ 

مركز پژوهش هاي اتاق ايران بررسي كرد

دعواي ماليات ستاني از مناطق تجاري 

فرصت هاي اقتصادي چين براي ايران 
در ي��ك پژوه��ش پيامدهاي چرخش سياس��ت 
اقتص��ادي چين از يك سياس��ت اقتص��ادي باز و 
توسعه گرا، به سياست توجه بر توليد داخلي بررسي 
شده تا به اين پرسش پاس��خ دهد كه اين چرخش 
چه پيامدها و فرصت هايي براي اقتصاد ايران دارد؟

مرك��ز پژوهش هاي ات��اق ايران با انتش��ار گزارش 
»چرخه دوگانه چي��ن: ابعاد و پيامدها براي ايران« 
به بررس��ي ابع��اد، مفه��وم و پيامده��اي چرخش 
سياس��ت اقتصادي چين از يك سياست اقتصادي 
باز و توس��عه گرا، ك��ه براي چندين دهه مس��وول 
حركت چين به س��مت تس��لط بر اقتص��اد كلان 
جهاني شناخته مي شد، به سياست چرخه دوگانه 
كه تاكيد اصل��ي آن بر اهميت ب��ه اقتصاد داخلي 

است، مي پردازد.
اهميت سياس��ت هاي اقتصادي چين براي ايران، 
ب��ه ويژه در ش��رايط كنوني كه كش��ور تحت تأثير 
تحريم هاي بين المللي قرار داشته و نياز به محملي 
ب��راي تقويت تاب آوري دارد، بر كس��ي پوش��يده 

نيس��ت. رفتار اي��ن كش��ور در عرصه سياس��ي و 
اقتصادي، به ويژه در س��ال هاي اخير، توانس��ته در 
بس��ياري از مقاطع زمان��ي، تضمين كننده منافع 
اقتصادي ايران باشد. لذا بررسي پيامدهاي چرخه 
دوگان��ه چين براي كش��ور م��ا از اهمي��ت بالايي 

برخوردار است.
چرخه دوگانه چين، به عن��وان مدلي جديد از رابطه 
ميان بازار داخلي و اقتصاد سياسي بين المللي، مبين 
نقش كليدي و پيش��ران بازار داخل��ي در اقتصاد، در 
عين ارتب��اط متقابل و اصلاح رابطه ميان بازار داخلي 
و بين المللي اس��ت. هدف اين مدل، توس��عه اقتصاد 
دانش بنيان و قرار گرفتن چي��ن در حلقه هاي بالاتر 
زنجيره جهاني ارزش همزمان با تقويت تقاضاي داخلي 

و كاهش وابستگي به زنجيره ارزش جهاني است.
چين در پاسخ به دو روند غالب اين مدل را طراحي 
كرده اس��ت. نخس��ت تغيير در محيط بين المللي 
اقتصاد سياسي اين كش��ور در نتيجه تلاش امريكا 
در دهه اخير براي مهار و رقابت با اين كش��ور و دوم 

اجراي استراتژي توسعه صنعتي چين كه به نوعي 
نماد گسس��ت تدريجي اين كشور از توليد صنعتي 
با فناوري پايين و متوس��ط و حركت آن به س��مت 

حلقه هاي بالاتر زنجيره ارزش است.
در همي��ن راس��تا، حماي��ت از مص��رف داخلي و 
متنوع سازي تجارت در دس��تور كار برنامه اجرايي 
چي��ن قرار گرفته اس��ت. ارايه مش��وق هاي جديد 
به س��رمايه گذاران خارج��ي در حوزه هاي مرتبط 
با حلقه هاي ب��الاي زنجيره ارزش، متنوع س��ازي 
واردات با هدف تمركز بر بازارهاي نوظهور و كاهش 
وابس��تگي به بازارهاي غرب، س��رمايه گذاري هاي 
عظي��م در حوزه فلزات كمي��اب در داخل و خارج، 
گسترش ش��بكه لجس��تيك جديد در قالب ابتكار 
كمربن��د- راه و نيز ت��داوم ارايه يارانه هاي بس��يار 
س��نگين به بخش ان��رژي و حوزه ه��اي تحقيق و 
توس��عه، از جمله برنامه هاي اجرايي اين كشور در 

ذيل سياست چرخه دوگانه است.
اگرچه سنجش پيامدهاي چرخه دوگانه بر موقعيت 

ايران دشوار است، اما به نظر مي رسد از منظر اقتصاد 
كلان جهاني، رقابت ميان چين و امريكا و دوقطبي 
ش��دن فضاي قدرت اقتصادي جهان، ضامن ايجاد 

فرصت هاي سودمندي براي ايران باشد.
توجه بيش��تر چين به كش��ورهاي درحال توسعه و 
نگراني فزاينده اين كش��ور در م��ورد امنيت انرژي 
و امني��ت غذاي��ي از جمله اين فرصت ها اس��ت. با 
توجه به خ��روج چين از بازار امري��كا و نيز افزايش 
توانمندي هاي فناورانه چين، بازارهاي متوس��طي 
چون ايران بيش از گذشته براي شركت هاي چيني 

جذاب خواهد بود.
علاوه بر اين، اي��ران مي تواند به صورت پايدار منابع 
انرژي مورد نياز چين و نيز بخش��ي از منابع غذايي 
اين كش��ور را، چه از مس��يرهاي خش��كي و چه از 
مس��يرهاي درياي��ي تأمين كند. لذا بررس��ي هاي 
موش��كافانه و برنامه ريزي دقيق سياس��ت مداران 
ايراني، نقش مهمي در بهره برداري هر چه بيشتر از 

فرصت هاي بالقوه ايجاد شده دارد.
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خبرروز

قله پيك ششم؛ در ميانه  اسفند
احتمالا از اواس��ط اسفند ماه به قله پيك ششم مي رسيم و ممكن اس��ت تا يك ماه ونيم در قله ماندگاري داشته باشد. دكتر بابك 
عشرتي، اپيدميولوژيست با اشاره به اينكه اكنون در بازوي صعودي موج ششم كرونا هستيم، گفت: اين صعود سرعت بالايي هم 
دارد. فكر مي كنم حدود ۳ تا ۴ هفته آينده به همين شكل درگيري با بيماري وجود داشته باشد و تصورات اين است كه تا حدود يك 
ماه  و نيم در قله پيك بمانيم. البته اين موضوع در كشورهاي مختلف متفاوت است، برخي مدت طولاني تري در قله ماندند و برخي 
سريع تر به روند نزولي رسيده اند. الزاما نياز نيست همه به اين سويه از كرونا بيمار شوند تا ايمني جمعي حاصل شود. ايمني جمعي 

يعني كساني كه واكسن زدند و كساني كه بيمار شدند؛ اگر اين شاخص به درصد قابل توجهي برسد، روند پيك كاهشي مي شود.

ادامهازصفحهاول

ظرفيت هاي اقتصادي 
گردشگري در كرمانشاه

 محور گردشگري كش��ور داريم؛ محوري كه بيشتر 
گردشگران داخلي و طي سال هاي اخير، گردشگران 
داخلي و خارجي را به سمت خود جذب كرده است . 
ملكي يادآور ش��د: در غرب كش��ور هم مسير كشور 
عراق را داريم، مسيري كه در آن گردشگري مذهبي 
و تجارت مرزي و گردش��گري س��امت، فعال باشد 
و گردش��گران قابل توجهي از داخل و كش��ورهاي 
مسلمان همسايه، به آن س��فر كنند و باعث جذب 
سرمايه در زمينه گردشگري سامت شود. وي با بيان 
اينكه منطقه اورامانات و مناطق مرزي غرب كشور، در 
اين ميان مغفول مانده و متاسفانه مسير گردشگري 
نيست، گفت: اگر كشور عراق و دو استان كردستان 
و كرمانشاه را هم به عنوان يك مسير در نظر بگيريم، 
در اين مسير عاوه بر آثار تاريخي، جاذبه هاي طبيعي 
و فرهنگي و اضافه ش��دن گردشگري سامت به آن، 
باعث رونق گردشگري و شكوفايي اقتصاد پايدار كه 
تنوع بسيار بالايي را براي گردشگران خواهد داشت، 
مي ش��ود. اين فعال گردش��گري ادامه داد: در مسير 
كاس��يك گردش��گري اورامانات و مناطق مرزي 
گردشگري س��امت ارايه خدمات پزشكي و توجه 
بيشتر به طب سنتي و گياهان دارويي بيشتر شاهد 
جاذبه هاي تاريخي و طبيعي خود به خود باعث جذب 
توريسم اما در مسير غرب كشور جاذبه هاي طبيعي و 
فرهنگي نيز بسيار چشم نواز و قابل توجه هستند. وي 
 مسير گردشگري غرب در مناطق مرزي را مسيري 
جذاب براي گردش��گران خواند و گفت: به رغم همه 
ظرفيت هايي كه در اين مسير داريم، اما متاسفانه بنا 
به دلايلي توسعه نيافته است. ملكي يكي از دلايل اين 
عدم توسعه يافتگي را بحث زيرساخت ها عنوان كرد 
و افزود: متاس��فانه در بحث زيرساخت ها مشكاتي 
داريم؛ براي مثال تعداد هتل ها و رستوران هاي داراي 
استانداردهاي لازم در اين منطقه چندان نيست، به 
گونه اي كه در غرب كشور تنها دو هتل پنج ستاره داريم 
كه آن هم در كرمانش��اه هستند و بيمارستان و ارايه 
پزشكان متخصص و توجه به احداث بيمارستان هاي 
مجهز و راه اندازي تورهاي گردش��گري سامت بين 
كش��ور ايران و عراق را لازم و ضروري مي دانم، چون 
از طريق آژانس هاي داراي مجوز مي توانيم اطمينان 
از مس��ير رفت آمد در زمينه گردش��گري سامت را 
افزايش بدهيم. وي ادام��ه داد: مابقي هتل هاي اين 
منطقه كيفيت خدمات شان، مطابق با ستاره هاي شان 
نيست يا اينكه در بحث تبديل خانه هاي تاريخي به 
اقامتگاه هاي سنتي چندان سليقه گردشگران مختلف 
را در نظر نگرفته ايم كه اگر يك نمونه بخواهيم مثال 
بزنيم در اقامتگاه هاي ما تختخ��واب وجود ندارد، در 
حالي كه گردشگران خارجي به خوابيدن روي زمين 
عادت ندارند يا سرويس هاي بهداشتي، توالت فرنگي 
در كنار چشمه هايي كه در سطح شهر و بيمارستان ها 

وجود ندارد.

رويداد

فرمان��ده انتظامي تهران بزرگ با تش��ريح برخي از 
مصاديق برخورد با تخلفات موتورسيكلت س��واران 
گفت: با توجه به اينكه گواهينامه موتورسيكلت به 
زنان داده نمي شود رانندگي اين افراد با موتورسيكلت 
ممنوع بوده و با آن برخورد مي شود. سردار حسين 
رحيمي گفت: گاي��ه مردم از تخلف��ات بعضي از 
موتورسيكلت س��واران زياد ش��ده بود و متأسفانه 
ما شاهد آن هس��تيم كه رفتار اين افراد سبب بروز 
يكس��ري از تصادفات و حوادث جبران ناپذير براي 
خودشان يا ديگر ش��هروندان شده است. در همين 
راستا نيز با تدبير سردار فرمانده كل انتظامي كشور بنا 
شد تا طرح برخورد با تخلفات موتورسيكلت سواران 
و در واقع انضباط بخشي به تردد اين افراد اجرا شود 
و همانطور كه گفتم اين ط��رح از روز ۳۰ بهمن ماه 
در ۱۰۰ نقطه از ش��هر تهران اجرا مي شود. رحيمي 
با بيان اينكه پليس به هيچ عنوان مخالف اس��تفاده 
از موتورسيكلت نيست، افزود: ما وضعيت و شرايط 
موتورسيكلت س��واران را درك مي كنيم و هدف ما 
از اجراي چنين طرح هايي اجراي قوانين از س��وي 
تمامي كاربران ترافيك از جمله موتورسيكلت سواران 
است. اين امر نيز موجب حفظ سامت موتورسيكلت 
سواران، ديگر شهروندان و افزايش انضباط در عبور 

و مرور خواهد شد.
رحيمي در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه پليس در 
اجراي اين طرح با چه مواردي برخورد خواهد كرد، 
گفت: انجام حركات مخاطره آميز يكي از جدي ترين 
اولويت هاي ما اس��ت. تمامي موتورسيكلت سواران 
مانند تمامي رانندگان بايد قوانين را رعايت كنند. از 
اين رو انجام هر گونه حركات مخاطره آميز از جمله 
مواردي اس��ت كه با آن برخورد مي شود. حركت در 
خاف جهت عبور و عبور موتورسيكلت س��واران از 

پياده روها نيز از جمله اين موارد است.

رييس پليس تهران ادامه داد: تردد از خط ويژه تخلف 
ديگري اس��ت كه حتما با آن برخورد مي شود چرا 
كه خط ويژه محل عب��ور اتوبوس هاي مجاز و تردد 
خودروهاي امدادي در ش��رايط اضطراري اس��ت و 
خودروهاي شخصي و موتورسيكلت ها اجازه تردد 
از آن را ندارند. اما متأس��فانه ش��اهد آن هستيم كه 
برخي از موتورسيكلت س��واران حتي در شرايطي 
كه تردد در مس��ير خودروهاي ديگر روان است باز 
هم وارد خط ويژه مي شوند. تأكيد مي كنم كه هيچ 
موتورسيكلت سواري تحت هيچ شرايطي اجازه ورود 
به خط ويژه را ن��دارد و از اين رو پليس با آن برخورد 
مي كند. رحيمي تخلفات مربوط به پاك ش��امل 
مخدوش كردن پاك، نداشتن پاك، تغيير در ارقام 
پاك و هر آنچه كه موجب ديده نشدن پاك شود 
را موضوع ديگري دانس��ت كه پليس با آن برخورد 
خواهد كرد و گفت: در اين شرايط نيز موتورسيكلت 
حتما توقيف خواهد ش��د و با توجه به اينكه چنين 
موضوعاتي جرم تلقي مي ش��ود احتمال تش��كيل 

پرونده قضايي براي متخلفان وجود دارد.
او با بيان اينكه پليس با حمل بار غيرمتعارف از طريق 
موتورسيكلت ها نيز برخورد خواهد كرد، خاطرنشان 
كرد: حمل بار غيرمتعارف چه از سوي موتورسيكلت 
و چه از س��وي وانت ها و ديگر وسايل حمل و نقلي 
ممنوع است و بار بايد متناس��ب با ظرفيت وسيله 
باشد. بنابراين در رابطه با موتورسيكلت سواران نيز با 
حمل بار متعارف برخورد خواهيم كرد. البته منظور 
آن نيست كه اگر يك جعبه كوچك پشت موتور بود با 
آن برخورد مي شود. منظورمان بار غيرمتعارف است.

رحيمي ادامه داد: موض��وع ديگري كه پليس با آن 
برخورد مي كند رانندگي افراد فاقد گواهي نامه است. 
كسي كه گواهي نامه نداشته باشد اجازه ندارد وسايل 
نقليه اعم از خودرو و موتورس��يكلت را ندارد. در اين 

ميان با توجه به اينكه براي بانوان نيز تاكنون گواهي 
نامه اي صادر نشده با اين تخلف نيز به عنوان رانندگي 

بدون گواهي نامه برخورد خواهد شد.
او در رابطه با اينكه چه برخوردي با اين تخلفات انجام 
خواهد شد، گفت: اين موتورسيكلت ها حداقل ۱۲ 
ساعت توقيف خواهند شد. البته فعا برنامه اي براي 
انتقال آنها به پاركينگ نخواهيم داشت و اين توقيف 
ساعتي خواهد بود. در پايان نيز راكبان وسايل نقليه 
بايد تعهد بدهند كه ديگر اين جرايم را تكرار نكرده و 
عاوه بر آن جرايم رانندگي معوق خود را نيز در مدتي 
معلوم پرداخت كنند. رحيمي اضافه كرد: البته اگر 
پس از ۱۲ ساعت صاحب موتورسيكلتي نسبت به 
ترخيص آن اقدام نكند طبيعي است كه به پاركينگ 

منتقل خواهد شد.

     موتوريار تعطيل نشده
فرمانده انتظامي تهران بزرگ افزود: اين طرح در كنار 
طرح موتوريار اجرا خواهد شد و طرح موتوريار تعطيل 
نشده است. او درباره معرفي موتورسيكلت سواران 
 متخل��ف ب��ه مراج��ع قضاي��ي ني��ز گف��ت: اگر 
موتورسيكلت س��وار عاوه بر تخلف مرتكب شده 
جرمي ديگر نيز مرتكب شده باشد طبيعتا به مراجع 

قضايي نيز معرفي خواهد شد.
رحيمي درباره ساعت اجراي اين طرح نيز به ايسنا 
گفت: طرح انضباط بخشي موتورسيكلت سواران در 
طول شبانه روز و همانطور كه گفتم در ۱۰۰ نقطه از 
تهران اجرا خواهد شد. البته ممكن است نقاط اجراي 
اين طرح افزايش پيدا كند. او در پايان ابراز اميدواري 
كرد كه با مشاركت مردم و همراهي تمامي مسوولان 
بتوان طرح انضباط بخش��ي موتورسيكلت سواران 
را تا زمان حصول نتيجه مناس��ب و اصاح برخي از 

رفتارهاي غلط ترافيكي اجرا كرد.

برخورد با موتورسواري زنان

گليماندگار|
مدت هاست كه اخباري مبني بر كمبود 
دارو در كشور از سوي برخي مسوولان 
منتشر مي شود و به دنبال آن برخي ديگر اين اخبار 
را تكذيب مي كنند، اما واقعيت اين است كه اگر سري 
به داروخانه هاي شهر و به خصوص داروخانه هايي كه 
اقام دارويي بيم��اران خاص را ارايه مي دهند بزنيم 
متوجه مي ش��ويم كه كمبود برخي اق��ام دارويي 
واقعي است. هستند بيماراني كه با توجه به حياتي 
ب��ودن داروي مورد مصرفش��ان نمي توانند آن را در 
موعد مقرر تهيه كنند و اغلب از س��وي مس��وولان 
داروخانه ها به روزها و هفته هاي آتي حواله مي شوند. 
همين چند وقت پيش بود كه داروي بيماران ديابتي 
ناياب شد بعد نوبت به بيماران  ام اس رسيد بعد ازآن 
بيماران هموفيلي و بعد هم بيماران سرطاني. هر بار 
يك يا چند قلم از داروهاي مورد نياز اين بيماران در 
داروخانه ها ناياب مي شد و البته هميشه هم با وعده 
تامين يكي، دو روزه از سوي مسوولان به اين كمبودها 
پاسخ داده مي ش��د اما ش��ايد چند هفته هم طول 
مي كش��يد تا بالاخره محموله تازه اي از اين داروها 
 از راه برس��د و بيماران بتوانند براي كمتر شدن رنج 
بيماري شان از آن اس��تفاده كنند. اما اين وضعيت 
قرار است تا چه زماني ادامه داشته باشد. در حالي كه 
بيشتر كارشناس��ان حوزه دارو بر اين باورند كه عدم 
تامين ارز دارو باعث بروز چنين مشكاتي مي شود، 
اما وزارت بهداشت و درمان و در راس آن دولت چنين 
نظراتي را قب��ول ندارند و معتقدند ني��از به واردات 
دارو در كشور به حداقل رسيده و توليدهاي داخلي 

مي توانند جوابگوي نياز مردم باشند. 

    ني�از ۹۰ه�زار ميلي�ارد تومان�ي دارو و 
تجهيزات پزشكي در بودجه سال آتي

اين در حالي است كه روز گذشته رييس سازمان غذا و 
دارو، دكتر دارايي در نشست خبري خود به خبرنگاران 
گفت: در زمينه بودجه ۱۴۰۱ آنچه كه ما به كميسيون 

تلفيق ارايه داديم كه در ابتدا با آن موافقت ش��د، اين 
بود كه اگر بخواهيم تامين پاي��دار دارو را با كمترين 
كمبودها و بدون افزايش قيمت ها داشته باشيم، حوزه 
دارو و تجهيزات پزشكي به ۴ ميليارد دلار حتما نياز 
خواهد داشت. ما سال ۱۳۹۷ بالغ بر ۳.۹ ميليارد دلار 
در اين حوزه مصرف كرديم. بنابراين بعد از سه سال 
انتظار نمي رود كه كمتر از اين مبلغ نياز داشته باشيم. 
اگر معادل ريالي آن بخواهد داده شود، پيشنهاد ما بالغ 
بر ۹۰ هزار ميليارد تومان بود كه بتوانيم هم پوشش 
كافي را در داروه��ا دهيم و هم براي بيماران خاص و 
صعب العاج پوش��ش ۱۰۰ درصدي ايجاد كنيم و تا 
درب منزل دارورساني را انجام دهيم كه در هر صورت 

اين يكي از برنامه هاي مهم سال آينده ما خواهد بود.
حال سوال اينجاست دولت چقدر به پرداخت اين 
مبلغ پايبند خواهد بود و آيا در سال آينده كشور با 
كمبود دارو مواجه نخواهد بود، اين پرسشي است 
كه تنها دولتمردان مي توانند به آن پاسخي درست 

و قاطع بدهند.

    كمبود دارو كاملا جدي است
دكتر پويه رييس يكي از داروخانه هاي تهران در مورد 
كمبود برخي اق��ام دارويي به »تعادل« مي گويد: با 
انكار نمي توانيم كاري از پيش ببريم وقتي حتي برخي 
داروهاي توليد داخل هم در داروخانه ها پيدا نمي شوند 
و تهيه آنها براي بيماران سخت است چطور مي توانيم 
بگوييم كه داروهاي خارجي به راحتي در دس��ترس 

بيماران قرار دارند.
او مي افزايد: براي نمونه فلوكستين دارويي است كه 
اغلب افراد از اين دارو اس��تفاده مي كنند، احتياج به 
نسخه پزشك ندارد و بيشتر براي از بين بردن استرس 
و اضطراب استفاده مي ش��ود، ماه ها ناياب شده بود 
و بس��ياري از افراد براي خريدن همين داروي ساده 
با مش��كل مواجه بودند. متاس��فانه مساله اين است 
كه مسوولان فكر مي كنند با تكذيب كردن واقعيت 
مي توانند مشكات را حل كنند اما چنين مساله اي 

اصا امكان ندارد، برخي داروها با جان افراد سر و كار 
دارد و نبود آنها يا دير رسيدنشان به بيماران مي تواند 

عواقب جبران ناپذيري داشته باشد.

    كمبود داروي هموفيلي 
موجب معلوليت مي شود

احمد قويدل، عضو مجمع عمومي كانون هموفيلي 
ايران، درباره كمبود برخي فاكتورهاي انعقادي خون 
براي بيماران هموفيلي به تعادل مي گويد: واقعا سوال 
اينجاست كه آيا مسوولان مي دانند اين كمبودهاي 
ادواري دارو موج��ب معلوليت بيم��اران هموفيلي 
مي ش��ود؟ به نظر من قطعاً مي دانند. آيا مس��وولان 
مي دانند كه روياهاي كودكان هموفيلي به دليل عدم 
احساس مسووليت و انجام وظيفه مسوولان قرباني 
مي شود؟ بايد باور كنيم كه حتماً نمي دانند! راهكار اين 
است كه فرآيندهاي سفارش دارو و تقويم واردات دارو 
از پاسماي ايراني مورد بازبيني قرار گيرد. مسوولان 
فرياد درد بيماران هموفيلي را بشنوند، من نمي دانم 
كه اين چه رسمي است در مملكت ما باب كرده اند كه 
بيمار كف خيابان درد خود را فرياد كند. مگر مملكت 
كارشناس ندارد. مگر اين بيماري ها نوظهورند. مگر 

تأمين سامت وظيفه حاكميتي نيست.
او در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: متاسفانه 
مسوولان حتي در برخي مواقع از اينكه تعداد واقعي 
بيماران خاص را شناسايي كنند و به تعداد آنها دارو 
توليد يا وارد كنن��د هم عاجز مانده ان��د. مگر تعداد 
بيماران مبتا به ديابت، بيماران هموفيلي و بسياري از 
بيماران خاص ديگر مشخص نيست، اگر نيست كسي 
بايد در مورد كوتاهي كه در اين زمينه صورت گرفته 
پاسخگو باشد، و اگر هم آمار و ارقام مشخص است بايد 
بگويند چرا در اين ش��رايط بيماران هر بار براي تهيه 
دارويي كه هم ميزان مصرف آن و هم دوز مصرفي و 
تعداد دفعاتي كه بيمار نياز به اين دارو دارد مشخص 

است بايد با مشكات متعدد مواجه شوند.
قويدل اظهار مي دارد: متاس��فانه آنها از دردي كه 

كودكان مبتا به هموفيلي در صورت عدم دريافت 
به موقع دارو ب��ه آن دچار مي ش��وند خبر ندارند. 
آنها نمي دانند، ورم كردن دس��ت و پا و دردي كه 
تا استخوان رس��وخ مي كند چقدر مي تواند طاقت 
فرسا باش��د، نبايد فراموش كنيم كه هر كدام از ما 
مي توانستيم جاي يكي از اين افرادي باشيم كه با 
چنين بيماري هايي دس��ت و پنجه نرم مي كنيم، 
اين بيم��اران حق دارند كه دارويش��ان را به موقع 

دريافت كنند تا رنج كمتري را متحمل شوند.

    بيش از ۱۰۰ قلم دارو در كشور
 كمياب است

همين هفته گذش��ته بود ك��ه نايب رييس انجمن 
داروسازان كش��ور به مس��اله كمياب بودن بيش از 
۱۰۰ قلم دارو در كشور اشاره كرد. خبري كه خيلي 
زود از س��وي وزير بهداشت و ديگر مسوولان دولتي 

تكذيب شد. 
علي فاطمي با اش��اره به علت تفاوت آمار اعام شده 
درارتباط با دارو هايي كه كمياب يا ناياب هس��تند از 
سوي انجمن داروس��ازان و سازمان غذا و دارو گفت: 
تعريف��ي كه ما از كمب��ود دارو داريم ب��ا تعريفي كه 
سازمان غذا و دارو دارد متفاوت است و همين باعث 
مي ش��ود آمار ما با يكديگر س��ه يا چهار برابر تفاوت 

داشته باشد. ما مي گوييم كمبود دارو در كشور بيش از 
۱۰۰ قلم است اما سازمان غذا و دارو ميزان كمبود دارو 
را بين ۳۰ تا ۴۰ قلم مي داند. هر دارويي كه در فهرست 
رسمي ايران باشد و پزشكان تجويز كنند و پيدا نشود 
از نظر ما با كمبود مواجه است. سازمان غذا و دارو ميزان 
كمبود را براساس نام ژنريك داروها درنظر مي گيرد و 
وجود نمونه ايراني دارو باعث مي شود آن دارو مشمول 

اقام دارويي داراي كمبود به حساب نيايد. 
نايب رييس انجمن داروسازان ادامه داد: از طرفي اگر 
دارويي صرفا در داروخانه هاي دولتي و منتخب توزيع 
شود نيز از طرف س��ازمان غذا و دارو اعام مي شود 
كمبود آن برطرف ش��ده است، اما از نظر ما اين رفع 
كمبود نيست. ممكن است ناياب بودن دارو برطرف 
ش��ده باش��د اما هنوز كمياب اس��ت. از سوي ديگر 
آمارهاي كمبود دارويي كش��ور متاسفانه مخدوش 
اس��ت به دليل اينكه كس��ي كه متولي پاسخگويي 
بابت كمبودهاست، نبايد خودش آمار بدهد و طبيعتا 
بي طرف نيست. كسي بايد درباره كمبودها اظهارنظر 
كند كه سازمان مردم نهاد است. به نظر من مقامات 
بالادستي درصورتي كه مي خواهند درباره كمبود 
هر كالايي اطاعات دقيق به دست بياورند، بايد از 
تشكل هاي مردم نهاد مربوطه بپرسند و درصورتي 
كه از مقام مسوول اين مساله را پيگيري كنند قطعا 

آنها آمار را به گونه اي اعام مي كنند كه در دوران 
مديريت آنها كمبودها بارز نباشد. 

    سلامتي مردم در گرو تاييدها و تكذيب ها
همين چند روز پيش بود كه رييس دولت در پاس��خ 
به خبرنگاري در رابطه با عيدي كه قرار است به مردم 
پرداخت كند، اظهار داشت كارهاي خوبي كه دولت 
انجام مي دهد مي تواند بهترين عي��دي براي مردم 
باشد! مساله اينجاست كه آيا واقعا دولت توانسته به 
وعده هايي كه به مردم داده عمل كند، در زمينه همين 
تامين دارو و تجهيزات پزشكي حتي در زمان كرونا تا 
چه حد دولت موفق بوده است؟ مساله اينجاست كه 
انگار كسي صداي مردم را نمي شنود، انگار كسي درد 
بيماراني را كه مجبورند هر روز براي تامين داروهاي 
مورد نياز خ��ود از اين داروخانه به آن داروخانه بروند 
و رنج گران ش��دن دارو و نب��ود آن را هم در كنار رنج 
بيماري تحمل كنند، باور ندارد. بالا رفتن هزينه هاي 
درمان مساله اي نيست كه دولتمردان بتوانند آن را 
تكذيب كنند و به راحتي از كنار آن بگذرند، همانطور 
كه كمبود و نبود داروهاي حياتي نمي تواند از ديد آنها 
بي اهميت باش��د. وقتي پاي جان مردم وسط باشد 
همه مسوولان موظفند براي تامين دارو بهبود شرايط 
درمان بيماران نهايت تاش و توان خود را به كار گيرند.

گزارش

تاييد و تكذيب هاي كمبود دارو همچنان ادامه دارد

كمبود برخي اقلام دارويي واقعي است

رويخطخبر

افزايش ابتلا به »سندرم قلب شكسته« در دوران كرونا
بر اساس مطالعات انجام شده در چندين 
مركز پزشكي برجسته در ايالات متحده، 
ظاهرا ابت��ا به عارضه »س��ندرم قلب 
شكسته« در بحبوحه همه گيري ويروس 
كرونا به ويژه در زن��ان در حال افزايش 
است. پزش��كان مي گويند: اين سندرم 
كه يك عارضه قلبي بالقوه كشنده ناشي 
از اضطراب اس��ت به  دليل همه گيري 

وي��روس كرون��ا در ح��ال افزايش اس��ت. به گفته 
متخصص��ان، اين اختال به دليل توليد س��يلي از 
هورمون ه��اي ناش��ي از اضطراب ش��ديد عاطفي 
يا جس��ماني ايجاد مي ش��ود. اين عارضه مي تواند 
كشنده باش��د، زيرا باعث مي ش��ود از كارايي قلب 
در پمپاژ خون كاس��ته ش��ود. دكتر »نوئل بايري 
مرتز«، مدير »مركز قلب بخش باربارا استرايسند« 
در بيمارستان »سدارز-س��يناي« لس آنجلس در 

مصاحبه با شبكه اي بي سي نيوز گفت 
كه براي تعيين اينكه آيا افزايش تعداد 
مبتايان نتيجه مس��تقيم همه گيري 
است يا خير، به تحقيقات بيشتري نياز 
اس��ت. او گفت: واقعا نمي دانم كه تا چه 
اندازه مي ت��وان كوويد را عامل افزايش 
اين پديده دانست يا اينكه صرفا افزايش 
موارد تشخيص، به اين نتيجه انجاميده 
است. اما بيماري قلبي قاتل اصلي زنان در همه سنين 
از جمله نوجوانان، زنان ميانسال و زنان مسن است. 
اين فقط بخشي از اين عامل كشنده بزرگ است. پس 
واقعا مساله اي است كه بايد به آن بپردازيم. افزايش 
تشخيص اين سندرم قابل ماحظه است. دكتر بايري 
مرتز همچنين گفت كه در دهه گذش��ته، افزايش 
موارد ابتا در ميان زنان ميانسال و مسن تر نسبت 

به زنان و مردان جوان تا ۱۰ برابر بيشتر بوده است.

موانع ورود آب به تالاب هامون حذف شد
سرپرس��ت اداره كل حفاظت محيط 
زيس��ت سيس��تان و بلوچس��تان از 
بازگش��ايي موانع ورودي آب به تالاب 
بين الملل��ي هامون ب��ا پيگيري هاي 
محيط زيست خبر داد. داود ميرشكار 
افزود: با پيگيري هاي محيط زيس��ت 
اس��تان سيس��تان و بلوچس��تان و با 
هم��كاري وزارتخانه ه��اي دف��اع و 

ني��رو موان��ع ورود آب در مس��يرهاي منتهي به 
تالاب هامون حذف ش��د. او اظهارداشت: پس از 
بازديدهاي ميداني و بررس��ي هاي كارشناس��ي 
از مناط��ق و مس��يرهاي ورود آب ب��ه مجموعه 
تالاب ه��اي بين المللي هام��ون و با پيگيري هاي 
فراس��ازماني پس از هماهنگي هاي انجام شده با 
استاندار سيستان و بلوچس��تان ورودي هاي آب 

به هامون صابوري اصاح و موانع ورود 
آب در اين مس��ير حذف شد. درياچه 
و ت��الاب بين المللي هامون س��ومين 
درياچ��ه بزرگ ايران پ��س از درياچه 
كاس��پين و درياچه اروميه، هفتمين 
ت��الاب بين الملل��ي جه��ان و يكي از 
ذخيره گاه هاي زيس��ت كره در ايران 
است. درياچه و تالاب هامون در استان 
سيستان و بلوچس��تان واقع شده اند. اين درياچه 
از س��ه درياچه كوچك به نام هاي هامون پوزك، 
هامون صابري و هامون هلمند )هيرمند( تشكيل 
ش��ده و هامون گود زره هم كمي دورتر از اين سه 
قرار گرفته  است. اين درياچه ها در زمان فراواني آب 
به هم مي پيوندند و درياچه مشترك هامون، ميان 

افغانستان و ايران را تشكيل مي دهند. 

كشف ۱۵ كيلو مواد پيش ساز نارنجك دستي در مترو
رييس پليس مت��روي تهران بزرگ 
از دس��تگيري س��ه مرد كه بيش از 
۱۵ كيلوگرم مواد پيش ساز نارنجك 
دس��تي را وارد ايستگاه مولوي كرده 
بودن��د، خبر داد. س��رهنگ س��عيد 
عطاءالله��ي در اي��ن ب��اره گف��ت: 
ماموران پليس مس��تقر در ايستگاه 
متروي مولوي در حين كنترل تردد 

مس��افران مترو بودند كه به رفتار سه مرد جوان 
مشكوك شده و آنان را تحت نظر قرار دادند. اين 
سه مرد كه يك كوله پشتي مشكي رنگ به همراه 
داش��تند، خيلي با احتياط و با ترس آن را حمل 
مي كردند و همين موضوع س��بب نزديك شدن 

ماموران به آنها و انجام بررس��ي هاي 
اوليه شد. او ادامه داد: با نزديك شدن 
مام��وران به اين افراد، كوله پش��تي 
همراه آنان مورد بازرسي قرارگرفت 
كه در جريان آن بيش از ۱۵ كيلوگرم 
مواد اوليه س��اخت نارنجك دستي 
يعني اكليل و س��رنج كشف و ضبط 
ش��د. رييس پليس مت��روي تهران 
با بي��ان اينكه متهمان اين مواد را براي س��اخت 
نارنجك دستي در چهارشنبه سوري خريداري 
كرده بودند، گفت: سه جوان بين ۱۹ تا ۲۲ سال 
سن داشتند كه براي ادامه روند رسيدگي به جرم 

براي آنان پرونده اي تشكيل شد.

رنج بيماران را مضاعف نكنيد
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